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Выдавец:УП «Народная Воля». 
Кошт — свабодны.
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Прачытай сам i перадай другому.

МАЛАНКА!

Вяртанне  
з выраю

За 27 гадоў беларускія ўлады не адной-
чы паланілі «Народную Волю». І кожны 
раз яе вызваленне адбывалася ў няпро-
стых варунках.

Надзвычай цяжкія выпрабаванні 
давялося пераадольваць нашай дэма-
кратычнай ластаўцы і ў апошнія шэсць 
месяцаў. Мінулай восенню яна не па 
сваёй волі вымушана была адляцець у 
вырай, і толькі сёння, як вы, шаноўныя 
чытачы, заўважылі, вярнулася на радзіму 
ў ранейшым выглядзе. Перад вамі нумар, 
які нарэшце зноў аддрукаваны ў папя-
ровым варыянце. Тыя нашы сябры, 
прыхільнікі свабоднага слова, якія доўгі 
час не мелі магчымасці знаёміцца з 
матэрыяламі газеты ў электронным фар-
маце, цяпер з радасцю могуць узяць у 
рукі «Народную Волю» і наталяцца кож-
ным яе радком. Адроджваецца пакры-
се Беларусь, адроджваецца наша і ваша 
«Народная Воля»!

Пакуль у выдавецтве «Беларускі Дом 
друку» ніяк не могуць «адрамантаваць» 
станок, на якім некалі тыражаваліся 
незалежныя газеты, у тым ліку і наша, 
мы ў чарговы раз знайшлі паліграфічную 
базу ў той жа Маскве. Заключылі дамо-
ву і, калі нішто не перашкодзіць, бу- 
дзем працягваць друкаваць «Народную 
Волю» ў Белакаменнай, дастаўляць у 
Мінск аўтаперавозчыкамі і саматужна, 
з дапамогай валанцёраў распаўсюджваць 
па ўсёй краіне.

Няма сэнсу вымалёўваць сёння 
партрэты тых, хто пасля фальшывых 
прэзідэнцкіх выбараў аб’явіў блакаду 
«Народнай Волі», як, дарэчы, і некаторым 
іншым незалежным выданням. Для нас 
сёння галоўнае – даць народу ПРАЎДУ, 
найактыўнейшым чынам спрыяць уста-
ляванню ў краіне не бутафорскай, а 
сапраўднай дэмакратыі, умацоўваць 
добразычлівасць паміж людзьмі роз-
ных светапоглядаў. І, вядома ж, усяляк 
садзейнічаць прагрэсіўнаму рэфарма-
ванню эканомікі, без чаго немагчыма 
павышэнне дабрабыту народа.

Наладзіць па-новаму выпуск газеты 
ў папяровым варыянце, тым больш за 
мяжой, – гэта тое ж самае, што пачынаць 

справу з нуля і ў найгоршых умовах. 
Таму добра было б аднавіць дамову з 
тым жа Беларускім Домам друку, але 
пакуль дыялог з яго кіраўніцтвам, на 
жаль, плёну не дае. А тыражаваць газе-
ту ў Маскве і дастаўляць яе ў Мінск 
– і клопатна, і стратна. Не ўпэўнены, 
што ў хуткім часе ўдасца знайсці раней-
шае паразуменне таксама з «Белпоштай» 
і «Белсаюздрукам». Пакуль што разлік 
толькі на самаадданасць (лічы, самаах-
вярнасць) усіх штатных рэдакцыйных 
супрацоўнікаў і вашу бязмежную дапа-
могу, паважаныя чытачы і валанцёрскія 
актывісты.

Так, наша дэмакратычная ластаўка – 
«Народная Воля» – вяртаецца з выраю. І 
хацелася б, каб яна як мага хутчэй даляце-
ла ва ўсе куточкі роднай Беларусі. Будзем 
заказваць такія тыражы, якія рэальна 
зможам аператыўна распаўсюджваць. З 
сённяшняга дня набываць газету раім 
у рэдакцыйным офісе па адрасе: Мінск, 
вуліца Энгельса, 34А. Тэлефон для даве-
дак – (8-017) 326-68-71.

Што і казаць, нялёгкі лёс выпаў на 
долю «Народнай Волі». Як і на долю ўсіх 
нас, сучаснікаў, змагароў за шчаслівы 
заўтрашні дзень роднай Беларусі. Але 
разам мы не дадзім загінуць свабоднаму 
слову! Слову ПРАЎДЫ! Разам мы пабу-
дуем новую квітнеючую Беларусь!

Вы – з «Народнай Воляй»,
«Народная Воля» – з Вамі!
Жыве Беларусь!

Іосіф СЯРЭДЗІЧ,
заснавальнік, выдавец і галоўны 

рэдактар газеты «Народная Воля».

P.S. Шаноўныя сябры!
Прыхільнікі «Народнай Волі»!
Шкада, вельмі шкада, што мае пранікнёныя словы да Вас не пацвердзіліся 

ў рэальнасці: злыя сілы ў чарговы раз паўсталі на нашай дарозе, сарвалі 
друкаваны выпуск «Народнай Волі».

І ўсё ж не станем адчайвацца. Будзе, будзе свята на нашай вуліцы! Знікне 
дыктатарская цемра, асвеціцца наша жыццё сонечнымі промнямі, і прад-
стануць старонкі «Народнай Волі» ў найпрыгажэйшым паліграфічным 
афармленні.

А пакуль, даражэнькія, з матэрыяламі кожнага нумара знаёмцеся, захо-
дзячы на наш сайт www.nv-online.ifo ў раздзел «Архіў газеты».

ЛІСТ З РЭДАКЦЫІ

Усім! Усім! Усім!
Мы, супрацоўнікі рэдакцыі незалежнай газеты «Народная Воля»,

ЗАЯЎЛЯЕМ:
Учора ў першай палове дня нам 

здавалася, што мы нарэшце прарвалі 
блакаду і чарговы нумар газеты 
выйдзе не толькі ў электронным 
фармаце з размяшчэннем на сайце, 
але, як і раней, у папяровым 
варыянце. Падставай для радасці 
было тое, што рэдакцыя загадзя 
заключыла дамову з маскоўскім 
а д к ры т ым а к цы янерным 
таварыствам «Полиграфический 
комплекс», у адпаведнасці з якой была 
аператыўна пералічана адпаведная 
сума грошай на друкаванне 
сённяшняга нумара газеты.

І вось бліжэй да 14 гадзін як 

гром сярод яснага неба: «…только 
что сделали Вам возврат средств… 
на очень высоком уровне на нас 
наехали. Мы не хотим потерять всю 
типографию, извините».

Хто наехаў на маскоўскіх 
паліграфістаў – можна здагадацца. 
Не дрэмлюць як беларускія, так і 
расійскія спецслужбы. У выніку змовы 
мінскага «Чырвонага дома» з Крамлём, 
памятаеце, у канцы лістапада з 
«Народнай Воляй» скасавала дамову 
друкарня АТ «Прайм Принт Москва». 
І ўчора прагучала тая ж самая песня…

Калі «на очень высоком уровне» ў 
Белакаменнай прымалася рашэнне 

аб адмове нам у тыражаванні 
«Народнай Волі», мы тут, у Мінску, 
ужо заканчвалі вярстаць першую 
паласу. І вырашылі не здымаць 
ліст галоўнага рэдактара, які ён 
напісаў спецыяльна з той нагоды, 
што меркавалася выдаць гэты 
нумар газеты ў ранейшым варыянце 
– папяровым. Што ж, шкада – не 
атрымалася. Але мы, упэўнены, 
блакаду прарвём! Прарвём!

А пакуль, шаноўныя сябры, 
падпісвайцеся на PDF-версію газеты 
«Народная Воля» на сайце belpressa.
by і чытайце нашы матэрыялы на 
партале www.nv-online.info.

Масавыя рэпрэсіі працягваюцца

Ці адбудзецца «Чарнобыльскі Шлях»?
Учора ў Мінску створаны аргкаміэт па падрыхтоўцы акцыі «Чарнобыльскі шлях», у які ўвайшлі асноўныя апазіцыйныя 

палітычныя партыі і рух «За Свабоду».

ПАЛІТКУХНЯ

ГУЧНАЯ СПРАВА

СІТУАЦЫЯ

SOS!

Прадстаўнікоў праўладных 
партый у аргкамітэце няма.

«У іх смеласці не хопіць 
падаць заяўку на «Чарнобыльскі 
шлях», – каментуе старшыня 
Беларускай партыі «Зялёныя» 
Дзмітрый Кучук.

Пра маршрут, які 
абмяркоўвалі прадстаўнікі 
аргкамітэта, Дзмітрый Кучук 
гаворыць так: «Магу сказаць, 
што ўсё будзе традыцыйна. 
Цяпер будзем заключаць дамо-

вы з міліцыяй, хуткай дапа-
могай, жыллёва-камунальнымі 
службамі, а пасля гэта-
га прыкладна 10 красавіка 
пададзім заўку на правядзенне 
«Чарнобыльскага шляху».

Ці спадзяюцца палітыкі, якія 
ўзяліся за арганізацыю чарго-
вай масавай вулічнай акцыі, на 
тое, што гарадскія ўлады зада-
воляць іх просьбу? Тым больш 
што акцыю, прымеркаваную да 
Дня Волі, забаранілі?

«Заўку на «Чарнобыльскі 
шлях» будуць падаваць 
фізічныя асобы, – гаворыць 
Дзмітрый Кучук. – Улада можа 
праводзіць розныя масавыя 
мерапрыемствы, нягледзячы 
на няпростую эпідэміялагічную 
сітуацыю ў краіне, а чаму нам 
нельга?

Мы плануем правесці 
мерапрыемства ў стро-
гай адпаведнасці з дзеючым 
заканадаўствам. Калі акцыю 

дазволяць, усе ўдзельнікі 
прыйдуць у масках і будуць 
прытрымлівацца сацыяльнай 
дыстанцыі.

Мы разумеем, што цяпер у 
краіне складаная палітычная 
сітуацыя, таму хочам праца-
ваць у легальным полі. У гэтым 
годзе – 35-я гадавіна аварыі на 
ЧАЭС, дата даволі сур’ёзная. 
Спадзяюся, Мінгарвыканкам 
нам не адмовіць».

Марына КОКТЫШ.

Чаму адвакат адмовілася абараняць Леаніда Судаленку?
Следства па крымінальнай справе, узбуджанай у дачыненні да гомельскага 

праваабаронцы, працягнута да 18 мая.
Нагадаем, што Леанід Судаленка быў 

затрыманы 18 студзеня па дарозе ў офіс. Яго 
адвезлі на допыт у Следчы камітэт, а затым 
адправілі ў СІЗА.

За два тыдні да затрымання Судаленкі ў 
Грамадска-палітычным цэнтры прайшоў 
ператрус, падчас якога былі выняты дакументы, 
што тычацца праваабарончай дзейнасці.

Леаніду Судаленку было прад’яўлена 
абвінавачанне па чч.1 і 2 арт.342 
Крымінальнага кодэкса (фінансаванне і 

арганізацыя дзеянняў, якія груба парушаюць 
грамадскі парадак).

Праваабаронцы зараз знаходзіцца ў СІЗА і 
двойчы абскарджваў абраную меру стрымання, 
аднак яму адмовілі на падставе таго, што ён 
нібыта можа збегчы ці перашкодзіць следству.

Таксама стала вядома, што ў Леаніда 
Судаленкі змяніўся адвакат. Першы адвакат 
адмовілася далей займацца яго справай без 
тлумачэння прычын.

Віктар ШПАК.

На сёння праваабарон-
цам вядомы 1002 фігуранты 
крымінальных спраў палітычнага 
характару, якія знаходзяцца пад 
следствам або ўжо асуджаны.

325 з іх праваабарон-
чай супольнасцю прызнаны 
палітвязнямі.

У сакавіку былы старшыня 
Следчага камітэта Іван Наскевіч 
паведаміў, што са жніўня 2020 
года заведзена 2407 спраў 

“экстрэмісцкай накіраванасці”.
За кратамі застаюцца 12 

журналістаў, некаторыя з іх 
– лаўрэаты нацыянальных і 
міжнародных журналісцкіх прэмій.

Усяго па стане на 28 
сакавіка вядома пра больш як 
34.000 палітычна матывава-
ных затрыманняў. Найбольш 
затрыманняў было 9–12 жніўня, 
у кастрычніку і лістападзе; 
затрыманні працягваюцца да 

гэтага часу. У лютым затрымалі 
не менш за 511 чалавек. Па 245 
чалавек было затрымана 25 і 27 
сакавіка.

Паводле падлікаў супольнасці 
“Сумленныя людзі”, з універсітэтаў 
па палітычных матывах адлічаны 
243 студэнты, звольнены 31 
выкладчык, паедамляе nn.by.

Гэта самыя масавыя 
палітычныя рэпрэсіі ў Еўропе 
за апошнія 40 гадоў.

Пракурор запрасіў 3 гады калоніі для брэсцкіх блогераў Сяргея Пятрухіна  
і Аляксандра Кабанава

У судзе Кастрычніцкага раёна Магілёва дзяржабвінаваўца запрасіў 3 гады пазбаўлення волі ў калоніі агульнага рэжыму для 
блогераў з Брэста Сяргея Пятрухіна і Аляксандра Кабанава.

Паводле версіі следства, брэстчане 
атрымлівалі грошы ад Сяргея 
Ціханоўскага і знаходзіліся ў змове з 
ім. У абвінавачванні ўказана, што 
абвінавачаныя «стварылі і адміністравалі 
сістэму распаўсюджвання інфармацыі, 
якая ўтрымоўвала лжывую ацэнку 
нелегітымнасці прадстаўнікоў улады».

Па версіі абвінавачвання, берасцей-
цы стварылі ютуб- і тэлеграм-каналы, 
у тым ліку каналы «Краіна для жыц-
ця» і «Народны рэпарцёр». У іх блогеры 
публікавалі матэрыялы, якія змяшча-
юць заклікі груба парушаць грамадскі 
парадак.

Акрамя гэтага, блогерам інкрымінуюць 
абразу супрацоўніка магілёўскага АМАП 
Віталя Аўтушэнкі.

Трэці эпізод, па якім абвінавачваюць 
толькі Сяргея Пятрухіна, звязаны 
з падзеямі 2018 года. Як сцвярджае 
абвінавачванне, у адзін з дзён з 13 па 
19 чэрвеня таго года блогер апублікаваў 
на старонцы «ВКонтакте» відэа «Судны 
дзень або «бенефіс» Лешчанкі». У 
каментарыі да запісу ўтрымлівалася 
абраза суддзі.

Суд над блогерамі пачаўся ў Магілёве 
11 лютага. Тады іх выдалілі з працэсу, 
справа разглядаецца без іх прысутнасці. 
11 сакавіка стала вядома, што Сяргея 
Пятрухіна змясцілі ў карцар пасля таго, 
як ён парэзаў сабе вены.
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СУД!

ЗВАНОК З РЭДАКЦЫІ

З-ЗА КРАТАЎ

СТАЛА ВЯДОМА…

                             АКТУАЛИИ                             АКТУАЛИИ

Светлана КАЛИНКИНА

Запретить 
правду!

Белорусские власти хотят запретить журналистику. 
Именно так следует расценивать проект новой редак-
ции Закона о СМИ, который сейчас активно обсужда-
ется в интернете.

Пока никто официально не взял на себя ответ-
ственность за подготовку этого документа, но особо 
ретивые чиновники уже отличились. Так, депутат 
Геннадий Давыдько поспешил сообщить, что «жур-
налистов, освещающих несанкционированные акции, 
планируют приравнять к участникам этих акций». 
То есть вышли люди на запрещенный властями День 
Воли, журналист написал об этом – уже участник со 
всеми вытекающими.

Позже, правда, даже сам Давыдько сообразил, что 
куда-то не туда его занесло. Потому что и БТ ведь 
что-то кукарекает про акции протеста. Значит, и 
Азаренка с Эйсмонтом надо будет отдавать под суд. 
Тогда Давыдько начал уточнять, что журналист может 
только стоять в отдалении, наблюдать, фиксировать… 
Будто сделать хорошо фото, передать эмоцию, услы-
шать мнения можно, просто стоя где-то в отдалении. 
Но суть даже не в этом. Суть в том, что белорусские 
власти решили ни много ни мало – запретить журна-
листику. Приравнять ее к незаконному, криминально-
му виду деятельности.

Что такое журналистика, учат на первом курсе 
журфака: это деятельность по сбору, обработке и рас-
пространению информации с помощью СМИ. Причем 
любой общественно-значимой информации, не отне-
сенной к государственным секретам. Но нынешние 
белорусские власти решили, что это они должны опре-
делять, про что людям знать можно, а про что нельзя; 
про что журналистам писать можно, а про что нельзя; 
про что СМИ могут говорить, а про что должны мол-
чать, делая вид, что ничего не происходит.

Про несанкционированные акции протеста или 
про стихийную забастовку – рассказывать нельзя. 
Будто и нет в стране протестов или возмущенных 
рабочих.

Про результаты независимых социологических 
опросов, относящихся к общественно-политической 
ситуации в стране, выборам и референдумам, судя по 
подготовленному проекту закона о СМИ, – сообщать 
нельзя. Народ должен принимать на веру то, что объ-
явит Центризбирком или заангажированные социоло-
ги, нанятые Администрацией президента.

Про коррупцию, получается, тоже нельзя. Потому 
что ничто так не дискредитирует официальную власть, 
как коррупция. А дискредитация власти влечет за 
собой наказание для СМИ.

Про милиционеров-оборотней нельзя – опорочишь 
милицию, про десятки президентских резиденций 
нельзя – опорочишь президента, про нищенские пен-
сии нельзя – опорочишь страну,..

Как легко у них всё это получается: принять закон, 
предусмотреть наказание – и запретить правду! Лихо 
так решаются проблемы: никто не написал, не снял, 
не опубликовал – значит, всё прекрасно и спокойно. 
Ничему наших чиновников, так называемых депута-
тов типа Давыдько история не учит. Ничему!

А ведь Беларусь именно та страна, которая не 
теоретически, а на практике знает, что сокры-
тие правды, ожидание санкции на обнародование 
информации чревато смертями людей. Вспомним 
1986 год. Чернобыль. Авария на АЭС, про которую 
молчали все СМИ. Люди вышли на первомайскую 
демонстрацию, гуляли с детьми, садили огороды и, 
ни о чем не подозревая, получали смертельно опас-
ные дозы радиации. Последствия этого молчания 
– свежие могилы, лейкозы, рак щитовидки и до сих 
пор одна из самых низких в Европе продолжитель-
ность жизни.

Мало людей погибло и пострадало? Не научились? 
Опять решили заставить всех молчать, только чтобы 
руководству страны спокойнее спалось? И это подает-
ся всякими давыдьками как забота о «национальных 
интересах»?

Господа перепутали кислое с круглым: власть – с 
государством, себя – с народом, свои интересы – с 
интересами белорусского общества. Они хотят убить 
независимую белорусскую журналистику. Они хотят 
ввести запрет на журналистскую профессию! Они 
пытаются сделать наказуемой правду. А всё пото-
му, что правда о том, какую страну они построили, 
– страшная. В этой Беларуси одним позволено всё 
– даже убивать. Другим не позволено ничего – даже 
выбрать цвет одежды, цвет штор, цвет стен по своему 
вкусу. И тех, кто выбирает национальную бело-крас-
но-белую гамму, тянут в суд или в автозак.

Сегодня они пишут сумасшедшие законы, высту-
пают с дикими инициативами только потому, что 
им страшно посмотреть в глаза этой правде. Им до 
животного ужаса страшно столкнуться с белорусской 
действительностью. И они сейчас делают всё возмож-
ное и невозможное, чтобы не знать и не слышать, как 
их бурную деятельность на ниве «государственного 
строительства» оценивают люди.

У калонію адправілі двух сясцёр
Іх абвінавацілі ў масавых беспарадках і ўжыванні гвалту да сілавікоў.

Пяць сведак-амапаўцаў у 
судзе выступалі пад змененымі 
імёнамі і ў масках, некаторыя з 
іх прасілі не караць дзяўчат 
строга.

Аднак суддзя Аляксандр 
Воўк палічыў віну Анастасіі і 
Вікторыі Міронцавых даказа-
най і асудзіў дзяўчат адпаведна 
на 2 і 2,5 года пазбаўлення волі 
ва ўмовах агульнага рэжыму.

Абаронца Анастасіі 
Міронцавай у сваім 
выступленні адзначыла, што 
бокам абвінавачання не было 
прадстаўлена ніводнага дока-
зу, які пацвярджаў бы віну яе 
падабароннай у здзяйсненні 
злачынства па ч.1 арт.342 КК. 
Няма доказаў таго, што хто-
небудзь звяртаўся з якімі-
небудзь патрабаваннямі да 
Анастасіі, таксама не даказа-
на, што дзяўчына знаходзілася 

на праезнай частцы праспек-
та Пераможцаў і яе дзеянні 
пацягнулі парушэнне пра-
цы транспарту. Наадварот, 
ні адзін з дапытаных у судо-
вым пасяджэнні пацярпе-
лых і сведак не пацвердзіў, 
што падыходзіў з якімі-
небудзь патрабаваннямі да 
Анастасіі Міронцавай або 
бачыў яе на праезнай част-
цы. Прадстаўленыя ў суд-
зе відэазапісы таксама не 
пацвярджаюць вінаватасць 
дзяўчыны ў здзяйсненні зла-
чынных дзеянняў, паведамляе 
TUT.BY.

Адвакат падкрэсліла, што 
ў абвінавачанні пазначаны ўсе 
маршруты грамадскага транс-
парту, праца якіх была пару-
шана 10 жніўня ў Мінску, і 
іх указанне ў абвінавачанні не 
абгрунтавана.

Генадзь ФЯДЫНІЧ:
«Гэты момант наступіць, калі ў халадзільніку 

мыш павесіцца…»
У адным з апошніх інтэрв’ю лідар прафсаюза РЭП заявіў: «Я не з’яўляюся прыхільнікам таго, каб кідацца ў крайнасці, але тым больш не ўспрымаю метады, 

якія ўлада выкарыстоўвае супраць грамадзянскай супольнасці. Сітуацыя ў Беларусі цалкам непрадказальная.
…Наступіць момант – і ўжо не спатрэбіцца кіраваць працоўнымі пры дапамозе тэлеграм-каналаў, таму што іх ужо ніхто не спыніць, бо людзям проста 

немагчыма будзе ўтрымліваць сем’і. Рабочыя тады масава паднімуцца і будуць самі змагацца за свае правы. Гэта ўлада павінна разумець».

Я вырашыў патэлефанаваць прафса-
юзнаму актывісту і ўдакладніць: «Калі, 
на вашу думку, усё-такі наступіць 
гэты момант? Праз месяц, год ці праз 
пяць гадоў?»

– Мяркую, што ён наступіць на працягу 
гэтага года ці некалькі пазней, – прагназуе 
Генадзь Фядыніч. – Таму што эканоміка 
падае, і ніякіх падстаў для таго, каб яна 
паднялася з калень, няма. Больш за тое, 
мы бачым, колькі ў нас знешніх даўгоў, і іх 
трэба аддаваць. Прадпрыемствы закрэды-
таваны, таму не выключана, што заробкі 
пачнуць выдаваць нясвоечасова. А многія 
людзі, на жаль, у нас жывуць ад заробку да 
заробку.

– Краіна не першы раз перажывае 
складаныя эканамічныя часы. Няўжо 
вы думаеце, што сітуацыя можа 
дайсці да крытычнага стану?

– Згодны, што не першы раз, але ж 
эканоміка ў заняпадзе. Гэта відавочны факт. 
З Захаду дапамогі чакаць не даводзіцца, 
а Расія таксама проста так грошы даваць 
не збіраецца. Можна, безумоўна, надрука-
ваць купюры, але ёсць рызыка, што гэта 
выкліча рэзкае павышэнне цэн і дэвальва-
цыю. Людзі ўжо бачаць, што ў магазінах 
пастаянна змяняюцца кошты на прадукты.

– Але вы зрабілі даволі смелы 
прагноз і, як мне падаецца, не зусім 
дакладны…

– Прагнозы ніколі не бываюць 
дакладнымі на 100 працэнтаў, але я 
зыходжу з сітуацыі, калі эканамічны 
стан на прадпрыемствах значна пагор-
шыцца. Відавочна, што зробяць усё 
магчымае, каб рабочыя атрымлівалі 
заробкі, але бюджэтная падтрымка 
не можа працягвацца бясконца. Бо 
варта думаць не толькі пра заробкі, 
але і пра рэалізацыю прадукцыі, якая 
павінна быць канкурэнтнай не толькі 
па кошце, але і па якасці. І вось тут 
узнікае шмат пытанняў. А значыц-
ца, узровень жыцця працоўных будзе 
зніжацца.

– Вы лічыце, гэтага дастаткова, каб 

народ выйшаў змагацца за свае пра-
вы?

– Я разважаю лагічна. Калі сёння 
чалавек, скажам, атрымлівае тысячу 
рублёў у месяц, а заўтра яго заробак 
зменшыцца да 600–700 рублёў, то людзі 
адназначна адрэагуюць.

Безумоўна, зараз народ стараюц-
ца максімальна запалохаць, і рэпрэсіі 
будуць працягвацца. Таму людзі выйдуць 
толькі ў выпадку, калі ў халадзільніку, 
як кажуць, мыш павесіцца. Пабачым, як 
будуць складвацца ўнутраныя і знешнія 
акалічнасці. Ад гэтага залежыць далей-
шае развіццё падзей.

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

Марына Адамовіч амаль 
год не бачыла мужа

Днямі першы намеснік начальніка Галоўнага 
следчага ўпраўлення Следчага камітэта А.Агафонаў 
у чарговы раз адмовіў Марыне ў спатканні з мужам 

Мікалаем Статкевічам.
– За ўвесь той час, што 

Мікола знаходзіцца за кратамі, 
ніводную маю просьбу аб 
спатканні не задаволілі, – 
гаворыць Марына Адамовіч 
“Народнай Волі”. – Я 
атрымліваю адказ, чакаю 
тыдзень-паўтара і пішу новую 
паперу на спатканне. Нават у 
тых, хто знаходзіцца на строгім 
рэжыме альбо на пажыццё-
вым зняволенні ў турме, ёсць 
спатканні. Кароткатэрміновыя, 
адно ці два, але яны ёсць для 
ўсіх катэгорый асуджаных!

А ў выпадку з падследнымі 
– усё аддадзена на разгляд 
следчага, які ў нашым выпад-
ку лічыць, што “падставы для 
дазволу адсутнічаюць”.

Мы з Міколам больш за 10 
месяцаў не бачыліся…

Нагадаем, што Міколу 
Статкевічу працягнулі тэрмін 
утрымання пад вартай яшчэ 
на два месяцы, да 29 мая.

Не так даўно ён 
пачаў знаёміцца са сваёй 
крымінальнай справай.

Марына КОКТЫШ.

Каранавірус не адступае
БУДЗЬЦЕ ЗДАРОВЫ!

Міністэрства аховы здароўя паведаміла ўчора, што за апошнія суткі ў Беларусі зафіксаваны 
1236 выпадкаў захворвання на каранавірус.

Днём раней іх было 1213, а з пачатку пандэміі ў Беларусі зарэгістравалі 323.043 чалавекі са 
станоўчым тэстам на COVID-19. Выздаравелі 313.628 пацыентаў.

За ўвесь час памерлі 2257 чалавек.

Свабоду Андрэю Пачобуту!
Камітэт абароны журналістаў патрабуе вызваліць Андрэя Пачобута 

і іншых беларускіх журналістаў.

ПАД ПРЭСАМ

– Беларускія ўлады павінны неадкладна 
вызваліць Андрэя Пачобута, вызваліць усіх 
зняволеных журналістаў і спыніць спробы 
запалохаць прадстаўнікоў прэсы і прымусіць 
замаўчаць незалежныя галасы ў краіне, – 
заявіла міжнародная няўрадавая арганізацыя 
“Камітэт абароны журналістаў”.

25 сакавіка ў кватэры Пачобута прайшоў 
трохгадзінны ператрус. Канфіскаваны 

два ноўтбукі, жорсткія дыскі, сем старых 
тэлефонаў, польскамоўная літаратура, 
бэйджы з канферэнцый, усе дакументы 
на польскай мове, у тым ліку дакументы 
дачкі, і ўзнагароды польскага конкурсу 
GrandPress.

Пачобут цяпер утрымліваецца ў СІЗА на 
Валадарскага ў Мінску.

галіна РУТ.

У Кацярыны Бахвалавай 
будзе новы адвакат

Сяргея Зікрацкага днямі пазбавілі ліцэнзіі.
А так пакуль нічога новага, 

акрамя таго, што Кацярыну 
паставілі на прафілактычны ўлік 
як асобу, схільную да экстрэмізму.

– Днямі атрымалі ад яе ліст 
– вельмі цёплы, аптымістычны, 
– распавёў “Народнай Волі” 
Сяргей Ваганаў, дзядуля Каці 
Андрэевай (спраўднае прозвішча 
Бахвалава). – Піша, што ўсё нар-
мальна. Мы параўноўвалі, што 
яна піша нам і мужу, – супадае.

У Жодзіне ў камеры 
яна з “палітычных” адна, яе 
суседкі сядзяць у асноўным 
па эканамічных справах. Але 
пра побытавая ўмовы мы 
даведваліся ад адваката, бо 

ім забаронена пра гэта пісаць. 
Нейкія крупінкі інфармацыі 
мы мелі толькі ад адваката. Мы 
рыхтавалі цэлы спіс пытанняў, 
на якія Каця яму адказвала, а 
потым ён распавядаў нам.

Цяпер чакаем суда – 23 
красавіка павінны разглядаць 
апеляцыйную скаргу. У якім 
фармаце ён пройдзе, будуць 
іх з Дашай выклікаць на суд 
альбо не – пакуль не вядома. 
Хутчэй за усё, суд адбудзецца 
без дзяўчат. Я ўвогуле зараз 
стараюся не спадзявацца, каб 
потым не расчароўвацца, бо 
гэта разбурае…

Даша ПАўЛОўСКАЯ.
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ПАРАЛЛЕЛИ

Какие цены в Украине и в Беларуси…
В последнее время многих читателей «Народной Воли» очень интересует, как живется людям в соседних странах. Насколько по экономическим 

показателям уровень жизни обычного белоруса отличается, например, от того, какой он у граждан соседней Украины?
Один из самых важных показа-

телей – это, конечно, средняя зар-
плата по стране. Национальный 
статистический комитет Беларуси 
утверждает, что средняя зарплата у 
нас за январь 2021 года составила 
1290 рублей. Государственная служ-
ба статистики Украины за этот же 
период дает цифру 12,337 гривен. 
Если пересчитать эту цифру по кур-
су Национального банка Украины на 
29 марта 2021 года*, то мы получим 
1159 белорусских рублей.

Средняя зарплата в Беларуси 
оказалась, как видите, выше, чем в 
Украине, на 131 рубль. Много это 
или мало? С одной стороны, цифры 
могут показаться практически оди-
наковыми. Но, с другой, – факти-
чески на эту сумму можно приоб-
рести все продукты питания, пере-
численные в представленной ниже 
таблице. Только после приобрете-
ния подобной корзины продуктов у 
покупателя в Беларуси от 131 рубля 
останется 10,89 рубля, а у покупате-
ля в Украине – 1,3 рубля. Согласно 
данным по среднестатистическим 
ценам на продукты питания, предо-
ставленным государственными ста-
тистическими организациями двух 
стран, среднестатистический бело-
рус заплатит на 9,59 рубля меньше, 
чем среднестатистический украинец.

Очень актуально для белорусских 
автомобилистов сравнить цены на 
топливо в Беларуси и в Украине. 
Мы сравнили стоимость топли-
ва на заправках «Белнефтехима», 
а в Украине взяли среднюю 
цену на топливо за февраль 2021 
года, опубликованную на сайте 
Государственной службы статистики 
Украины (см. табл.)

Оказалось, что топливо в 
Украине почти на 40% дороже, чем в 
Беларуси. Но зато среднестатистиче-

ская разовая поездка на обществен-
ном транспорте в Украине состав-
ляет 0,52 рубля. Это почти на те же 
40% дешевле, чем такая же поездка 
в Беларуси, которая составит 0,71 
рубля.

Понятно, чтобы ответить на 
вопрос, где лучше жить – в Украине 
или в Беларуси, недостаточно срав-
нения цен на основные продукты 
или, скажем, на те же бензин или 
газ. Благосостояние людей зависит 

от десятков других позиций. И пре-
жде всего – от доходов населения. 
А они-то у разных категорий граж-
дан – разные. Мне смешно, когда 
провластная белорусская пресса, 
говоря об Украине, подбирает толь-
ко темные краски: мол, смотрите, 
какая нищета у наших южных сосе-

дей. Это далеко не соответствует 
действительности. Как и в Беларуси, 
значительная часть украинского 
населения имеет приличные доходы 
и не жалуется на жизнь. Проблемы, 
безусловно, у многих пенсионеров, 
но такие же они и у пожилых людей 
нашей страны.

Я уже много лет работаю в Киеве. 
Как собственный корреспондент 
«Народной Воли» в Украине часто 
бываю в разъездах по этой друже-
ственной нам стране. И, честно гово-
ря, радуюсь тем положительным 
переменам, которые происходят в 
последнее время у наших соседей. 
Сохраняя что-то от советских вре-
мен, они все же больше смотрят в 
завтрашний день. И активно пере-
нимают хороший опыт цивилизо-
ванного Запада. И белорусам, кажет-
ся, нужно идти по этому пути.

Александр ЦЫНКЕВИЧ,  
собственный корреспондент 
«Народной Воли» в Украине.

Наименование продукта Цена в РБ
(в BYN)

Цена в 
Украине
(в BYN)

Хлеб, изделия булочные (батон) из муки пше-
ничной высшего сорта, 1 кг 2,97 2,90
Хлеб ржаной, ржано-пшеничный, 1 кг 1,91 2,22
Мука пшеничная, 1 кг 1,27 1,29
Крупа манная, 1 кг 1,71 1,58
Рис, 1 кг 2,86 2,34
Крупа гречневая, 1 кг 3,40 3,60
Крупа пшенная, 1 кг 1,98 1,69
Макаронные изделия, 1 кг 2,76 1,99
Сахар-песок, 1 кг 1,71 2,17
Молоко цельное пастеризованное, 1л 1,60 2,43
Творог жирный, 1 кг 7,13 10,72
Сметана, 1 кг 5,63 6,16
Масло животное, 1 кг 17,39 21,15
Масло растительное, 1л 4,74 4,47
Говядина бескостная, 1 кг 9,14 14,46
Свинина бескостная, 1 кг 10,49 10,83
Сало, 1 кг 11,97 7,75
Куры (цыплята, включая бройлеров), 1 кг 4,52 5,65
Колбаса вареная первого сорта, 1 кг 7,74 9,98
Яйца куриные (за 10 шт.) 2,57 3,03
Рыба мороженая, 1 кг 9,31 7,80
Картофель, 1 кг 1,00 1,11
Морковь, 1 кг 0,98 0,69
Капуста белокочанная, 1 кг 0,72 0,54
Свекла, 1 кг 0,92 0,71
Яблоки, 1 кг 2,62 1,85
Лук репчатый, 1 кг 1,07 0,59
Итого: 120,11 129,70

Цены на продукты питания в Беларуси и Украине

*Средняя зарплата и цены на товары в Украине пересчитаны в белорус-
ские рубли по курсу Нацбанка Украины на 29 марта 2021 года, 1 белорусский 
рубль – 10,6475 гривны.

Вид топлива Цена в РБ
(в BYN)

Цена в Украине
(в BYN)

Бензин АИ-92, 1л 1,77 2,45
Бензин АИ-95, 1л 1,87 2,55
ДТ, 1л 1,87 2,47
Газ, 1л 0,98 1,37

Цены на автомобильное топливо в Беларуси и Украине

Што сказана  
ў дакладзе 

Дзярждэпартамента 
ЗША  

пра Беларусь…
Дзяржаўны сакратар ЗША Энтані Блінкен прэзентаваў 

Даклад Дзяржаўнага дэпартамента аб становішчы  
з правамі чалавека ў краінах свету за 2020 год.

У раздзеле, прысвечаным Беларусі, гаворыцца, што наша краіна 
– аўтарытарная дзяржава, і пералічваюцца парушэнні правоў 
чалавека, якія наступнічалі прэзідэнцкім выбарам-2020.

У прыватнасці:
• адвольныя забойствы сіламі бяспекі,
• катаванні ў месцах зняволення,
• выпадкі жорсткага, бесчалавечнага і прыніжальнага абыход-

жання з боку сілавікоў,
• суровыя і небяспечныя для жыцця турэмныя ўмовы,
• адвольныя арышты і затрыманні,
• палітычна матываваныя зняволенні,
• сур’ёзныя праблемы з незалежнасцю судовай улады,
• умяшанне ў прыватнае жыццё,
• сур’ёзныя абмежаванні свабоды слова, прэсы, інтэрнэту,
• пераслед журналістаў, цэнзура і блакіраванне сайтаў,
• крыміналізацыя крытыкі ўрадавых чыноўнікаў,
• празмерна абмежавальныя законы аб няўрадавых 

арганізацыях;
• істотнае ўмяшанне ў свабоду мірных сходаў і свабоду асацы-

яцый, уключаючы крымінальнае пакаранне за заклік да мірнай 
дэманстрацыі і законы, якія караюць дзейнасць і фінансаванне 
груп, не ўхваленых уладамі;

• абмежаванне свабоды перамяшчэння;
• пазбаўленне грамадзян магчымасці мірна змяніць уладу шля-

хам свабодных і сумленных выбараў;
• правядзенне выбараў не ў адпаведнасці з міжнароднымі 

стандартамі;
• сур’ёзная карупцыя;
• адсутнасць расследавання і адказнасці за гвалт у дачыненні 

да жанчын;
• гандаль людзьмі;
• злачынствы, звязаныя з гвалтам альбо пагрозамі гвал-

ту супраць лесбіянак, геяў, бісексуалаў, трансгендараў ці 
інтэрсексуалаў;

• значныя абмежаванні свабоды прафсаюзаў.
У дакладзе падкрэсліваецца, што ўлады ўсіх узроўняў звычай-

на заставаліся беспакаранымі і не прымалі мер па прыцягненні 
да адказнасці ці пакарання службовых асоб ва ўрадзе або сілах 
бяспекі, якія парушалі правы чалавека.

СУМНА НЕЗАЛЕЖНАЯ ЭКСПЕРТЫЗА

Што адбываецца з беларускай эканомікай?
Адказвае старшы навуковы супрацоўнік цэнтра BEROC эканаміст Зміцер Крук.

– Апошнімі днямі гучаць 
меркаванні, што ўлады ўжо фак-
тычна прынялі рашэнне пайсці на 
дадатковую грашовую эмісію, то бок 
пачаць друкаваць грошы. Ці ёсць у 
вас звесткі пра гэта, ці ёсць нейкія 
прыкметы, што працэс друкавання 
грошай ужо пачаўся?

– Ні пацвердзіць, ні абвергнуць 
інфармацыю пра грашовую эмісію не 
магу. Пакуль не будзе афіцыйных дад-
зеных за новы перыяд – ніхто гэтага 
дакладна не скажа.

Але дыму без агню найхутчэй не 
бывае. За апошнія месяцы мы назіраем 
хранічнае пагаршэнне фінансаў 
дзяржаўных прадпрыемстваў. І 
ідэя, што іх трэба падтрымаць з 
дзяржаўнага бюджэту, пануе ў пэўных 
калідорах улады недзе з красавіка 
мінулага года. Але большую частку 
2020-га знайсці спосабы вырашыць 
гэтую праблему было магчыма іншымі 
інструментамі, без друкавання новых 
грошай. Часткова за кошт рэзерваў, 
назапашаных за мінулыя гады, част-
кова за кошт рэсурсаў банкаў.

А на пачатку гэтага года 
склалася ўжо іншая сітуацыя. 
Дзяржпрадпрыемствы па-ранейшаму 
ў глыбокай яме, патрабуюць усё больш 
рэсурсаў, а выкарыстоўваць тыя ста-
рыя метады, што я пералічваў, ужо 
немагчыма. Таму я бачу ўзмацненне 
ціску на Нацбанк з патрабаваннем 
змякчыць манетарную палітыку. 
Пакуль, калі я аналізую статыстыку, я 
не маю падстаў казаць, што Нацбанк 
здаўся і пачаў друкаваць грошы.

– Але з вашага аналізу (і 
меркаванняў іншых незалеж-
ных эканамістаў) вынікае, што ў 
эканамічных улад і выхаду ніякага 
іншага няма, акрамя таго, каб дру-
каваць грошы ці браць новыя даўгі. 
Бо іначай што? Змяншаць заробкі і 
пенсіі? Не самая спрыяльная сацыяль-
ная і палітычная сітуацыя для гэтага.

– Сапраўды, трэба разумець, 
што добрых, цудоўных механізмаў 
вырашэння праблемы зараз няма. 
Калі працягваць падтрымліваць усе 
дзяржаўныя прадпрыемствы, выплач-

ваць там усе заробкі, не скарачаць 
людзей – тады застаецца толькі тое, 
што вы сказалі: друкаваць грошы ці 
браць новыя пазыкі.

Нацбанк кажа, што трэба гляд-
зець на кожнае прадпрыемства і 
займацца абмежаваннем выдаткаў. 
Таксама Нацбанк цісне на банкі, каб 
тыя менш грошай выдавалі на хатнія 
гаспадаркі і больш – на карпаратыўны 
сектар. То бок хоча зняць цяжар з 
сябе і перакласці на камерцыйныя і 
дзяржаўныя банкі.

– Ёсць яшчэ адзін варыянт, які 
выкарыстоўваюць многія дзяржавы 
ў крытычныя моманты, – гэта пры-
ватызацыя. Скінуць стратныя прад-
прыемствы з дзяржаўнай дапамогі, 
каб новыя прыватныя ўласнікі, 
якія асмеляцца іх купіць, неслі гэты 
цяжар самі. Але мы разумеем, што 
такі варыянт немагчымы ў Беларусі 
з палітычных прычын – Лукашэнка 
пра гэта неаднаразова казаў.

– Так, найпершая прычына – 
палітычная, гэта канцэптуальны 
чыннік, чаму прыватызацыя на дадзе-
ны момант немагчыма. Але нават калі 
пра яго на хвілінку забыцца, то заста-
юцца яшчэ два тэхнічныя моманты.

Па-першае, гэта не робіцца хутка, у 
самых удалых выпадках – гэта паўгода. 
Другое – паводле ацэнак, рынкавы 

кошт топ-20 беларускіх гігантаў сён-
ня не перавышае 5 мільярдаў долараў. 
Гэта вельмі мала, гэта велічыня 
несупастаўная з тым, каб страціць 
кантроль над дзяржаўным сектарам. 
То бок прыватызацыя не можа забя-
спечыць закрыванне дзірак хаця б на 
некалькі гадоў.

– Іншы варыянт – браць новыя 
даўгі. Як паведаміў Павел Латушка, 
Мінск вырашыў размясціць 
дзяржаўныя аблігацыі на 
Маскоўскай біржы (бо на заходніх 
біржах з палітычных прычын 
ніхто іх купляць зараз не будзе). 
Латушка папярэдзіў патэнцыяльных 
пакупнікоў, што будучая белару-
ская дэмакратычная ўлада не прыз-
нае тыя даўгі, якія з’явяцца пасля 
жніўня 2020 года.

– Калі паглядзець у закон аб бюджэ-
це, можна зрабіць выснову, што дзяр-
жава не настолькі разлічвае на новыя 
пазыкі ў параўнанні з мінулым годам. 
Той мільярд, які ўжо атрымалі ад Расіі, 
і абяцаныя 500 мільёнаў, якія яшчэ 
дадуць, разглядаюцца як тое, што забя-
спечыць збалансаванасць плацяжоў па 
знешнім доўгу на гэты год. З бюджэт-
нага плана вынікае, што трэба яшчэ 500 
мільёнаў – гэта не так шмат.

Галоўная праблема – што на 
добрых рынкавых умовах здабыць 

такія грошы будзе амаль немагчыма. 
Па-другое, дадатковыя 500 мільёнаў 
– гэта самая мінімальная патрэба. На 
фоне дэфіцыту бюджэту дадатковыя 
знешнія пазыкі былі б вельмі патрэб-
ны ўладзе. Дзе іх знайсці? Узнікае 
ідэя пра расійскі рынак. Ці адаб’юцца 
на расійскім рынку аблігацый 
палітычныя рызыкі? Думаю, так, але 
ў меншым аб’ёме. Грошы можна будзе 
пазычыць, але пад вельмі вялікія пра-
цэнты.

Я амаль упэўнены, што ўсе новыя 
крэдыты, якія возьме беларуская 
ўлада, будуць даражэйшыя, чым 
раней. Што яны палічаць меншым 
злом (браць пад высокія працэнты ці 
пацярпець), мне сказаць цяжка.

– Мне падаецца, калі прыпя-
кае, то ўсе аргументы пра мэтазгод-
насць адхіляюцца, будуць браць пад 
любыя працэнты, паводле прынцы-
пу «пасля нас хоць патоп».

– Магчыма. Неэканамічныя 
меркаванні тут сапраўды будуць на 
першым месцы. Але не выключана, 
што выберуць і варыянт 2020 года – 
пакрысе адусюль скарачаць, не пера-
ступаць фінансавыя чырвоныя лініі ў 
нейкім адным кірунку.

– Вы сказалі, што на гэты год 
бюджэт запланаваны з дэфіцытам. 
У якіх сферах адбудуцца найбольш 
прыкметныя скарачэнні выдаткаў, 
дзе будуць абразаць?

– Можам бачыць, што скарачаецца 
ў асноўным кірунак інвестыцыйных, 
капітальных расходаў, розныя галіновыя 
праграмы. Бюджэт не прадугледжвае 
радыкальнага скарачэння выдаткаў, ула-
да хоча скарыстаць усе назапашаныя 
раней рэзервы, каб пазбегнуць рады-
кальнага скарачэння расходаў.

На 2021 год асноўная крыніца 
фінансавання гэтага дэфіцыту – тыя 
рэзервы, якія былі назапашаны з 
прафіцытаў мінулых гадоў. Яны будуць 
выкарыстаны амаль пад нуль. Гэта тая 
падушка бяспекі, якая была створана за 
некалькі мінулых гадоў. За гэты год яна 
будзе выкарыстана амаль уся.

Віталь ЦЫгАНКОў.
(svaboda.org)
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П О Ш Т А

КАлОНКА 
АлЕСЯ НЯЎвЕСЯ

Ён упэўніў дактароў, што 
здароўе будзь здароў!
18-гадовага жыхара Наваполацка 
не ўзялі ў армію. З гора ён у 
адзіночку выпіў дзве бутэлькі 
гарэлкі і на паркоўцы разграміў 
чужыя аўтамабілі. Узбуджана 
крымінальная справа.

Каб пачувацца па-геройску
І быць прывабным для дзяўчат,
Ён адслужыць хацеў у войску,
Узяць у рукі аўтамат.
Тым больш што некалі казалі,
Дый Бацька паўтараць прывык:
Хто не служыў, той варты жалю,
Бо не сапраўдны ён мужык.
Ішоў па позве, як на свята,
На медкамісію, аднак
Дахаты
Брыў з ваенкамата
Зусім разгубленым юнак,
Бы апынуўся ў лесе дзесьці…
Юнак пачуў ад дактароў:
– Каб адмыслова службу несці,
Здароўе трэба будзь здароў.
Такія ў арміі нагрузкі!
Муштра, манеўры, марш-кідкі…
А ты ў плячах задужа вузкі,
І прэс на пузе не такі,
Як у сапраўднага атлета.
Наогул важыш тры пуды.
Хіба ж, скажы, нармальна гэта?
Калі адкормішся за лета,
Наросціш мышцы, дык тады
Ты зможаш, хлопча, стаць салдатам –
На гэта мы дадзім дабро…
Хоць не пакрыў ад злосці матам,
Але кіпела ўсё нутро,
Калі пачуў такія словы.
«Ім дакажу, – рашыў юнак, –
Што я да арміі гатовы,
Што я мацак, а не здыхляк!»
Ідэя «мудрая» саспела,
Ён план прыдумаў «неблагі»…
Што ў нас дужэйшым робіць цела?
Што робіць смелымі мазгі?
Гарэлка – допінг лепшы самы,
Яна нам моцы дадае.
Пашыбаваў юнак да крамы
І ўпершыню купіў яе.
Прычым на дзве разжыўся пляшкі!
Нашто яму такі аб’ём?
Каб мець удар баксёрскі, цяжкі.
(Такія ў нас ва ўсіх замашкі:
Чым болей п’ём, тым лепей б’ём.)
Калі праз дзве ці тры гадзіны
Усё забулькаў у гарляк,
Дык вынік быў зусім не дзіўны:
А ён і праўда не здыхляк!
Машыны з блізкае паркоўкі
Адчулі гэта на сабе:
Непераможны, шустры, лоўкі
Хлапчына з імі ў барацьбе!
Каб іх разбіць, не трэба й молат!
Няхай пабачаць дактары,
Што ён асілак, існы волат –
Хоць заўтра ў армію бяры!
З машынамі ён выйграў схватку!
Ды толькі «волат» не дапёр,
Што моц ягоную спачатку
Ацэньваць будзе пракурор…
                   ***Мне верыць хочацца: за краты
Суд ахламона не пашле,
І зможа ён пайсці ў салдаты,
Калі адкорміцца. Але,
Як суд паставіцца варожа
І да астрога давядзе,
Наўрад ці сіл набрацца зможа
Ён на турэмнай баландзе…

Сабакі ў шоку
Мы сёння апынуліся ў бядзе –
Напаў каранавірус на людзей.
Наморднік начапіў любы і ўсякі.
У шоку зараз, мусібыць, сабакі…

Тры дыеты
Худзела. Каб дабіцца мэты,
Яна ўжывала тры дыеты:
З адной, падсеўшы да стала,
Паесці ўдосталь не магла…

На ўсе сто
– Хачу табе сказаць я, што
Ты выглядаеш на ўсе сто!
– Цябе падманвае пагляд:
Я выпіў дзвесце пяцьдзясят…

Не крылы, а рогі 
Як на трынаццаты паверх
Падняўся ты для суіцыду,
Бо жонка здрадзіла,
Павер:
Не так выказваюць агіду.
Душа і цела ў барацьбе,
Ступіць гатовы ў бездань ногі…
Ды варта помніць, што ў цябе
Не крылы выраслі, а рогі.

Паводле анатоміі
Жанчына кажа дзецюку
(Рэй павяла яна сама):
– Не прапануеце руку,
Яшчэ і сэрца ў вас няма – 
Я бачу з першага пагляду.
Дык дайце хоць на шыю сяду…

ГАЗЕтА–ЧытАЧ

ПРАШУ СлОвА!

Аляксандр Радзькоў – 
доктар педагагічных навук

История любви
КАРтИНА жИЗНИ

Они любили друг друга 
молодыми. Их молодость 
пришлась на трудные после-
военные годы, и вышло 
так, что у каждого сложи-
лась своя жизнь: выросли 
достойные дети и внуки, 
появились очаровательные 
правнуки – милые копии 
предков. Каждому было чем 
гордиться.

Прожитые годы логич-
но подвели их к понима-
нию, что не следует обре-
менять потомков своими 
потребностями, желани-
ями и интересами. Тем 
более что каждый из них 
был в состоянии позво-
лить себе самостоятельное 
существование.

Все эти годы они помни-
ли друг друга, но никогда не 
встречались и не напомина-
ли о себе. Встреча произо-
шла по совершенно неве-
роятному стечению обсто-
ятельств – жизнь иногда 

устраивает такие шалости. 
Они были свободны, и 
далекая молодость напом-
нила о себе.

Их решение быть вме-
сте очень скоро перестало 
вызывать у родных и близ-
ких снисходительные улыб-
ки. Они безупречно подхо-
дили друг другу, восхища-
ли окружающих в любой 

обстановке: глаза светились 
любовью, а их диалоги эту 
любовь искусно прятали. 
Так было почти тридцать 
лет.

В феврале этого года 
на прогулке он вдруг упал 
и сломал шейку бедра. С 
людьми в возрасте такое 
бывает, а ему исполнилось 
девяносто три года.

Врачи сделали все, что 
требуется в таких случаях, 
предстояло долгое лечение. 
Для нее весь мир перестал 
существовать, она с утра до 
вечера была озабочена визи-
тами в клинику. Их встречи 
поражали персонал искрен-
ней нежностью и теплом.

В один из мартовских 
дней ее к нему не пустили: 

клинику закрыли на каран-
тин – несколько больных, в 
том числе и он, заразились 
коронавирусом. Они стали 
общаться по телефону. Ему 
объяснили ситуацию, но 
он все равно допытывался: 
почему она к нему не при-
ходит, неужели она его раз-
любила? В эти минуты лицо 
ее каменело.

Лечение перелома прохо-
дило успешно. Но незадолго 
до его завершения сделал 
свое черное дело коронави-
рус: его не стало…

Прошло три недели. На 
все вопросы она просит ее 
не беспокоить…

Михаил ЗАПОЛЬСКИЙ.

P.S. Я намеренно не 
пишу, как зовут моих 
реальных героев: Джон и 
Мэри, или Ян и Мария, или 
Иван да Марья. Подобных 
историй сегодня много. На 
всех одна беда.

Прачытаў у «Народнай 
Волі» за 15 мая аб тым, 
што былы міністр адукацыі 
Аляксандр Радзькоў напісаў 
аўтабіяграфічную кнігу. 
У публікацыі цытуецца 
прадмова да кнігі. Аўтар 
прадмовы (хутчэй за ўсё, 
нехта з блізкіх А.Радзькову 
людзей, магчыма, дачка) 
дапусціў, на жаль, памылку, 
прысвоіўшы А.Радзькову 
навуковую ступень доктара 
ф і з і к а - м а т э м а т ы ч н ы х 
навук. Матэматыку спадар 

Радзькоў выкладаў, але 
матэматычных дысертацый 
не пісаў і не абараняў. Ён – 
доктар педагагічных навук, 
аб чым паведамляецца 
ў рэдакцыйным дадатку 
«Из личного дела». І 
атрымліваецца з публікацыі, 
што ён – двойчы доктар. 
Выпраўце гэта, калі ласка!

Мой былы калега 
(пазней мой начальнік) 
пры жыцці ў Магілёве быў 
выдатным выкладчыкам і 
цікавым чалавекам. На жаль, 

спакусіўся на служэнне 
мамоне. І зараз застанецца 
ў гісторыі, між іншым, 
і як высокапастаўлены 
чыноўнік, што забараніў 
сустрэчы з сябрамі Саюза 
беларускіх пісьменнікаў 
у навучальных установах 
краіны. Цікава, ці піша ён 
аб тым у сваёй кнізе? І 
гэта не адзіная прыкрасць 
яго сталічнага жыцця. 
Шкада чалавека!

Міхась БУЛАВАЦКІ. 
Магілёў.

Што за ляскатам танкаў і 
рамонтам помнікаў Леніну?

Паважаная рэдакцыя!
Дазвольце праз 

«Народную Волю» давесці да 
неабыякавых суайчыннікаў 
маё ўласнае стаўленне да 
парадаў, салютаў і рознага 
пустазвонства аб вайне на 
тэлеканалах і ў афіцыйных 
газетах. Усё гэта чыстай вады 
прапаганда, прымітыўны 
падыход да асвятлення 
трагічных старонак нашай 
гісторыі. Да такой высновы 
я прыходжу, калі ўзгадваю 
многае з таго, што давялося 
перажыць маім родным. І 
што я сёння бачу.

Мой старэйшы брат 
Арсень нарадзіўся ў 1922 
годзе. Пасля заканчэння 
Багушэвіцкай сярэдняй 
школы паступіў у пяхотна-
кулямётнае вучылішча, якое 
знаходзілася ў Калінкавічах. 
Калі пачалася вайна, 
апынуўся на Заходнім фронце, 
камандаваў стралковым 
узводам. За баі пад Масквой 
быў узнагароджаны ордэнам 
Чырвонага Сцяга.

Падчас Ржэўска-
Вяземскай аперацыі, якую 
распачалі немцы, вялікая 
групоўка савецкіх войскаў, у 
складзе якой быў і мой брат, 
апынулася ў акружэнні, і 
значная частка асабовага 
саставу была знішчана, 
астатняя ўзята ў палон. У 
непрытомным стане са 
скразным раненнем грудзей 
трапіў у палон і Арсень. Ад 
смерці ўратаваў ардынарац, 
зняўшы з яго афіцэрскую 
гімнасцёрку і надзеўшы 
звычайную салдацкую. Ён 
данёс брата да зборнага 
пункта. Камандзіраў і 
цяжка параненых фашысты 
дабівалі на месцы, а 
салдат не чапалі. Даглядаў 

параненых палонны савецкі 
ваенны доктар.

Вясной 1943 года немцы 
пешшу пагналі палонных 
на захад. Ахова была 
невялікая, але палонныя 
самі пільнавалі адзін аднаго. 
Пры пераліку ўранку за 
аднаго ўцекача гітлераўцы 
на месцы расстрэльвалі 
дзясятак палонных.

Па прыбыцці ў 
перасыльны лагер, які быў 
створаны ў Барысаве, брату 
ўсё ж пашчасціла збегчы, і 
ён прыйшоў у родную вёску. 
Дома нікога не было. Бацьку 
арыштавала паліцаі, і ён з 
больш як трыма дзясяткамі 
жыхароў навакольных 
вёсак сядзеў пад вартай 
у Багушэвічах у касцёле, 
ператвораным ў турму. Маці 
з малымі дзецьмі, ратуючыся 
ад расстрэлу, пайшла ў свет. 
Мясцовы паліцай па п’яні 
паведаміў аднавяскоўцам, 
што начальнік мясцовай 
паліцыі збіраецца ехаць 
у Беразіно за дазволам на 
расстрэл арыштаваных. Брат 
з аднавяскоўцамі сачылі за ім 
і, калі ён вяртаўся, застрэлілі. 
Конь з забітым начальнікам 
прымчаўся да будынка 
паліцыі, падняўся перапалох, 
страляніна, вартаўнік збег, 
і арыштаваныя, узламаўшы 
дзверы касцёла, разбегліся.

Брат з сябрам пераплылі 
Бярэзіну і ўступілі ў 
партызанскі атрад, які 
базіраваўся ў лясах паміж 
рэкамі Бярэзіна і Друць 
(тэрыторыя Бярэзінскага, 
Бялыніцкага і Клічаўскага 
раёнаў). Падчас нямецкай 
блакады брат загінуў за 
кулямётам ад прамога 
пападання мінамётнага 
снарада. Быў пахаваны на 

месцы бою, на ўскрайку 
леса на мяжы Бярэзінскага 
і Клічаўскага раёнаў.

У 1960-я гады адбылося 
перапахаванне загінуўшых 
у брацкія магілы. Апошні 
спачын Арсень знайшоў 
на могілках, што на 
ўскрайку вёскі Мацевічы 
Бярэзінскага раёна.

Калі адзначалася 
70-годдзе Перамогі, я 
наведаў гэта месца. Мне 
было вельмі балюча 
глядзець на перакошаны 
сціплы помнік з адарванай 
плітой і бязлікім надпісам: 
«Тут пахаваны 78 
загінуўшых…»

Ні імён, ні прозвішчаў. 
Усяго на могілках каля 
дзесяці брацкіх і адзіночных 
магіл загінуўшых у баях і 
расстраляных немцамі, 
і толькі на адной быў 
канкрэтны надпіс, усе 
астатнія – безыменныя. 
Самі могілкі зараслі 
хмызняком і занядбаны.

Дык вось на пабудову 
«Лініі Сталіна», усталяванне 
скульптуры царскаму 
гарадавому, на рамонт 
шматлікіх помнікаў Леніну, 
на парады, салюты, ад якіх 
калечацца і нават гінуць 
людзі, грошы ў сённяшніх 
улад ёсць. А на ўзвядзенне 
добрага помніка з 
указаннем імён загінуўшых 
у барацьбе з фашысцкай 
навалай сродкаў няма.

Я стары чалавек, дзіця 
вайны, і мне прыкра слухаць 
балбатню ваенных прыліпал 
кшталту: «Никто не забыт и 
ничто не забыто».

Леанід Яфімавіч 
БАРАЗНЁНАК, дзіця 

вайны, ветэран працы.
Мінск.

НА ЗАмЕтКУ

И почтальон вам не откажет…
Спросите, а в чем не откажет?
В вашей просьбе помочь оформить 

подписку. «Белпочта» объявила, что 
теперь по вашему желанию почтальон 
может прибыть к вам домой и в тече-
ние нескольких минут подписать вас на 
любимую газету или журнал. Если вы 
работаете, он готов заглянуть к вам в 

офис и так же оперативно выполнить 
ваш заказ.

Кстати, уже открыта подписка на 
печатные средства массовой инфор-
мации на вторую половину 2020 года. 
Среди многих изданий вы легко можете 
найти в каталогах «Народную Волю».

Зоя КРУГЛОВА.

Без леса Беларусь 
превратится в пустыню

мНЕНИЕ

По моему убеждению, бело-
русский лес находится под 
угрозой уничтожения. Я живу 
неподалеку от железной доро-
ги Витебск–Орша, часто бываю 
в окрестностях Богушевска и 
вижу, как вывозится спилен-
ный лес. Лесовозами и целыми 
составами.

В одном Богушевске 
три леспромхоза, и заготов-
ка древесины там поставле-
на на поток, лес вырезается 
массово. Позволено зани-
маться заготовкой древесины 
и частникам. Каждый день 
идут составы в одну и другую 
сторону, везут кругляк диаме-
тром до 30 сантиметров.

Лесники говорят, что леса 
в южных областях Беларуси 
заражены короедом, там мно-
го бракованной древесины, 
поэтому и принято решение 
«пилить Витебскую область».

На месте вырубленных 
лесов появляются новые, ска-
жете вы. Но дело в том, что 
сосна и ель растут 100–120 
лет. Что, наши дети и внуки 
будут жить в чистом поле?

Разговаривал я и с маши-
нистами составов. Они гово-
рят, что вокруг Витебска 
все станции забиты лесом. 
Получается, кто-то возомнил 
себя единоличным хозяином 
национального достояния – 
леса – и решил продавать его 
направо и налево, чтобы как-
то свести концы с концами?

Знакомый бывший лесник, 
долгое время работавший в 
Богушевском леспромхозе, 
рассказал мне, что в 1970-е 
годы они садили много леса. 
А теперешняя власть – рубит, 
только щепки летят…

И что еще интересно: если 
браконьер убил, например, лося, 
то ему дадут большой штраф 
(несколько тысяч евро!), да еще 
могут и в тюрьму посадить! А за 
повальную вырубку леса кто-то 
получит прибыли и премии.

Я не могу безучастно смо-
треть на государственный 
разбой. Без леса Беларусь пре-
вратится в пустыню…

Борис СОСНОВСКИЙ.
г.п.Богушевск 

Сенненского района.

НАБОлЕлО!

ЕСтЬ вОПРОС!

Что скажет Ермошина, если на участок 
для голосования придут всего пять человек?

Слышали, какими 
откровениями поделилась 
в эфире государственного 
телевидения председатель 
Центральной избирательной 
комиссии Лидия Ермошина? 
Она сказала: «Пандемия 
наложила такой отпечаток, 
что избиратели все будут 
находиться в стране. И даже 
если они будут отдыхать, 
то мы предоставим все воз-
можности, чтобы они про-
голосовали по месту отдыха. 
Студентам мы предоставим 
возможность проголосовать 
по месту их проживания 
постоянного, там, где они 
будут находиться у родите-
лей. Людям, которые будут 
располагаться на дачах, мы 
также дадим возможность 
проголосовать в сельсоветах, 
сельских участковых избира-
тельных комиссиях…»

Интересное признание 
госпожи Ермошиной, не 
правда ли? С одной стороны, 
коронавирусная ситуация и 
впрямь требует от органи-
заторов президентской кам-
пании гибкости, создания 
таких условий, чтобы каж-
дый избиратель имел воз-
можность выразить свою 
волю. С другой стороны, не 
кроется ли за процитиро-
ванным высказыванием бес-
сменной руководительницы 
Центральной избирательной 
комиссии то, что в результа-
те не позволит иметь реаль-

ного представления о демо-
кратичности, несфальсифи-
цированности результатов 
голосования? 

Рассмотрим такой услов-
ный пример. На протяже-
нии дня члены участковой 
комиссии томились от того, 
что некому было вручать 
бюллетени для голосования. 
Наступило время подсчиты-
вать, а урны пустые. «Караул! 
Выборы на этом участке не 
состоялись», – скажете вы, 
уважаемые читатели. А вот 
Ермошина, предполагаю, с 
вами может не согласиться. 
Она возразит: люди прого-
лосовали в тех местах, где 
они оказались из-за корона-
вируса, мы им предоставили 
такое право. Поди проверь, 
где избиратель Иванов опу-
скал бюллетень в урну да и 
опускал ли вообще. А какие 
цифры попадут в сводный 

итоговый протокол – это 
одному Богу будет известно.

Согласитесь, есть тут над 
чем задуматься. Более пяти 
десятков человек претендо-
вали на регистрацию своих 
инициативных групп для сбо-
ра подписей за выдвижение 
в кандидаты на президент-
ский пост. Когда эта заметка 
появится в «Народной Воле» 
(если редактор не забракует), 
будет известно точное число 
отсеянных и тех, кто сможет 
идти в народ за поддержкой 
на первом этапе избиратель-
ной кампании. Но нужно ли 
тратить силы и средства, если 
нет уверенности, что выбо-
ры пройдут честно, строго в 
соответствии с демократи-
ческими нормами? Я пред-
лагаю всем претендентам на 
президентскую должность 
собраться вместе и потребо-
вать от Центральной изби-

рательной комиссии четких 
разъяснений по всем ребус-
ным вопросам. А их, кста-
ти, очень много. Зачем нам 
досрочное голосование, если 
из-за коронавирусной панде-
мии все избиратели остают-
ся в родных пенатах, никуда 
далеко не уезжают, то есть 
будут иметь возможность 
спокойно проголосовать в 
основной день выборов?

А как будут формиро-
ваться участковые и район-
ные избирательные комис-
сии? Опять всем процессом 
будут рулить чиновники вер-
тикали? Как и раньше, пред-
ставителям оппозиции будет 
дан от ворот поворот?

Неужели ничего не изме-
нится в процедуре подсчета 
голосов? Что, из-за корона-
вируса в это время на участке 
не будет ни одного наблюда-
теля? А как же опять с демо-
кратичностью, открытостью, 
прозрачностью выборов?

Словом, пока вопросов 
намного больше, чем отве-
тов. Хочется верить, что это 
волнует не одного меня, а 
очень многих избирателей 
и тех, кто решил посорев-
новаться за высшую долж-
ность в стране. Хорошо было 
бы «Народной Воле» взять 
по этому поводу интервью, 
скажем, хотя бы у Виктора 
Бабарико и Валерия Цепкало.

Николай МЕЛЬНИКОВ, 
избиратель.

Как можно с пафосом 
петь «Мы за ценой 

не постоим!»?

Как я приструнил 
коммунальщиков

У пенсионера свободного времени мно-
го. И я решил использовать его в полезных 
целях. Занялся раздельным сбором бытовых 
отходов. Нашел партнера, который согласил-
ся забирать у меня отдельно отсортирован-
ную посуду из пластика. Узнал, кому мож-
но отдавать упаковочные пакеты из бумаги, 
а также газетную и книжную макулатуру. 
Решился вопрос и с реализацией стекла, 
металлической консервной тары.

Словом, мне абсолютно нечего было 
выбрасывать в контейнеры коммунальщи-
ков. Но, несмотря на это, они продолжали 
слать мне извещения об оплате якобы их 
услуг. Угрожали начислением пени и даже 
обращением в суд.

Я считал, что директор Буда-Кошелевской 
коммунальной службы разберется во всем и 
аннулирует все претензии ко мне. Но шло 
время, а с меня по-прежнему требовали 
деньги. За что? За то, что никаких отходов 
в «общий котел» я не поставлял, никто их у 
меня не забирал и не вывозил.

Чтобы отбиться от местных коммуналь-
щиков, я обратился в одну из организаций 
Белорусского общества защиты прав потре-
бителей. И спор я выиграл. Когда встретился 
с главным бухгалтером предприятия «Буда-
Кошелевский коммунальник», она прямо 
сказала: «Допущена ошибка, вам не надо пла-
тить».

Таким образом я приструнил местных 
коммунальщиков, показав им, что нельзя 
рассчитывать на незаработанные деньги.

С.МУЗЫЧЕНКО.
пос.Уза Буда-Кошелевского района.

лИЧНый ОПыт

Страна недавно отметила 
75-летие Победы – «праздник со 
слезами на глазах». И опять на всех 
телеканалах звучала песня о десятом 
десантном батальоне: «А нынче нам 
нужна одна победа, / одна на всех 
– мы за ценой не постоим!». Пели 
ее с пафосом и профессиональные 
исполнители, и самодеятельные, и 
даже дети. Пели, не понимая ужаса 
слов «мы за ценой не постоим». А 
за этими словами – сотни тысяч, 
миллионы жизней наших соотече-
ственников.

Прочитают эти строки идеологи-
чески зашоренные люди и завопят: 
«Мы не позволим очернять нашу 
святую Победу!»

А ваша ли она? Может, пора уже 
уняться, хватит показывать свой квас-
ной патриотизм, говоря о величии 
Победы. Да, фашизм был побежден, 
но ценой величайших потерь.

Сейчас нам без устали твердят, 
что «никто не забыт и ничто не 
забыто». А так ли это на самом деле? 
Можно ли назвать заботой о ветера-
нах требование чуть ли не каждый 
год проходить комиссию ВТЭК для 
подтверждения инвалидности? Как 
будто оторванные руки и ноги могут 
вновь отрасти…

Исходя из вышесказанного, я 
предлагаю обьявить на государствен-

ном уровне 9 Мая Днем поминове-
ния всех погибших в годы Великой 
Отечественной войны. Отменить, как 
это сделано, например, в Казахстане, 
помпезные парады, тешащие в пер-
вую очередь самолюбие правителей и 
кучки ура-патриотов. А сэкономлен-
ные миллионы адресно потратить на 
ветеранов.

Необходимо также в учрежде-
ниях образования проводить уроки 
памяти, на которых доводить до све-
дения молодого поколения правду о 
войне, а не сусальную, приукрашен-
ную историю.

А еще было бы нелишним на 
монументе Победы (который стоит 
на одноименной площади в Минске) 
заменить маршальский орден 
«Победа» на орден Отечественной 
войны, которым награждался не 
только генералитет, но и солдаты. 
И здесь опять я слышу сердитые 
голоса: «Не позволим покушаться 
на святое! Ведь этот монумент был 
утвержден в Москве».

Но я, 75-летний пенсионер, сын 
партизанки и партизана-фронто-
вика, все равно остаюсь при своем 
мнении. Они меня так воспитали, 
что идеологическому зомбированию 
я не поддаюсь.

Леонид САЙ.
Минск.

Застацца можна 
без кватэры, 
хаця і грошай  
да халеры
У Кобрыне сямейная пара 10 
гадоў прадавала адну і тую ж 
кватэру. У каго ўзялі 5 тысяч 
рублёў задатку, у каго – яшчэ 
больш… У апошні момант 
“прадаўцы” знаходзілі прычы-
ну, каб адмяніць здзелку, а гро-
шы не вярталі. Цікава, што пара 
ўвогуле не магла прадаць кватэ-
ру, бо яна была пабудавана пры 
дапамозе льготнага крэдыту.

Калі пад вечар чарку бралі
(Каньяк пілі – не самагон!),
Дык з векавечнымі сябрамі
Дзяліўся радасцю Антон:
– Я зажыву ў кватэры новай –
Купіць збіраюся, сябры!
Яна на вуліцы Садовай
У доме нумар сорак тры.
Ва ўсякім разе пазаўчора
Аддаў задатак прадаўцам…
Узнёслы водгук ад Рыгора:
– І я ж куплю кватэру там!
Жытло вялікага памеру,
І надта ж месца па нутру.
Занёс таксама за кватэру
Задатак я гаспадару.
Калі аформім мы паперы,
Падпішам іх праз нейкі час,
Я стану ўласнікам кватэры!
Здзівіў жа канчаткова Стас,
Калі паведаміў з імпэтам:
– Сябры, паверыце ці не,
Але таксама ў доме гэтым
Кватэра з’явіцца ў мяне.
Мы дваццаць год ажно  
      з “паловай”
Збіралі грошы пакрысе,
І заўтра ў дом, што на Садовай,
Задатак жонка панясе.
Дык то ж, сябры, такое дзіва,
Што хоць вушам сваім не вер!
Хадзіцьмем разам мы на піва – 
Лічы, суседзі ўжо цяпер.
Яны натхніліся, вядома,
І парашылі як адзін:
– А пойдзем мы, сябры, да дома,
Свае кватэры паглядзім!
Зірнуць адным, як кажуць, 
  вокам
Дазволяць нам гаспадары!
Зігзагамі, няцвёрдым крокам
Да дома рушылі сябры.
Антон, канешне,  
 першым крочыў –
Ён вёў у хеўры гэтай рэй.
Ва ўсіх на лоб палезлі вочы,
Калі спыніўся ля дзвярэй.
Сказаў:
– Вось тут я жыцьму з часам
Ужо з наступнае зімы.
Усклікнулі Рыгор са Стасам:
– Дык тут жа будзем жыць і мы!
Пасля нядоўгае разборкі
Застылі ў ступары, калі
Яны зрабілі вывад горкі,
Што іх “на грошы развялі”.
Нагамі грукаталі ў дзверы,
І чуўся іхні гнеўны крык,
Ды быццам вымерлі ў кватэры –
Ніхто ім дзверы не адкрыў,
Таму і не дайшло да бойкі.
Шукаць ім праўду трэба дзе?
Пайшлі ахвяры (не апойкі!)
У міліцэйскі райаддзел.
А там намёк зрабілі тонка:
Такіх, як вы, не два, не тры;
Даўно махляраць муж і жонка –
Кватэры той гаспадары.
І мы паціху шыем справу,
І неўзабаве будзе суд.
І ўсё часцей такую яву,
На жаль, мы назіраем тут…
                   ***
Займець не здолелі ахвяры
Закутак, так бы мовіць, свой.
Затое для сямейнай пары
Прытулкам, можа,  
 стануць нары –
Усё-ткі дах над галавой.
Прывёў я гэты прыклад яркі,
Каб зналі малады й стары,
Як іх ашукваюць махляркі
І прайдзісветы-махляры.
Іх развялося да халеры!
Дык варта запісаць на лбе:
Не кожнаму давайце веры!
Парою нават і сабе…

ЯГО ЗЯМНЫ СЛЕД
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Два гады таму ў Брэсце выйшла 
кніга вершаў на беларускай і рускай 
мовах Аляксандра Кавальчука 
«Всё, что осталось за кадром». Так 
сталася, што гэтае выданне аўтару 
не давялося ўзяць у рукі: яно ака-
залася пасмяротным. Шкада! Алесь, 
як мы, літаратары, усе яго называлі, 
безумоўна, парадаваўся б і, пэўна, з 
новым, прыўзнятым, настроем нат-
хнёна ўзяўся б за пяро.

Зборнік шчодра аздоблены 
ілюстрацыямі знакамітага брэсцка-
га мастака Аляксандра Алонцава. 
Душой відушчы майстар стварыў 
каларытны блакітна-сіні колер для 
вокладкі, намаляваўшы ўнізе якар 
з неадрыўнымі ад яго літарамі імя 
і прозвішча – А.К. З якарам адмыс-
лова скрыжаваў высокае гусінае 
пяро... Усё вельмі дарэчы, бо аўтар 
кнігі распачаў сваю творчасць якраз 
на флоце, дзе ажно пяць гадоў 
адслужыў мараком-падводнікам. 
А якар свайго жыцця ён кінуў 
на радзіме. Помніцца, Алесь, калі 
вярнуўся з войска, чытаў у рэдакцыі 
«Зари над Бугом» свае вершы, у якіх 
чулася дыханне мора і супраць-
стаянне грознай марской стыхіі з 
боку смелых і моцных духам люд-
зей. Завяршаючы гаворку пра вон-
кавы выгляд кнігі, скажу: мастак 
не паскупіўся на фантазію і колеры, 
фарбы, каб арыгінальна аформіць 
усе яе адзінаццаць раздзелаў.

Зборнік А.Кавальчука рыхтавала 
да друку яго дачка Галіна. Яна корат-
ка і выразна, па сутнасці таленавіта 
распавяла пра тое, які быў у яе 
вачах бацька як творца і як сем’янін, 
пра яго глыбокае пачуццё любові 
і павагі да вернай спадарожніцы 
і памочніцы – жонкі Таццяны. 
Галіна сцвярджае: «У тым, што 
кніга ўбачыла свет, немалая заслуга 
мамы». Яна вельмі ахоўна ставілася 
да паэтычнай справы Алеся. Не 
раз выпадкова знаходзіла ў ягоных 
закінутых журналісцкіх нататніках, 
а часам і перад мыццём бялізны ў 
кішэнях кашуль і нагавіц складзе-
ныя ў некалькі разоў аркушыкі з 
вершамі. «Ну вось, ледзь не памы-
ла!..» – усміхалася яна і акуратна 
разгортвала адзін-другі лісток, раз-
гладжваючы іх цёплай далонню. 
Хочацца сказаць: «Дзякуй, Галіна, за 
такую светлую памяць!»

Выданне гэтае абагрэта яшчэ 
адным шчырым сэрцам – сэр-
цам выдатнага паэта і нястом-
нага тэлежурналіста Міколы 
Пракаповіча, які стаўся рэдак-
тарам першай і апошняй кнігі 
А.Кавальчука і аўтарам прадмовы 
да яе. Шматвопытны творца яскрава 
піша пра жыццё, працу калегі, доказ-

на абгрунтоўвае яго двухмоўнасць, 
выказвае сваё ўражанне пра твор-
часць прыбужскага літаратара, пра-
сочвае ў ёй натуральны паварот да 
беларускасці.

Поруч з Міколам не адно 
дзесяцігоддзе Алесь працаваў на 
тэлестудыі. Як трапна выказваец-
ца аўтар прадмовы, «рамантык-
авантурыст, Алесь замахваўся, 
здавалася б, на нерэальныя па 
тым часе праекты і нейкім незра-
зумелым чынам ажыццяўляў іх. Ён 
мог неаднойчы наведаць у Зорным 
гарадку касманаўта-земляка 
Пятра Клімука, сустрэцца з 
землякамі на будаўніцтве Байкала-
Амурскай магістралі». Так, гэта 
быў ініцыятыўны журналіст. І аку-
рат яго некароткія дарогі, нярэдкія 
тэлевандроўкі спрыялі напісанню 
вершаў, па змесце і настроі раман-
тычных.

Дзякуючы Міколу Пракаповічу я 
даведаўся, што Алесь Кавальчук у 
1999 годзе развітаўся з тэлебачан-
нем, набыў хутар з ладным кавалкам 
зямлі і «сваё апошняе дзесяцігоддзе 
правёў самотнікам. Араў і сеяў, 
шчыра радаваўся ўраджаю». Як 
сапраўдны лірык, ён заявіў і пра 
гэтую жыццёвую перамену:

Пакуль жыву – я не шкадую,
Што сам араты і касец.
У прадмове Міколы Пракаповіча 

ёсць такая думка: «Менавіта 
там, на вясковым хутары за 
некалькі дзясяткаў кіламетраў ад 
Брэста, як мне падаецца, да Алеся 
напоўніцу вярнуўся ягоны спад-
чынны Пачатак: разам з бэзавай 
тутэйшасцю, валошкамі на ўзмежку 
жытнёвага поля... У суладдзі з пры-
родай натура набывала цэлас-
насць, а душа – гармонію». Мне 
імпануе, што да Алеся Кавальчука 
прыйшло паўнакроўнае адчуван-
не непаўторнай Бацькаўшчыны 
кожнай тканкаю сэрца і разуменне 
безумоўнай прыналежнасці да яе:

Палі Радзімы!
Перазвон гаёў,
Імшары пушчаў у барвовым золку.
Усё маё. Да кропелькі маё,
Да верасінкі, лісціка, да зоркі.
Адлюстраванае тут цэльнае, 

трывалае пачуццё падмацоўваецца 
яшчэ шэрагам твораў, да прыкладу, 
такімі: «Я захварэў табою, восень...», 
«Старыя гнёзды ў верхавінах дрэў...», 
«Прылашчыцца да ног Беразіна...».

2
Алесь Кавальчук у маёй памяці 

– аптыміст. Памятаю яго адчуван-
не гумару, вясёлы і азартны смех, 
прыгожае аблічча, упартую шавялю-
ру. Сустракаліся мы з ім пераваж-
на на тэлестудыі, нашай агульнай 

працоўнай тэрыторыі на пачатку 
сямідзясятых, на літаратурных веча-
рынах, на пасяджэннях літаб’яднання 
ў рэдакцыі газеты «Заря». Аднаго 
разу быў у яго ў гасцях дома, нават 
гуляў у шахматы з ім і з Таццянай, 
ягонай жонкай. Застаюцца ўспаміны 
і падораны яго дачкою, з якой мы 
ніколі не сустракаліся, вось гэты 
паэтычны зборнік «Всё, что осталось 
за кадром». Тут ёсць творы, якія 
прачытаеш – і хочацца перачытаць. 
Такі, напрыклад, верш «Багацця 
вялікага не маю...».

Што ж чалавек называе ў 
якасці багацця? Мо які каштоўны 
метал? Модную машыну? Нейкія 
экзатычныя сувеніры? Ды не! Ён 
называе рэчы простыя: «Хату, 
што засталася ад бацькоў, ста-
рую студню з крынічнаю вадою, 
садок з антонаўкай пахкою...» Але 
затое да яго заходзіць сусед, яко-
му вадаправод ужо выеў душу. 
«А тут вада, што зубы ломіць, а 
кубак вып’еш – сэрца зашчыміць». 
Добрым суседзям заўсёды ёсць 
пра што пагаманіць. Прадметам 
гаворкі могуць быць любыя рэчы і 
з’явы. Як кажа паэт: «Ад дзедаўскай 
рыдлёўкі да вышынь касмічных...» 
А на старой антонаўцы можна пра-
верыць закон, што некалі адкрыў 
Ньютан... Цікавы сваёй нечаканас-
цю фінал верша:

Галінку ўскалыхну –
і яблыкі ляцяць у росны ранак
– Бяры кашы і падбірай –
Ну чым не рай?!
У раздзеле «Гэта ўсё пра цябе» 

звяртае на сябе ўвагу верш «У 
Каляды шчодрыя», тут ёсць такія 
радкі: «Я і прыгалублю, // Я і аба-
грэю, // У студзень наш халодны / 
Расцвіцеш лілеяй». Завяршаецца 
раздзел шчымлівымі творамі – «Ты 
пакліч мяне...» і «Я іду да цябе праз 
гады і вёрсты».

3
Трэба аддаць належнае 

рускамоўным вершам А.Кавальчука, 
якія занялі крыху больш за палову 
зборніка. Тут самы аб’ёмны разд-
зел, так сказаць, марскі, напісаны 
маладым паэтам, калі ён праходзіў 
вайсковую службу на Паўночным 
флоце. 22 творы, як правіла, 
нешматслоўныя і яскравыя, як вось 
гэты васьмірадковік, дзе цэлы каскад 
паэтычных вобразаў:

Спит залив дождливой ночью,
Спят немые берега.
Тучи разорвав на клочья,
Месяц высунул рога.
Опустив ресницы-шторы,
Окна в городе уснули.
Лишь тревожно дремлют штормы,
Как уснувший шумный улей.

Ёсць у названым раздзеле і 
ўзрушальны верш – «Не буди меня, 
мама...». Сын – марак-падводнік, які 
не вярнуўся дамоў і які ў сваім веч-
ным сне бачыць затанулую лодку, 
сваіх аднагодкаў, просіць матулю 
супакоіцца і не трывожыць яго:

Не ходи по погостам, не ищи ты 
  мой холмик,

Ты ведь знаешь, могила не там.
…………
Мой последний причал далеко  

  в Заполярье,
Глубоко, глубоко под водой.

У іншых рускамоўных раздзелах 
уражваюць вершы: «В подражание 
С.Есенину», «Оставить след свой на 
земле...», «Всё начинал ты с чистого 
листа...».

4
Пасля пераезду ў Мінск я доўгі 

час Алеся не бачыў, а сустрэў неяк 
зусім састарэлага і запаволена-
га. Гэтак ён змарнеў пасля таго, як 
страціў Таццяну.

І вось чытаю ў кнізе:
Небо задождило, задождило.
Нет начала и конца слезам.
Постою я над твоей могилой,
Скорбным поклонюсь крестам.
Ты не спросишь, что хожу  

  так редко,
Ты не спросишь и не упрекнёшь.
А с венка, с еловой тонкой ветки,
Чистою слезою плачет дождь.

Гэты верш стаіць напрыканцы 
кнігі. Відаць, пасля цяжкай страты 
змаўкала ліра паэта. Але нельга не 
заўважыць наступнага твору – ён 
такі дасканалы і незвычайны, што 
хачу прывесці амаль цалкам:

Не приходи, костлявая, с косой.
Приди, мой Ангел, в белоснежном 

   платье.
И улыбнись, и за руку возьми,
И поведи на суд – не на распятье.
Я, не жалея, крест свой понесу
До той черты, что называем краем.
Суди, мой Боже,
праведный твой суд.
Каким он будет? Я – не знаю...

Так, ніхто не ведае, што – ТАМ. 
Думаецца, аднак, што людзей, якія 
набліжаюцца да сваёй апошняй 
мяжы, бярэ не толькі смутак, а і 
трывога, адчай, страх. Нічога падоб-
нага мы не бачым на духоўным 
абліччы паэта, бо фінальныя словы 
верша – такія:

Пошли, мой Ангел...
Он ответил: – С Богом!

Такім чынам, Алесь Кавальчук 
быў і застаўся да апошняга радка 
лірыкам-рамантыкам.

Васіль ЖуКОВіЧ, сябра саюза 
беларускіх пісьменнікаў.

2017.

Падчас навучання ў Смалявіцкім 
педагагічным вучылішчы (пазней яно 
было пераведзена ў Мінск) я пазнаёміўся з 
Эдуардам Юльянавічам Грахаўцом, паэтам-
пачаткоўцам з Лагойшчыны. Яго вершы 
друкаваліся ў раённых газетах.

Пасля заканчэння педвучылішча нашы 
шляхі разышліся. Час ад часу на паліцах 
кнігарняў я шукаў сярод кніг вершаў прозвішча 
майго сябра, але дарэмна. А асабістая сустрэча 
з ім адбылася толькі напрыканцы лета 1999 
года ў Бараўлянах, што побач са сталіцай. 
І абставіны былі даволі сумныя – цяжкае 
захворванне Эдуарда. Ён пацвердзіў, што 
выдаць зборнік сваіх вершаў яму не давялося 
па розных прычынах. Тады я яму сказаў, што 
зараз выдаць кніжку няцяжка: было б жаданне 
і трохі грошай. Мая прапанова была прынята, 
і праз месяц ён перадаў мне агульны сшытак з 
вершамі; акрамя гэтага, магчыма, адчуваючы 

непазбежнае, на працягу трох месяцаў напісаў 
яшчэ шмат твораў. Апошні з’явіўся 1 студзеня 
2000 года, а 5 лютага Эдуарда не стала.

Выконваючы абяцанне, дадзенае Эдуарду, 
я як мог, па сваім разуменні апрацаваў яго 
рукапіс. І тут у мяне з’явілася думка: а ці не 
паказаць вершы Эдуарда Грахаўца больш 
дасведчанаму чалавеку? Мабыць, з прычы-
ны асабістага «нахабства», я вырашыў звяр-
нуцца да Ніла Гілевіча. Расстараўся нумар 
яго хатняга тэлефона. Пазваніў, выказаў 
сваю просьбу. Што я мог пачуць у адказ? 
Верагодней за ўсё, карэктную адмову. Магла 
быць спасылка на занятасць, на стан здароўя 
(пазней я даведаўся, што Ніл Сымонавіч 
незадоўга да гэтага перанёс інфаркт) і г.д. Ды 
ўвогуле губляць час на рукапіс незнаёмага 
чалавека, магчыма, графамана – навошта? 
Але я пачуў адно толькі слова: «Прыязджай!»

Ніл Сымонавіч з вялікай чуласцю і так-

там паставіўся да рэдагавання вершаў паэ-
та-земляка. Такім чынам зборнік Эдуарда 
Грахаўца пад назвай «Вяртанне» ўбачыў 
свет у выдавецтве «Лекцыя» напрыканцы 
2000 года. У прадмове Ніл Гілевіч напісаў: 
«Усцешымся тым, што народжаныя ў душы 
і сэрцы Эдуарда Грахаўца радкі не загінулі 
дзесь бясследна, што і па смерці паэта яны 
ўсё ж прыйшлі да чытача і скажуць яму 
нямала добрага, светлага, чалавечнага».

А зараз хачу звярнуць увагу на некато-
рыя моманты ў працэсе падрыхтоўкі тэксту 
зборніка «Вяртанне» да выдання. 

На палях рукапісу побач з тэкстам верша 
Ніл Гілевіч ставіў такія паметкі: «Добра», 
«Не ўключаць», знак «+», знак «-» і іншыя.

Побач з адным вершам было напісана 
«Нічога нельга зрабіць!», і ён не быў уключа-
ны ў зборнік. Гэты кароткі верш я памятаў з 
часоў педвучылішча і лічыў даволі добрым, 
час ад часу зачытваў сябрам і знаёмым, 
называючы імя аўтара. Вось ён:

Стаіць рабіна над ракой.
Стаіць, вачэй не зводзячы.
Губляю ў сэрцы я спакой,
Каля яе праходзячы.
Хаджу, гляджу, не знаю сам,
Чаму вось так здараецца,
Што ля яе другім хлапцам
Дзяўчына усміхаецца!
Шмат гадоў пасля выдання зборніка 

вершаў Эдуарда Грахаўца мяне не пакідала 

думка: чаму ж Ніл Гілевіч не раіў уклю-
чаць гэты верш у зборнік? Я нават адной-
чы звярнуўся з гэтым пытаннем да Сяргея 
Законнікава. Ад яго я пачуў прыблізна такі 
адказ: «Ну хто ж яго ведае…» Скажу шчыра, 
карцела мне пачуць тлумачэнне ад самога 
Ніла Сымонавіча, але саромеўся я звяртацца 
да яго, а затым было ўжо позна.

Але, я ўпэўнены, сітуацыя ў рэшце рэшт 
высветлілася. Мая сястра, калі я ёй прачытаў 
узгаданы верш і «рэзалюцыю» Ніла Гілевіча, 
сказала: «Дык ты ж не зразумеў Ніла 
Сымонавіча! Ён адзнаку не вершу даваў, а 
сітуацыі! Калі дзяўчына цябе не кахае, а 
ўсміхаецца іншым, то што тут паробіш!»

На заканчэнне хачу прапанаваць чытачам 
апошні напісаны Эдуардам Грахаўцом верш. 
У рукапісе побач з ім Ніл Гілевіч паставіў 
тры клічнікі. Чым яго ўразіў гэты верш? 
Можа, тым, што ў ім выказана філасофія 
нашага жыцця ці сум аб тым, што ўжо не 
вернецца? Вось аб гэтым мы ўжо ніколі не 
даведаемся.

Недалёка каля вёскі
Вечар вып’е шэры птах,
І згараць употай вёсны
Сівізною на платах.
Будзе некаму нялёгка,
Што ўжо вечар выпіў птах.
Будзе блізка і далёка
Шэры попел на платах...

Георгій ГАЦКЕВіЧ.

з поШТЫ ГаЛоўнаГа РЭДаКТаРа

Паважаны Іосіф Паўлавіч!
Як Вы ведаеце, імёны паэтаў не акантоўваюць жалобнымі рамкамі. Пакуль мы 

чытаем іх вершы, яны жывыя, яны побач з намі.
На ўгодкі смерці Ніла Сымонавіча Гілевіча ў мяне атрымаўся тэкст невялічкага артыку-

ла. Калі палічыце магчымым, то можаце размясціць яго на старонцы «Народнай Волі».
Георгій ГАЦКЕВіЧ. в.Бараўляны Мінскага раёна.

Як я не зразумеў  
Ніла Гілевіча

Мусіць, кожнаму 
да скону лепш 
маліцца на ікону
Наведаўшы Мінскае вытвор-
чае гарбарнае аб’яднанне, 
А.Лукашэнка перадаў дырэктару 
Вользе Палітыка іконку і сказаў: 
“Пакладзі ў кішэню і насі. Гэта 
выратуе цябе ад бед. Больш у 
мяне нічога няма. Як прыйдзеш 
да міністра, дык у кішэню адра-
зу, каб менш было прэтэнзій”. 
На самай справе прадпрыем-
ству выдаткуецца 8–9 мільёнаў 
рублёў на выплату запазычанасці 
і 2 мільёны – на ачышчальныя 
збудаванні.

Перш за ўсё, бадай, адзначыць трэба:
На зямлі славян
Вякоў спакон,
Як да вокнаў, што глядзяць у Неба,
Ставіліся людзі да ікон.
Перад імі на калені ўпасці
Праглі маладзён і дзед стары,
І лічылі вернікі за шчасце,
Калі іх дарылі святары.
Атрымаць тым болей ганарова
Дар такі ад бога на зямлі,
А яшчэ й пачуць “святое слова”.
Мы пераканацца ў тым змаглі,
Як вітаў у цэху клас рабочы
Нашае краіны кіраўнік.
Святасцю праменіліся вочы,
Дый свяціўся ўвесь ягоны лік.
Збоку, выбачайце, выглядала,
Быццам там з’явіўся сам Хрыстос…
Зрэшты, ён дароў прынёс нямала –
Так сказаць, збавенне ўсім прынёс.
Доля ў гарбароў была паганай,
Далягляд бязрадасны, благі…
Сыпнуліся грошы з неба маннай
(Выплацяцца ў рэшце рэшт даўгі)
Разам са “з’яўленнем у народзе”
Чалавека з выглядам бажка.
Кіраўніца млела ў асалодзе,
Змахвала слязінкі спадцішка:
Хай і не публічна, не ўрачыста,
Ды краіны нашай валадар
Уручыў жанчыне асабіста,
Далібог, бясцэнны самы дар.
Як была падведзеная рыска
І, лічы, закончыўся візіт,
Бацька падступіўся блізка-блізка
І зрабіў узнёслы вельмі від.
Чым жа так абрадаваў жанчыну?
На далонь паклаў іконку ён.
– Я табе, – сказаў, – яе пакіну.
Гэта нават лепей, чым мільён.
Раю мець такую завядзёнку:
З раніцы кладзі яе ў кішэнь,
Мацай бласлаўлёную іконку,
Калі раптам будуць справы дрэнь.
Скажам, завітала да міністра,
Каб праліўся “дожджык залаты”.
Ён ўсё, што трэба, зробіць быстра,
Як руку ў кішэнь засунеш ты.
Даў бы штось яшчэ, але іконка –
Гэта ўсё, што маецца ў мяне…
Радасці ў жанчыны – бы ў дзіцёнка:
Ява ці яна ў шчаслівым сне?
Будзе пад крылом зямнога бога,
Блаславіцца лёс яе царквой.
І здалося ёй: нібы ў святога,
Німб у Бацькі быў над галавой…
                         ***Бачыць жа народ зусім не тое,
А таму і радасці няшмат.
Дык каб не жылі мы “пад пятою”,
Не трывалі з года ў год дыктат,
Каб не дапякалі нам законы,
Каб было ўсё ўвогуле як след,
Можа, трэба нам змясціць іконы
Там, дзе “ незаменнага” партрэт?..

Камень за пазухай
За крыўды людзі помсцілі вякамі…
Аднак, калі глядзець не надта вузка,
Дык ясна, што за пазухаю камень –
На сэрца дадатковая нагрузка…

Коратка і ясна
– Я не хадзіла на бацькоўскі сход,
Бо працавала суткі навылёт.
Пра што размову там настаўнік вёў?
– Як коратка, дык з вас пяцьсот рублёў.

Лепшыя слухачы
Дзед сказаў мне словы залатыя
(З даўніх пор не схільны ён да 
жартаў):
– Лепш за ўсіх умеюць слухаць тыя,
З кім і языком малоць не варта…

СІТУАЦЫЯ

Больш за паўгода два беларусы хаваюцца  
на тэрыторыі Пасольства Швецыі. Што далей?

Бацька і сын Кузнечыкі паведамілі «Народнай Волі», што ў іх «усё ў парадку».

Путин не может 
спокойно воспринимать 

последствия дружбы  
с Лукашенко

Переговоры по урегулированию острого конфликта  
в Беларуси невозможны без участия России,  

уверен экс-председатель Объединенной гражданской 
партии, директор центра «Европейский диалог»  

Анатолий Лебедько.
– На сегодняшний день ведущие страны и международные организации 

заявили о поддержке инициативы Светланы Тихановской о переговорах. 
Но, на мой взгляд, есть одно слабое место. Если мы говорим о полно-
масштабном диалоге как транзите власти для Лукашенко, здесь надо 
находить место для Российской Федерации, – подчеркнул А.Лебедько в 
эфире радиостанции «Эхо Москвы». – И тут большой вопрос, насколько 
европейцы и США смогут предложить привлекательные стратегии для 
Кремля и Владимира Путина.

Большие надежды в решении белорусского вопроса политик возла-
гает на администрацию президента США Джо Байдена через рычаги 
влияния на Россию. В то же время, по мнению Лебедько, Путин и сам 
заинтересован в транзите власти в Беларуси не меньше, чем остальные. 
Однако у России есть свои планы на Беларусь.

– Я думаю, что Кремль хотел бы, чтобы Лукашенко тихонько ушел и 
на его место пришел нетоксичный, пророссийски настроенный политик, 
– полагает директор центра «Европейский диалог».

Он отметил, что смена российского посла в Беларуси и госсекре-
таря Союзного государства также связаны с готовящимся транзитом 
Лукашенко. При этом Кремль хотел бы завести здесь несколько заанга-
жированных политических структур и через них попытаться удержи-
вать ситуацию в Беларуси под своим контролем, считает политик.

Основным препятствием для осуществления этих планов он назы-
вает изменение отношений к Путину и России в белорусском обществе.

– Путин не может спокойно воспринимать последствия дружбы с 
Лукашенко. Это означает рост антироссийских настроений. …И эта 
проблема самая большая на сегодняшний день для Путина и для россий-
ской политической элиты, – отметил Лебедько.

Он назвал условия, при которых российский ставленник может побе-
дить на следующих выборах в Беларуси.

– Принуждение Лукашенко к переговорам и свободные честные выборы 
– вот задача сторонников Тихановской. Они уверены, что при условии 
честных выборов они не проиграют ставленнику Москвы.

Победить может только человек с очень широкой реальной поддерж-
кой внутри Беларуси. Допустит ли режим Лукашенко и Москва честные 
выборы, зависит от переговорного процесса. У самого Лукашенко нет 
вообще никаких шансов выиграть предстоящие выборы. А России надо 
очень быстро вкладываться в какого-то человека, у которого есть пози-
тивная кредитная история.

Он должен быть участником последних событий, причем на стороне 
людей, и с таким человеком, думаю, у России могут быть проблемы. За 
короткое время найти такого достаточно сложно, если только мы не 
всё знаем и у Кремля есть или были какие-то договоренности с участни-
ками последней президентской компании.

Тем не менее у нас есть «тяжеловесы», у которых в случае участия 
в выборах очень высокие шансы на победу, – сказал Анатолий Лебедько.

Как студент Сергей Ширко 
«прошелся» по полякам

Нагадаем, што ў верасні мінулага 
года, у разгар пратэстаў, 29-гадо-
вы жыхар Віцебска Уладзіслаў 
Кузнечык разам з 47-гадовым баць-
кам Віталём выйшаў на мірную 
акцыю пратэсту, якая праходзіла 
ў горадзе. Яе ў той дзень разагнаў 
АМАП, пад дубінкі трапіў Кузнечык-
старэйшы, але затым бацьку і сыну 
ўдалося ўцячы ад сілавікоў.

Затым Уладзіслаў і Віталь 
некалькі дзён хаваліся ў знаёмых; 
ім сказалі, што за іх сям’ёй вядзец-
ца назіранне. У выніку віцябчане 
прынялі рашэнне паехаць у Мінск 
у пасольства Швецыі, каб папрасіць 
там прытулку, паколькі «Швецыя – 
гуманная краіна».

У пасольства іх не пусцілі, аднак 
мужчыны пераскочылі праз плот і 
схаваліся ад АМАПа на тэрыторыі 
пасольства.

У той дзень яны прасядзелі ў два-
ры больш за 10 гадзін. Супрацоўнікі 
пасольства прынеслі ім ваду і ежу, 
а таксама дапамаглі звязацца з 
прадстаўніцтвам ААН у Беларусі, 
дзе мужчынам патлумачылі, што на 
тэрыторыі краіны ніводнае пасоль-
ства не можа даць ім палітычны 
прытулак.

Тым не менш шведскія дыпла-
маты вырашылі не выганяць 
Кузнечыкаў, і вось ужо больш за 
паўгода яны жывуць на тэрыторыі 
Пасольства Швецыі ў Мінску.

«Жывём нармальна, усё неаб-
ходнае ёсць, – распавядалі яны 
журналістам. – Маюцца спальныя 
месцы, душ, прыбіральня. З тэхнікі 

– пральная машынка, мікрахвалевая 
печка, электрычны чайнік. Ежу 
нам прыносяць гатовую – застаец-
ца толькі разагрэць. Таксама даюць 
садавіну і гародніну.

Расклад дня прыкладна наступ-
ны. Прачнуліся – зарадка. Пасля – 
сняданак. Затым чытаем, глядзім 
незалежныя СМІ, бо ёсць выхад у 
інтэрнэт. Пасля можам які-небудзь 
серыял паглядзець. Затым абед. У 
17.00 трэніроўка са штангай, турнік, 

гіры, адцісканні. У 19.00 вячэраем».
У Віцебску ў Кузнечыкаў быў 

свой бізнес – некалькі гандлёвых 
кропак з жаночай вопраткай. Там 
жа ў Кузнечыка-малодшага застала-
ся сям’я – жонка і двое маленькіх 
дзяцей.

«Мы вельмі перажываем за нашых 
блізкіх», – у адзін голас кажуць баць-
ка і сын.

Зараз яны адмаўляюцца даваць 
інтэрв’ю журналістам, але «Народнай 

Волі» Віталь Кузнечык коратка 
патлумачыў: «Казаць няма пра што, 
сітуацыя застаецца ранейшай.

Як ужо казалі, усе неабходныя 
ўмовы для жыцця ёсць, у бытавым 
плане – ніякіх праблем. З блізкімі 
пастаянна падтрымліваем кан-
такт. Напрыклад, Новы год 
сустракалі з сям’ёй па відэасувязі. 
У нашым пакоі прысутнічала 
невялікая елачка і быў звычайны свя-
точны стол.

А зараз ніякіх навін па нашай 
справе пакуль не маем…»

Што чакае сына і баць-
ку Кузнечыкаў? Як вядома, у 
кастрычніку мінулага года Камітэт 
супраць катаванняў ААН звярнуўся 
да Швецыі з просьбай забяспе-
чыць недатыкальнасць Кузнечыкаў. 
Іх адвакат Вадзім Драздоў заявіў 
TUT.BY, што фактычна гэта азначае 
забарону на перадачу бацькі і сына 
ўладам Беларусі, але не абавязвае 
Швецыю прадастаўляць ім якой-
небудзь афіцыйны статус (у тым ліку 
статус бежанцаў).

Паводле слоў Драздова, далейшы 
лёс Кузнечыкаў будуць вырашаць 
шведскія ўлады. Напрыклад, мож-
на дамовіцца з уладамі Беларусі і 
атрымаць дыпламатычныя гарантыі, 
каб беларусы мелі магчымасць бес-
перашкодна пакінуць краіну.

«Мы дзейнічаем так, як таго 
патрабуе сітуацыя, – пракаментава-
ла гэтую гісторыю міністр замежных 
спраў Швецыі Ан Ліндэ. – Беларусы 
праніклі на тэрыторыю пасольства 
нелегальна і да гэтага часу знаход-

зяцца там. Зараз мы вядзём перамо-
вы, каб вырашыць сітуацыю».

«Кузнечыкам не могуць даць у 
пасольстве прытулак не таму, што 
не жадаюць стварыць прэцэдэнт, а 
таму, што не маюць такога права, 
– распавяла Onliner эксперт у сфе-
ры міжнароднага права Кацярына 
Дэйкала. – Для гэтага мужчынам 
трэба выехаць у Швецыю ці любую 
іншую краіну Еўрасаюза.

Пры гэтым Швецыя як удзельніца 
Еўрапейскай канвенцыі па пра-
вах чалавека не можа выдаць лю- 
дзей краіне, у якой ім пагражаюць 
катаванні ці жорсткае абыходжан-
не. Для таго каб забяспечыць ім аба-
рону, адвакат Кузнечыкаў звярнуўся 
ў Еўрапейскі суд па правах чалавека. 
Суд адмовіў, зараз пададзена скар-
га ў Камітэт супраць катаванняў 
ААН. Гэта вельмі доўгі працэс, але 
Камітэт сказаў Швецыі на гэты час 
забяспечыць бяспеку людзей, бо разу-
мее, што адбываецца ў Беларусі ў 
цэлым.

…Яны могуць знаходзіцца на 
тэрыторыі пасольства колькі 
заўгодна. Пакуль адзіны варыянт для 
мужчын пакінуць Беларусь – гэта 
вываз на дыпламатычным транс-
парце Швецыі з краіны з абавязковай 
згоды МЗС Беларусі. Але не думаю, 
што такую згоду яны атрымаюць.

Акрамя таго, усе памятаюць 
гісторыю пасла Украіны, аўтамабіль 
якога спынілі на беларускай мяжы, 
заяўляючы, што праводзяць не «дагляд», 
а «агляд». Ніякіх гарантый няма».

Сяргей ЗАБЛОЦКІ.

ТОЧКА ЗРЕНИЯ РАЗБОР ПОЛЕТОВ

На прошлой неделе так назы-
ваемые «белорусские патриоты» 
пикетировали в Минске посольства 
Литвы и Польши. Обошлось, конеч-
но, без задержаний: акции были 
согласованы с Мингорисполкомом.

Среди активных «патриотов» 
оказался и студент четвертого курса 
Белорусского государственного тех-
нологического университета, член 
БРСМ Сергей Ширко, который дер-
жал плакат с надписью: «Польша – 
гиена Европы»… Что ж, он, как и все 
граждане, имеет право на свободу 
слова, на участие в общественных 
акциях. Интересно только, что в 
реальности привело его на пикетиро-
вание дипломатических миссий? Вот 
что он сказал в интервью государ-
ственной прессе, находясь непосред-
ственно возле польского посольства:

– Нашей целью было высказать 
претензии польскому посольству и 
правительству в целом, чтобы они не 
лезли в дела нашей страны. У них сей-
час своих забот хватает, и митинги 
проходят, вот с ними пусть и раз-
бираются там. Вообще, много пре-
тензий у нас накопилось. Например, 
польское правительство до сих пор 
не признает воссоединение Западной 
Беларуси. Для них Гродно, Брест, 
Барановичи, Пинск и другие города 
– это всё территория Польши. Они 
даже рисуют в учебниках новые кар-
ты, где белорусские земли включены в 
состав современной Польши. Польское 
правительство покупает американ-
ское оружие, строит новые военные 
базы, размещает у себя натовские 
войска. И никто даже не пытается 
скрывать, что они (поляки. – Ред.) 
в определенный момент собираются 
воевать с Россией и Беларусью.

Подобные упреки в адрес стра-
ны-соседки доводится слышать из 
уст прожженных демагогов-пропа-
гандистов высокого уровня, но что-
бы вот так рубил с плеча студент 
столичного вуза – это, согласитесь, 
не может не вызывать определенных 
вопросов. И я решила встретиться с 
Сергеем, захотелось получить от него 
конкретные ответы. Если польское 
правительство «лезет в дела нашей 
страны», то нельзя ли, дорогой, под-
твердить это реальными фактами? 

А что значит «польское правитель-
ство до сих пор не признает воссое-
динение Западной Беларуси. Для них 
Гродно, Брест, Барановичи, Пинск и 
другие города – это всё территория 
Польши»? Я читаю многие газеты, 
смотрю телевизор, слушаю на разных 
волнах радио, но не припомню, что-
бы кто-либо из известных польских 
политиков говорил об этом на пол-
ном серьезе. В этом плане Варшава, 
кажется, не выдвинула Минску ни 
одной ноты.

А как не обратить внимания 
на такой пассаж студента Сергея 
Ширко: «И никто даже не пыта-
ется скрывать, что они (имеется 
в виду поляки. – Ред.) в определен-
ный момент собираются воевать с 
Россией и Беларусью». Хотя слова и 
общие, но обвинение, согласитесь, 
серьезное. Правда, комсомольский 
активист и на этот раз не стал под-
тверждать свой вывод серьезными 
аргументами.

Нет, я все же решила встретиться 
с Сергеем и основательно потолковать 
с ним, как говорится, с глазу на глаз, 
почувствовать, чем молодой человек 
дышит, что в его голове. Созвониться 
с парнем смогла, а вот побеседовать, 
к сожалению, не удалось. Он катего-
рически отказался, мотивируя тем, 
что после пикета и интервью, которое 
дал во время его проведения, услышал 
много нелицеприятного в свой адрес. 
«Отложим разговор на потом», – толь-
ко и сказал Сергей.

Что ж, я подожду, а вдруг «актив-
ный патриот» созреет для ответов 
на мои вопросы. А пока читателям 
«Народной Воли» сообщу некото-
рые биографические сведения сту-
дента-четверокурсника Белорусского 
технологического университета 
С.Ширко. Родом он с Мядельщины. 
Его отец в агрогородке Княгинин 
занимается приемом металлолома. 
Мать – заведующая детским садом. 
От Мядельской районной органи-
зации РОО «Белая Русь» однаж-
ды была выдвинута председателем 
участковой избирательной комиссии.

Листая в сети печально извест-
ную «Черную книгу Беларуси», уви-
дела в ней фамилию Сергея Ширко 
и прочитала не совсем приятную 
для него запись. Но не буду расшиф-
ровывать ее текст, оставлю это для 
беседы с самим Сергеем, если она 
когда-нибудь состоится.

Фира РАЗУМОВСКАЯ.
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НОВОСТИ  ГЕРМАНИИБОЛЬШАЯ ПОЛИТИКА

Польша намерена  
построить новые АЭС
Варшава планирует построить две АЭС и запустить  

первый энергоблок уже в 2033 году. Германия, однако,  
видит в этому угрозу своей безопасности.

 В Испании –  
женское  

правительство
Премьер-министр Испании Педро Санчес провел 
перестановки в правительстве, в результате чего 

большинство государственных должностей получили 
женщины.

Бундесвер в Афганистане: миссия продлена  
до конца 2022 года

Немецкий парламент принял решение продлить мандат на участие в миссии НАТО «Resolute Support». Германия размещает на постоянной 
основе не менее 1100 солдат в Гиндукуше. Это крупнейшее зарубежное военное представительство немецкой армии.

ГЕНДЕРНЫЙ ПОДХОД

Как отмечали депутаты Бундестага, 
немедленный вывод международ-
ных войск до завершения мирных 
переговоров невозможен. Он поста-
вит под удар многолетние действия 
Бундесвера в Афганистане и создаст 
большие риски для выполнения союз-
нических договоренностей, как сооб-
щает dpa.

Постановлением Бундестага 
мандат Бундесвера продлен до 31 
января 2022 года. Однако это про-
межуточное решение. Всё будет 
зависеть от активности в пере-
говорном процессе, который сей-
час приближается к завершению. 
Федеральное правительство ставит 
вопрос возможного вывода немец-
ких войск в зависимость от успеха 

мирных переговоров. Сейчас они 
идут между исламистами-талиба-
ми и кабульским правительством. 
Если удастся прийти к мирному 
решению, потребность в постоян-
ном присутствии немецких войск 
в Афганистане станет минимально 
необходимой.

Около 10.000 солдат из стран 
НАТО и стран-партнеров НАТО 
продолжают свое присутствие в 
Афганистане. Эти военные миссии 
поддерживают в военизированной 
обстановке страны демократически 
избранное правительство. В это же 
время идет обучение и консуль-
тирование сил безопасности, вер-
ных официальному правительству 
Афганистана.

Немецкую разведку будут контролировать
После решения Конституционного суда немецкая разведка окажется под колпаком. Бундестаг считает,  

что шпионаж следует поставить под ограничения. Для этого Бундестаг принялся за создание спецсовета и 
з федеральных прокуроров и судей.

Немецкая разведка попала в 
немилость из-за активной слежки 
за пределами страны.

«Немецкая разведывательная 
служба BND должна находиться 
под более строгим контролем», – 
считают в парламенте. Речь идет 
о самом сейчас распространен-
ном методе шпионажа. Слежка 
за иностранцами вне пределов 
Германии – это особый случай и 
спецконтроль.

Бундестаг решил создать неза-

висимый контрольный совет для 
BND, который возьмет на себя 
такую функцию. Этих контро-
леров, по мнению депутатов, 
наберут из федеральных судей 
и федеральных прокуроров. 
Одновременно процедура раз-
решения слежки усложняется. 
Реформа стартовала после резо-
нансного решения Федерального 
конституционного суда. В 2020 
году своим решением суд указал 
на незаконность существующих 

ранее правил контроля действий 
разведслужбы.

С помощью так называемой 
стратегической телекоммуника-
ционной разведки эксперты BND 
ищут интересную информацию 
без каких-либо подозрений. По 
данным BND, ежедневно фиксиро-
валось около 154.000 коммуника-
ций, из которых около 260 ока-
зались важными разведданными. 
Подобное наблюдение за гражда-
нами Германии уходит в прошлое. 

Вскоре основные права граждан 
Германии распространятся и на 
иностранцев.

Как сообщалось ранее, главного 
контрразведчика Германии уволи-
ли с должности. Решение приняли 
из-за того, что он не смог орга-
низовать работу спецслужбы по 
выявлению экстремизма в немец-
кой армии. Такую версию при-
чин экстренного увольнения шефа 
Службы военной контрразведки 
Германии озвучили журналисты.

COVID-тестирование путем полоскания горла
Комфортный ПЦР-тест на COVID-19 предлагает новая лаборатория недалеко от франкфуртского аэропорта.  

Вместо введения ватной палочки в полость носа или глотки пациентам предлагают прополоскать горло специальным раствором.

Проект так и называется – 
Gurgel-Testzentrum («горловой 
тестовый центр»). Он представляет 
собой передвижную лабораторию: 
обследование может проводить-
ся непосредственно в автомобиле. 
Такой подход позволяет людям 
безопасно протестироваться без 
долгого ожидания или прямо-
го контакта с другими людьми, 
рассказывает руководитель цен-
тра – дерматолог Ханс-Михаэль 
Окенфельс.

Gurgel-Testzentrum находится не 
прямо возле здания аэропорта, а 
на территории Deutsche Bank Park 
– стадиона в 8 километрах от воз-
душного вокзала (можно доехать за 
7 минут на машине и за 20 минут 
на метро). Кстати, в самом аэро-
порту тест-центр функционирует 
еще с лета 2020 года: там ПЦР-
анализ делают с помощью мазка.

У каждого посетителя есть око-
ло 15 минут: за это время нужно 
зарегистрироваться, назвав имя и 
контактные данные. Затем чело-
веку дают лабораторный стакан с 
физраствором объемом 50 милли-

литров. Этой жидкостью нужно 
прополоскать горло в течение при-
мерно 20 секунд, а затем выплю-
нуть обратно в емкость. Результаты 
полоскания направляются в лабо-
раторию. Результат будет готов в 
течение 24 часов, его пришлют с 
помощью SMS на номер, указан-
ный при регистрации. Если тест 
окажется положительным, инфор-

мацию нужно будет также пере-
дать в местное управление здраво-
охранения.

По словам Ханса-Михаэля 
Окенфельса, Gurgel-Testzentrum 
– первое подобное учреждение в 
Гессене. А корни этого проекта 
уходят в Гамбург: там с декабря 
2020 года в квартале Санкт-Паули 
действовала тестовая кабинка для 

полоскания. Инициаторами нео-
бычного тестирования стали мест-
ные IT-предприниматели Хайко 
Фукс и Алекс Штрелиц. Процедура 
взятия анализа проходила по тако-
му же принципу, как и сейчас во 
Франкфурте, с той разницей, что 
на нее нужно было записываться 
заранее через мобильное прило-
жение или сайт компании Corona 
Freepass. Результаты присылали 
также в приложение или через 
SMS.

Наряду с передвижной лабора-
торией на стадионе Deutsche Bank 
Park процесс запустили также в 
центральных районах Бремена и 
Кёльна. Тем временем стартаперы 
из Гамбурга пошли дальше и пред-
лагают полоскательные экспресс-
тесты на антигены – пока что в 
тестовом режиме.

ПЦР-полоскание – платная 
услуга, стоимость которой состав-
ляет 49 евро во Франкфурте и 25 
евро в Гамбурге. ПЦР-тесты на 
антитела в Гамбурге проводятся 
пока что бесплатно и не чаще раза 
в неделю.

Использование вакцины AstraZeneca для людей до 60 лет 
приостановлено

Об этом объявили канцлер Ангела Меркель и министр здравоохранения Йенс Шпан.
Незадолго до этого такую рекомен-

дацию издал вакцинационный коми-
тет STIKO «на основе имеющихся дан-
ных о редких, но очень тяжелых тром-
боэмболических побочных эффектах».

Институт Пауля Эрлиха заре-
гистрировал 31 случай формиро-

вания тромбов в мозгу у пациен-
тов, которые незадолго до этого 
были вакцинированы. Во всех 
случаях, кроме двух, это были 
женщины в возрасте 20–63 лет. 
У 19 человек при этом был очень 
низкий уровень тромбоцитов. 

Девять из них в итоге умерли.
Ангела Меркель заявила, что эти 

факты невозможно проигнорировать.
Это решение является карди-

нальным изменением прежней 
политики, по которой вакцину 
AstraZeneca, наоборот, планирова-

ли для младшего населения.
Германия уже приостанав-

ливала использование вакцины 
AstraZeneca во время предыдущей 
волны паники вокруг нее, но после 
заключения регулятора ЕС возоб-
новила прививки.

Интересные факты о немцах и их автомобилях
Автомобилисты в Германии, как правило, свято чтят ПДД. Они не терпят рассеянности со стороны других участников движения.  

Расскажем еще более интересные факты о немцах и их автомобилях.

Около 5 евро в неделю уходит на заправку 
транспорта.

Примерно 108 минут в день каждый немец 
проводит в автомобиле.

66,4% немцев не представляют жизни без 
автомобиля.

57,9% жителей Германии автомобиль водят 
ради удовольствия.

43,7% немцев считают свой автомобиль другом.
Для 41,9% немцев в списке приоритетов авто-

мойка стоит выше визита в парикмахерскую.
88,3% немцев не променяют авто на обще-

ственный транспорт.
6,5% опрошенных готовы расстаться со сво-

ей второй половиной, но не с автомобилем.
17,5% жителей Германии дают автомобилям 

прозвища.
За невоздержанное поведение немецких 

водителей наказывают штрафами: за легкую 
эмоциональную выходку – от 200 евро, за кру-
чение пальцем у виска – 750 евро, за словес-
ные оскорбления и неприличные жесты – до 
нескольких тысяч.

Немцы в возрасте до 25 лет часто выбирают 
автомобили марки Audi.

Большинство немцев меняет автомобиль 
после 200.000 километров пробега, не ремонти-
руя его.

Энергетическая стратегия 
Варшавы предусматривает, что к 
2040 году на территории страны 
будут построены две АЭС, включа-
ющие в сумме шесть энергоблоков. 
Работы планируется начать в 2026 
году. Ожидается, что первый реак-
тор будет введен в эксплуатацию в 
2033 году, а последний – десять лет 
спустя.

Как член Евросоюза Польша взя-
ла на себя обязательства по разви-
тию альтернативных источников 
энергии для достижения климатиче-
ских целей ЕС. Между тем на сегод-
няшний день 70 процентов энергии в 
стране вырабатывается на угольных 
электростанциях, что делает Польшу 
одним из крупнейших загрязните-
лей атмосферы в Европе.

Представитель французской 
государственной энергокомпа-
нии Électricité de France (EDF) дал 
интервью польским СМИ, в котором 
выразил готовность принять уча-
стие в строительстве реактора EPR и 
финансировать две трети стоимости 
проекта. В польской энергетической 
стратегии говорится именно о таких 
гигантских реакторах мощностью 
более 1000 МВт (1 ГВт).

Глава варшавского аналитическо-
го центра Klub Jagielloński Марчин 
Рошковский, впрочем, считает эту 
идею устаревшей.

«Сейчас доступны реакторы 
гораздо меньшего размера с мощ-
ностью 50 и 100 МВт. Это так 
называемые модульные реакторы. Их 
можно соединить между собой, они 
могут быть установлены на более 
широкой площади и снабжать энер-
гией отдельные города и заводы», – 
поясняет эксперт по энергетике в 
беседе с Deutsche Welle. В этом случае 
будет исключен и риск крупной ава-
рии, отмечает он.

По мнению экспертов, планы 
Польши идут вразрез с европейской 
тенденцией перехода на газ и воз-
обновляемые источники энергии. 
Эксперт в области ядерной физики 
Марчин Попкевич уверен, что при 
наличии современных технологий 
Польше легко удалось бы довести 
долю альтернативной энергетики в 
структуре энергопотребления стра-
ны до 80 процентов. Строительство 
АЭС – крайне дорогостоящий про-
ект. «Ядерная энергия может обой-
тись потребителям в пять раз 
дороже возобновляемой», – подчерки-
вает Попкевич.

Ядерная энергия, которая 
является «чистой» с точки зре-
ния выбросов парниковых газов, 
может замедлить процесс пере-
хода Польши на альтернативные 
источники энергии. Если благодаря 
новым АЭС выбросы CO2 в Польше 
снизятся, давление со стороны 
Евросоюза по поводу сокращения 
добычи угля также ослабнет.

Согласно результатам эксперти-
зы, проведенной в январе 2021 года 
по запросу фракции «зеленых» в 
Бундестаге, АЭС, расположенные 
всего в нескольких сотнях киломе-
тров от польско-немецкой грани-
цы, будут представлять высокую 
угрозу для безопасности населения 
ФРГ.

По словам эксперта по вопро-
сам атомной энергетики фракции 
«зеленых» в Бундестаге Сильвии 
Коттинг-Уль, в случае аварии на 
АЭС до 1,8 миллиона немцев могут 
получить дозу облучения более 20 
миллизивертов (мЗв): при этом пока-
зателе обычно начинают эвакуацию 
населения. «Пострадать могут, к 
примеру, Берлин и Гамбург – то есть, 
крайне густонаселенные регионы», – 
отмечает политик.

Испанское правительство состо-
ит из 12 женщин и 10 мужчин, 
при этом четыре ключевые долж-
ности вице-премьеров занимают 
женщины.

«Испания становится шестой 
страной в мире с высокой долей 
женщин в Совете министров. До 
сих пор у нас было равное предста-
вительство, теперь – с большей 
долей женщин. Мы – феминистское 
правительство, потому что мы 
ставим феминистских лидеров во 
главе правительства. Мы – един-
ственное в мире правительство с 
четырьмя женщинами вице-премье-
рами», – сказал Санчес.

Лидера крайне левой партии 
Podemos Пабло Иглесиаса в долж-
ности вице-премьера сменила 

министр труда Иоланда Диас из 
той же партии. Иглесиас ушел из 
правительства, чтобы баллотиро-
ваться на пост регионального главы 
Мадрида.

Санчес сказал журналистам, что 
перестановки соответствуют коали-
ционному соглашению с Podemos, 
согласно которому они занимали 
одну должность вице-премьера.

В альянсе социалистов Санчеса 
и Podemos в последние недели 
наблюдался ряд разногласий, осо-
бенно после ареста и суда над рэпе-
ром Пабло Хаселем за содержа-
ние его песен. Podemos, младший 
партнер в правительстве, осудил 
тюремное заключение рэпера, обо-
сновав это опасениями по поводу 
свободы слова.

Премьер Педро Санчес и четыре вице-премьерки.
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ОБРАЩЕНИЕ

НЕЛЬЗЯ МОЛЧАТЬ…

Получится ли отменить драконовские 
положения закона «О массовых 

мероприятиях»?
«Народная Воля» пообщалась с одним из инициаторов такой общественной акции  

Сергеем Смирновым.

Топовый белорусский кикбоксер Скиба 
призвал силовиков опустить щиты  

и сложить оружие
Как сообщил на днях сайт «Трибуна», девятикратный чемпион мира и многократный победитель  
Кубка мира по кикбоксингу, победитель чемпионатов Европы, бывший сотрудник ОАО «Нафтан»  

Сергей Скиба обратился к белорусским силовикам.

Тайна за семью печатями: сколько 
белорусов умерло в 2020-м?

По официальным данным, в Беларуси первый пациент с коронавирусом умер в ночь с 30 на 31 марта  
2020 года. Подводя в рамках спецпроекта «Год с ковидом» промежуточные итоги пандемии, логично было бы 

начать с количества соотечественников, которых мы потеряли из-за новой болезни.  
Однако до сих пор нет даже приблизительного ответа на этот вопрос.

Што, «зялёныя 
чалавечкі»  

ўжо ў Мінску?
Так, перад удзельнікамі праўладнага аўтапрабегу на ўсіх скрыжаваннях запаль-

ваецца зялёнае святло. А перад тымі, хто вось ужо сёмы месяц пратэстуе супраць 
беспрэцэдэнтных фальсіфікацый вынікаў галасавання падчас прэзідэнцкіх 
выбараў? Што вы, перад імі не толькі не запальваецца зялёнае святло, а, як толькі 
яны паказваюцца на вуліцах, на іх галовы апускаюцца дручкі амапаўцаў…

А як зразумець тое, што па Мінску разам з “ябацькамі” свабодна раз’язджаюць 
машыны са сцягамі “ДНР”? Што, у Беларусі ўжо з’явіліся “зялёныя чалавечкі”? А як 
жа з незалежнасцю, пра якую так многа балбочуць лукашэнкаўскія прапагандысты?

ЁСЦЬ ПЫТАННІ…

Людзі з камуністычнай 
сімволікай  

на плошчы Перамогі
Гэты здымак зроблены 27 сакавіка на плошчы Перамогі. Невялікая група людзей 

стаіць пад савецкай сімволікай. І можна было б не звяртаць на гэта ўвагі (кожны 
моліцца свайму богу), калі б не адна акалічнасць. А калі б у цэнтры сталіцы, на яе, 
можна сказаць, святым месцы з’явіліся сябры Партыі БНФ – ці змаглі б яны фатагра-
фавацца пад сваёй нацыянальна-гістарычнай сімволікай? Як сведчаць многія факты, 
наляцелі б малойчыкі ў балаклавах – і ўсе ў адно імгненне апынуліся б у аўтазаках.

Вось такія сумныя рэаліі ў нас, шаноўныя чытачы.

«Мы – обычные граждане 
Республики Беларусь, – сказано 
в преамбуле заявления инициа-
тивы по сбору подписей за изме-
нение закона «О массовых меро-
приятиях». – Мы все разные, но 
каждый из нас ценит права и 
свободы другого и верит в свет-
лое будущее».

– Сергей, объясните, как вы 
собираетесь действовать?

– Сначала сформируем 
инициативную группу по сбо-
ру подписей, в которую вой-
дут неравнодушные граждане 
Беларуси. Затем зарегистри-
руем ее, подадим документы в 
ЦИК для получения официаль-
ного статуса. Следующий шаг – 
соберем в течение месяца пять-
десят тысяч подписей, после 

чего законопроект направим в 
парламент.

– Как будете оформлять 
состав инициативной группы?

– На установочном собрании, 
затем документы пойдут в офи-
циальные инстанции.

– Как собираетесь обеспе-
чить безопасность личных дан-
ных подписантов?

– Иметь доступ к личным 
данным членов инициативной 
группы будет только ограничен-
ный круг надежных людей.

– Чего вы хотите добиться в 
принципе?

– Чтобы закон имел демокра-
тический характер. Право на сво-
боду мнений и убеждений гаран-
тировано гражданам статьей 33, 
а право на свободу собраний, 

митингов, уличных шествий, 
демонстраций и пикетирова-
ния – статьей 35 Конституции 
Республики Беларусь. Однако в 
последнее время иметь собствен-
ное мнение, а тем более выра-
жать его публично стало у нас 
опасным и наказуемым. Тысячи 
белорусских граждан привлече-
ны к ответственности за наруше-
ние порядка организации массо-
вых мероприятий по статье 24.23 
Кодекса Республики Беларусь 
об административных правона-
рушениях. Десятки, а может и 
сотни – к уголовной ответствен-
ности за массовые беспорядки 
по статьям 293 и 342 Уголовного 
кодекса. Они оштрафованы, под-
вергнуты арестам, заключены 
под стражу. Наказывают людей 

за «не тот» флаг в своей квар-
тире, за «неправильный» цвет 
одежды, за выход на улицу «не 
в то время». В свободной и демо-
кратической стране такого не 
может быть!

В заявлении инициатив-
ной группы говорится, от кого 
исходит главная угроза – «от 
государственных институтов, 
которые обязаны защищать 
своих граждан и гарантировать 
им реализацию прав и свобод как 
высших ценностей общества 
и государства». Общественные 
активисты надеются, что пар-
ламентарии обратят внимание 
на их инициативы и рассмо-
трят предложения в установ-
ленном законом порядке.

Фира РАЗУМОВСКАЯ.

«Мы не хотим войны, и мы не 
экстремисты, как вам вбивают в 
голову. Мы чьи-то дети, чьи-то 
родители, братья, сестры, бабуш-
ки, дедушки, ваши соотечествен-
ники, и мы устали. Устали от 
насилия, жестокости, унижений 
и бесконечных репрессий. Мы 
устали бояться. Вас уже назы-
вают фашистами и карателями. 
Мы не хотим, чтобы так было, 
мы хотим видеть вас защитника-
ми своего народа, героями.

Мы понимаем, что вам так 
же, как и нам, очень страшно. 
Вам страшно быть уволенными, 
страшно лишиться стабильного 
заработка, потерять выслугу. Но 
вы еще можете помочь своему 
народу и себе в первую очередь, 
просто сделав один шаг навстре-
чу. И взводом, ротой, батальо-
ном опустить оружие, сложить 
щиты. Я по себе знаю: всегда 
есть волнение перед выходом на 
ринг, но нужно сделать первый 
шаг, дальше становится легче.

Ходит мнение, что всё реша-
ется в столице. Нет! В моем род-
ном Новополоцке всё решится 
быстрее и легче. В малых городах 
все друг друга знают независимо 
от профессии, и нам жить даль-
ше в этих маленьких городах.

Вы прекрасно знаете нафта-
новцев, я – один из них. Похожи 
ли мы на экстремистов или вра-
гов? Разумеется, нет. У граж-

данских и силовиков один враг, 
который изо всех сил пытается 
удержаться в кресле ценой нашей 
крови, поэтому и провоцирует 
гражданскую войну. Силовикам 
в малых городах проще принять 
волевое решение – узурпатор 
далеко, а люди здесь. С этими 
людьми придется жить дальше. 
Как жить – зависит только от 
вас. Один раз не испугаться и 

жить всю жизнь без балакла-
вы, с гордостью за свою про-
фессию, с чистой совестью или 
навеки остаться в глазах бело-
русов фашистами и карателями. 
Сегодня героизм выражается 
в том, чтобы опустить оружие. 
Это и есть достойный мужской 
поступок. Просто положите 
щиты, перестаньте исполнять 
преступные приказы. Один ваш 
шаг – и вы все на свободе.

Все, что мы хотим, – это про-
сто вернуть наши голоса, укра-
денные на выборах. Мы ведь не 
смиримся ни с фальсификацией 
результатов выборов, ни с наси-
лием, ни с уничтожением закона 
в стране. Наше сопротивление 
– это горящий торфяник. Вас 
настраивают на разгон беспо-
рядков, но вы прекрасно знаете 
сами, что беспорядков не будет, 
если только вы их не начнете. 
Дайте нам всем шанс жить в 
мире и гордиться вами!» – ска-
зал Скиба.

Хотя, конечно, есть данные Министерства 
здравоохранения. Но особого доверия они 
не вызывают. По версии Минздрава, 2227 
пациентов с выявленным ковидом умерли по 
состоянию на 29 марта 2021 года на террито-
рии Беларуси за весь период распростране-
ния инфекции.

Причиной для сомнений, в частности, 
является общая смертность в нашей стране 
за апрель–июнь 2020-го. Эту информацию 
официальная статистика тоже скрывала, 
но шило вылезло из мешка в статистике, 
опубликованной ООН. Прирост количества 
умерших за второй квартал по сравнению с 
аналогичным периодом 2019 года составил 
5605 человек. В июне смертность увеличи-
лась почти в полтора раза!!!

Поясним, при чем тут общая смертность. 
С 2015 года в Беларуси ежегодно умирало 
примерно одинаковое количество человек. 
В 2019-м, к примеру, скончалось порядка 
120 тысяч. И если в 2020-м эта цифра суще-
ственно больше, то сразу возникнет вопрос: 
почему?

До прошлого года Национальный ста-
тистический комитет Беларуси публиковал 
ежегодную статистику четко. В начале каж-

дого периода на сайте можно было увидеть 
данные за предыдущий: о количестве бра-
ков, разводов, новорожденных и умерших. 
Сведения за 2019-й Белстат опубликовал в 
январе 2020-го. Сколько скончалось в про-
шлом году – не известно до сих пор. Видимо, 
есть что скрывать.

Вернемся к известным нам данным за 
второй квартал 2020-го. Итак, избыточная 
смертность (та, что выше обычной) в апре-
ле–июне равна 5605. Минздрав же сообщал, 
что за этот период в Беларуси умерли 398 
пациентов «с рядом хронических заболева-
ний с выявленной коронавирусной инфек-
цией». В 14 раз меньше!

Бывший главный кардиолог Минздрава 
академик Александр Мрочек пояснил, что 
увеличение количества смертей списали не 
на коронавирус, а на другие причины (пред-
положительно – болезни системы кровообра-
щения) – поскольку власти Беларуси на тот 
момент бодро рапортовали, что справилась с 
ковидом, вовсю пропагандируя собственный 
уникальный путь борьбы с напастью: ника-
ких локдаунов, изоляций и принудительного 
дистанцирования. Александр Лукашенко и 
вовсе заявлял: «Никто от коронавируса в 

нашей стране не умрет».
Так что и зачем прячет государство от 

своих граждан? Боится обрушить идеальную 
модель борьбы с ковидом? Посеять панику, 
показав правдивую летальность, связанную 
с пандемией? Но ведь количество смертей 
открыто называют в подавляющем боль-
шинстве стран мира.

По состоянию на 29 марта, согласно 
данным университета Джонса Хопкинса, 
в США от коронавируса умерло более 547 
тысяч человек, в Великобритании – более 
126 тысяч, в Италии – более 107 тысяч, в 
России – более 96 тысяч, в Германии – более 
75 тысяч, в Польше – более 51 тысячи, в 
Украине – более 33 тысяч, в Литве (где насе-
ление втрое меньше, чем в Беларуси) – более 
3,5 тысячи человек.

В Штатах СМИ публикуют на обложках 
сотни тысяч имен сограждан, скончавших-
ся от коронавируса, стараясь максималь-
но почтить память умерших. А в Беларуси 
(стране, «победившей ковид») даже общая 
сухая цифра смертей за отчетный период 
становится тайной за семью печатями.

Татьяна ШКЛЯРЕВСКАЯ.
(gazetaby.com)
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ПАМЯЦЬ

Пяць гадоў мінула з таго дня, як адышоў у Вечнасць народны 
паэт Беларусі Ніл Гілевіч. Як нам усім сёння не хапае яго! Слынны 
сын Бацькаўшчыны да апошняга ўздыху жыў вялікай марай і спад-
зяваннем: “І усё ж мы дойдзем, дойдзем мы да Беларусі!..”

Ніл Сымонавіч Гілевіч быў не проста пастаянным чытачом 
“Народнай Волі”, на старонках нашай газеты ён апублікаваў 
мноства сваіх вершаў, артыкулаў. І сёння мы прапануем узга-
даць некаторыя яго радкі.

         Ніл ГІЛЕВІЧ
І ўсё-такі дойдзем!..

За векам век плыве-цячэ,
А мы ідзем, ідзем... I што ж?
О, як далёка нам яшчэ
Да Беларусі!

Ужо няўсьцерп нам крыж пакут,
I мы крычым, крычым, але –
Не дакрычаліся пакуль
Да Беларусі.

А можа быць, яна – міраж,
I ўсе мы трызнім? Бо чаму ж
Не далятае голас наш
Да Беларусі?

Відаць, пракляцьця знак ляжыць
На нас ад роду, і таму
Так цяжка шлях нам церабіць
Да Беларусі.

Равуць вятры, грымяць грамы,
Пыл засьціць вочы нам, і ўсё ж,
I ўсё ж мы дойдзем, дойдзем мы
Да Беларусі!..

Ведаю, як трэба табой даражыць
Краю мой!
Я ня знаю,
Як трэба пісаць пра цябе.
Але ведаю-знаю,
Як трэба табой даражыць.
Знаю: мне
Без тваіх даляглядаў
У вечнай журбе –
Ні сьпяваць,
Ні кахаць,
Ні аб будучым марыць,
Ні жыць!

Да скону сьвету пагасіць ня дай
З чаго пачаў калісь, тым і канчаю.
Пакуль пяро ня выпала з рукі –
Табе, народзе мой, я прысьвячаю
I самыя апошнія радкі.
 Жыві! Працуй! Твары свой лёс уласны!
Сам, сам сабе дарогу пракладай!
I слова роднае як дзень свой ясны
Да скону сьвету пагасіць ня дай!

Паклон табе, мой беларускі краю!..
Паклон табе, мой беларускі краю!
Ты – мой, я – твой: ад роду і навек.
Я зноў і зноў да сэрца прыкладаю
Твой ліст дубовы – як чароўны лек.
За хлеб, што ем, за песьні, што сьпяваю,
За шчасьце звацца іменем тваім –
Паклон, паклон табе, мой родны краю!
Ты – мой, я – твой: усюды і ва ўсім!

«Я вярнуся навекі ў засень клёнаў тваіх…»
Я хаджу, закаханы у твае краявіды,
І шапчу, як прызнанне: о, мой край дарагі!
Зноў нясу табе ў споведзь і трывогі, і крыўды,
І надзеі, і ўцехі, і любоў, і грахі...
Пасля доўгіх расстанняў і далёкіх вандровак
Я вярнуся навекі ў засень клёнаў тваіх.
Толькі з роднага долу, толькі ў роднай дуброве –
Як не дрэвам, хоць кветкай прарасту для жывых.

Гостюхин – не Павлович,  
а Васильевич

В тысячный раз убедились: ошибка, неточность могут вкрасться 
там, где, казалось бы, всё яснее ясного. Такая опытная журналистка, 
как Елена Молочко, знает же, что отчество Гостюхина Васильевич, а 
вот на компьютерной клавиатуре машинально отшлёпала – Павлович. 
Спасибо внимательным читателям, тут же обратили внимание редак-
ции на неточность, а автору публикации, как и главному редактору 
газеты, пришлось только покраснеть и тяжело вздохнуть.

Редакция.

ВОЗВРАЩАЯСЬ К НАПЕЧАТАННОМУ

Электрические грузовики и автобусы 
перспективнее водородных

АВТОНОВОСТИ

Volkswagen окончательно сделал 
ставку на электромобили. Курс на 
широкомасштабный и форсирован-
ный перевод своих легковых машин 
на электрическую тягу крупнейший 
автомобилестроитель Европы взял 
уже несколько лет назад. Но до сих 
пор оставался открытым вопрос о 
магистральном направлении разви-
тия грузового подразделения кон-
церна – холдинга Traton с такими 
известными марками, как немецкая 
MAN и шведская Scania. Теперь 
сомнений не осталось.

Traton Group – один из 
лидеров мирового грузового 

автомобилестроения
«Traton однозначно сделал ставку 

на электрические грузовики. Переход 
произойдет не со дня на день, но 
шаг за шагом. Это будет устойчивое 
развитие, сопровождаемое созданием 
необходимой зарядной инфраструк-
туры. Без нее ничего не получится», 
– объявил глава холдинга Маттиас 
Грюндлер.

Бренд Traton Group пока еще 
мало известен широкой публике, что 
неудивительно: он появился лишь в 
августе 2018 года, когда Volkswagen 
решил преобразовать свое подразде-
ление по выпуску грузовиков и авто-
бусов Truck & Bus в отдельное акци-
онерное общество и вывести его на 
биржу. Это произошло в июне 2019 
года. Однако в свободное обращение 
поступили тогда лишь чуть более 
10% акций, почти 90% бумаг оста-
вил за собой и по-прежнему держит 
материнский концерн.

Сегодня Traton со штаб-
квартирой в Мюнхене – это ком-
пания с годовым оборотом в 22,6 
миллиарда евро, вышедшая до пан-
демии коронавируса на выпуск 
порядка 230–240 тысяч автомоби-
лей в год. У нее 82.600 сотрудни-
ков, которые заняты на 29 предпри-

ятиях в 17 странах Азии, Латинской 
Америки, Африки и Европы, в том 
числе в России: в Санкт-Петербурге 
осуществляется сборка грузовиков 
MAN и Scania.

И вот теперь этот холдинг, пре-
тендующий на одно из лидирующих 
мест в мировом грузовом автомоби-
лестроении, вслед за материнским 
концерном недвусмысленно провоз-
гласил переориентацию своей про-
дукции на электрическую тягу.

Тяжелые грузовики: 
электрические или 
водородные – что 

выгоднее?
О сделанном стратегическом 

выборе Traton объявил в ситуации, 
когда в мировом автопроме идет 
интенсивная дискуссия о перспекти-
вах различных технологий альтерна-
тивных двигателей. И если в области 
легковых машин чаша весов, особен-
но в Европе, уже явно склоняется 
в пользу работающих от аккумуля-
торов электрических двигателей и 
растут сомнения в целесообразности 
параллельного развития водородно-
электрических двигателей, то в сфе-
ре грузового транспорта до сих пор 
казалось, что водород (H2) вполне 
имеет шансы выйти в лидеры.

Широко распространена точка 
зрения, согласно которой мощным 
грузовым электромобилям потре-
бовалась бы настолько большая и, 
главное, тяжелая батарея, что это 
неминуемо существенно снизи-
ло бы их грузоподъемность и тем 
самым рентабельность. К тому же 
для заправки водородом требуется в 
разы меньше времени, чем для под-
зарядки электромобиля, да и даль-
ность пробега при использовании H2 
заметно выше.

Неслучайно такие крупные и 
опытные европейские производители 
грузовиков, как немецкий Daimler и 

шведский Volvo, меньше месяца назад, 
2 марта, создали совместное предпри-
ятие по производству водородных 
топливных элементов под названием 
Cellcentric. А американский стартап 
Nikola, сделавший выпуск водородных 
грузовиков своей бизнес-моделью, 
вызвал в прошлом году подлинную 
эйфорию на бирже в США.

У грузовых электромобилей 
КПД выше, чем у 

водородных 
Дискуссия о преимуществах 

и недостатках двух возмож-
ных путей развития явно шла и в 
штаб-квартире Traton, о чем свиде-
тельствует то, что глава холдинга 
Маттиас Грюндлер счел нужным 
специально объяснить журнали-
стам, почему выбор был сделан все-
таки не в пользу H2-технологии.

«Водородный грузовик имеет по 
сравнению с электрическим грузо-
виком, работающим исключительно 
от аккумулятора, серьезный недо-
статок: лишь четверть исходной 
энергии в конечном счете обеспечи-
вает привод, три четверти теряются 
между источником энергии и доро-
гой. А у электрического грузовика 
– обратное соотношение», – пояснил 
Маттиас Грюндлер. Иными словами, 
ключевым фактором является коэф-
фициент полезного действия (КПД).

Глава Traton не согласен «с часто 
высказываемым мнением, будто 
водородные грузовики больше подхо-
дят для дальних расстояний, а грузо-
вые электромобили – для коротких». 
Он как раз считает, что электриче-
ские грузовики окажутся более эко-
номичным и экологичным вариан-
том в абсолютном большинстве слу-
чаев, причем особенно на дальних 
дистанциях, ведь при интенсивном 
использовании автомобиля более 
высокий КПД дает и более ощути-
мый эффект.

Где много «зеленого» 
водорода, там и будут 
водородные грузовики

Тем не менее Маттиас Грюндлер 
вовсе не считает водородные дви-
гатели бесперспективными и не 
собирается отказываться от их 
разработки и производства: в бли-
жайшие десять лет они непремен-
но найдут свои ниши. Например, 
их использование может оказаться 
целесообразным в автобусах даль-
него следования, которые не будут 
успевать подзаряжать аккумуля-
торные батареи во время коротких 
остановок.

Другой пример: грузовики, 
работающие в регионах с большим 
количеством относительно деше-
вого «зеленого» водорода – вблизи 
импортных портов или на побере-
жье Северного моря. Там морские 
ветропарки будут производить все 
больше и больше электроэнергии 
для получения экологически чистого 
H2 методом электролиза воды. Еще 
один пример – бетономешалки. Их, 
видимо, будет выгоднее оснащать 
водородным двигателем.

Что же касается традиционных 
дизельных грузовиков, то Маттиас 
Грюндлер заверил: их будут выпу-
скать до тех пор, пока клиенты захо-
тят их покупать. Вот только новых 
поколений ДВС после 2024 года уже 
не будет.

Глава Traton признал, что пока 
электрические грузовики более чем 
в два раза дороже дизельных. Но 
примерно с 2025 года они окажутся 
более экономичными в эксплуата-
ции. С помощью субсидий, налогов 
и платы за выбросы CO2 переход 
можно было бы ускорить. Большую 
роль будет играть скорость созда-
ния сети зарядных станций. Но она 
в любом случае обойдется дешевле, 
чем сеть водородных заправок, под-
черкнул Маттиас Грюндлер.

Эксперименты с гибридными грузовиками 
Scania на специальном участке автобана 

А5 близ Дармштадта в 2019 году.

Украіну просяць не ехаць на «Славянскі базар»
Народнае антыкрызіснае ўпраўленне адаслала кіраўніцтву Украіны ліст з просьбай адмовіцца ад падтрымкі і фінансавання 

конкурсу «Славянскі базар», які праходзіць у Віцебску.

КУЛУАРЫ

ТЫМ ЧАСАМДакумент атрымалі Офіс прэзідэнта 
Украіны, а таксама міністр культуры 
і інфармацыйнай палітыкі Аляксандр 
Ткачэнка. Акрамя таго, НАУ папрасіла 
экс-міністра культуры і турызму 
Украіны, а зараз мастацкага кіраўніка 
Львоўскага нацыянальнага тэатра опе-
ры і балета Васіля Ваўкуна данесці да 
дзяржаўных органаў, творчых саюзаў 
і прадстаўнікоў творчай інтэлігенцыі 
Украіны пазіцыю беларусаў.

Нагадаем: нядаўна арганізатары 
фестывалю апублікавалі афішы са 
спісамі будучых удзельнікаў. Аказалася, 
што многія з іх самі не былі ў курсе таго, 
што далі згоду. Пасля гэтага шматлікія 

артысты ў сацыяльных сетках заявілі, 
што на «Славянскі базар» не паедуць: 
напрыклад, Міхаіл Галустян, Аляксандр 
Іваноў з групы «Ронда», Антон Табала 
(HOMIE), а таксама ўкраінская спявачка 
MARUV і шматгадовы ўкраінскі вядучы 
фестывалю Цімур Мірашнічэнка.

НАУ пераканана, што ва ўмовах вос-
трага палітычнага крызісу фестываль 
не можа адбыцца, бо будзе выка-
рыстаны уладай як інструмент пра-
паганды і ўласнай легітымізацыі. 
А артысты, якія пагодзяцца стаць 
удзельнікамі «Славянскага базару», 
будуць мімавольнымі «адвакатамі» зла-
чыннага рэжыму.

«Гэта агідна!»
Міністр замежных спраў Расіі Сяргей Лаўроў пракаментаваў 

адхіленне Беларусі ад конкурсу «Еўрабачанне»:
«То бок гэта цэнзура чыстай вады: гэта песня, паколькі 

мы, незразумела якія, нейкія ананімныя людзі, у гэтай песні 
ўгледжваем нейкія намёкі, мы вас не пускаем, давайце іншую. 
Даюць іншую песню, і тое ж самае. Ну што гэта за мастацтва, 
што гэта за культура, што гэта за дэмакратыя? Тое, што яны 
зараз вытвараюць з беларусамі, – гэта агідна!»

Нагадаем, Еўрапейскі вяшчальны саюз паведаміў, што 
Беларусь не будзе ўдзельнічаць у 65-м конкурсе песні «Еўрабачанне» 
ў маі, паколькі песні нібыта парушалі правілы конкурсу.
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па-за ГуЛьнЁЙ

«Дзень Волі – гэта вясна!»
КРЫЖаванКа

Па гарызанталі: 1.Вольнаму 
…, уратаванаму рай (прык.). 
5.Рэсурсы. 7.Народная назва 
Перуна, беларускага бога агню. 
8.Густы пах якога-небудзь рэчыва 
(перан.). 10.“Хай свята дружбы буд-
зе лепшым святам, // Хай векам 
дружбы наш завецца …” – з вер-
ша С.Грахоўскага “Патрэбен чала-
веку чалавек”. 11.Лубяны абадок 
у сіце. 13.“Настаў доўгачаканны 
…, // Пад сцягам бел-чырвона-
белым // Чакае перамога нас” – з 
верша М.Танка “Ты чуеш, брат?”. 
14.Робячы …, на дабро не надзейся 
(прык.). 15. … вольны, калі ў яго 
ёсць крылы (прык.). 16.Зведзеныя 
ў адно цэлае тэксты, звесткі. 
18.Жалезарудны матэрыял. 20.“Гэта 
…, гэта крык, што жыве Беларусь!” 
– з верша Я.Купалы “Гэта крык, 
што жыве Беларусь!”. 22.Тое, што 
і раскоша. 24.Заключэнне міру 
(разм.). 26.Абы-як жыць – толькі 
… капціць (прык.). 27.Рукапісная 
копія. 28.Вялікае марское судна. 

29.“Дзе на ўзлеску юная вясна // 
Першыя … рассыпае” – з верша 
Ул.Някляева “Красуня-вясна”.

Па вертыкалі: 1.“Дзень Волі 
– гэта …! // Гэта нашых сар-
дэц Адраджэнне!” – з верша 
К.Вольнага “Дзень Волі”. 2.“Прыціх 
наш …: // Маўчаць, усе маўчаць. 
// Свабодай карыстаюцца сачкомы, 
// Каб тых, хто мысліць, у астрог 
саджаць” – з верша Ул.Дубоўкі 
“За ўсе краі, за ўсе народы све-
ту”. 3.Чые …, таго і воля (прык.). 
4.І … ёсць, ды волі няма (прык.). 
6.У каменным мяшку, а … вольная 
(прык.). 9.“Галоўным быў не хлеб, 
галоўным была …” – Ул.Караткевіч. 
12.“…, які аднойчы адмовіўся ад 
волі, назаўжды робіцца вязнем” 
(В.Быкаў). 15.Аптыміст бачыць …, 
а песіміст – дзірку ад … (прык.). 
17.К.Дуж-… – поўнае прозвішча 
беларускага грамадска-палітычнага 
дзеяча, аўтара эскіза бел-чырвона-
белага сцяга, сімвала незалежнасці 

Беларусі. 19.“Змагацца за волю 
– …, // Змагацца за праўду – не 
страх” – з верша Л.Геніюш “Не 
прашу”. 21.“Зрабі свабоднай, зрабі 
шчаслівай // Краіну нашу і наш …!” 
– з верша Н.Арсенневай “Малітва 
за Беларусь” (“Магутны Божа”). 
22.Час сутак. 23.Адзенне, строі. 
25.Апавядальны род літаратуры.

Адказы на крыжаванку
Па гарызанталі:  1.Воля. 

5.Фонд. 7.Грымотнік. 8.Настой. 
10.Век. 11.Абечак. 13.Час. 14.Зло. 
15.Арол. 16.Звод. 18.Акатыш. 
20.Енк. 22.Роскаш. 24.Замірэнне. 
26.Неба. 27.Спіс. 28.Карабель. 
29.Пралескі.

Па вертыкалі: 1.Вясна. 2.Край. 
3.Поле. 4.Сіла. 6.Думка. 9.Свабода. 12. 
Чалавек. 15.Абаранак. 17.Душэўскі. 
19.Шчасце. 21.Народ. 22.Раніца. 
23.Убор. 25.Эпас.

лявон ЦЕлЕШ.
г.Дзяржынск.
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Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права ўступаць 
у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца 
ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай 
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ШАХмАты

Ёсць «бронза»!
Завяршыўся традыцыйны Кубак гарадоў-герояў па шахматнай 

кампазіцыі, прысвечаны 75-годдзю Перамогі. У складзе васьмі 
каманд выступалі 42 складальнікі задач і эцюдаў, у тым ліку 
11 гросмайстраў. У кожным з шасці раздзелаў каманда магла 
прадставіць дзве кампазіцыі, з якіх у залік ішла лепшая. Дарэчы, 
арбітры спаборніцтва былі з ЗША, Вялікабрытаніі, Францыі, 
Славакіі і Македоніі. У склад аб’яднанай каманды горада-героя 
Мінска і Брэсцкай крэпасці-героя, якая выступала за Беларусь, 
уваходзілі Віктар Зайцаў (капітан), Міхаіл Храмцэвіч, Віктар 
Волчак, Мікалай Бельчыкаў, Міхаіл Кошаль, Чэслаў Якубоўскі, 
Мікалай Быкаў, Вячаслаў Красічонак, Іван Бондар і Аляксандр 
Варыцкі.

У раздзеле троххадовак 2-е месца заняла задача М.Храмцэвіча 
і В.Волчака, трэцяе – М.Храмцэвіча, В.Волчака, М.Быкава і 
В.Красічонка. Сярод шматхадовых задач твор В.Волчака падзяліў 
3–5-е месцы. У раздзелах двуххадовак, эцюдаў, кааператыўных і 
зваротных матаў задачы беларусаў у прызавую тройку не трапілі, 
але таксама прынеслі заліковыя балы ў агульную капілку каманды.

У выніку беларуская зборная заняла ганаровае 3-е месца з 15,2 
бала, прапусціўшы наперад толькі першую і другую каманды 
Масквы (адпаведна 18,6 і 17,4 бала). На наступных месцах: 
4.Мурманск – 15 балаў; 5.Керч – 14,4; 6.Тула – 13,4; 7–8.Валгаград, 
Санкт-Пецярбург – па 13 балаў.

Аўтар двуххадоўкі з гэтага 
спаборніцтва (гл.дыяграму) 
– Міхаіл Храмцэвіч.

Белыя: Кре8, Фf8, Лb3, 
Сd6, Сh1, Ка6, Кd2, пп. е4, 
е7, f2, g7 (11).

Чорныя: Крd4, Лс1, Сh7, 
Kс3, Кg4, пп. а5, d3, е2, g6 (9).

Мат за 2 хады.
Дасылайце рашэнні на 

адрас рэдакцыі (220030 
г.Мінск, вул.Энгельса, 34а) 
або на электронны адрас: 
vadim_ne67@mail.ru.

Аналітычны твор
А вось эцюд, які склала беларуская каманда.
Іван Бондар, Міхаіл Храмцэвіч
Белыя: Крh2, Кb4, пп. а3, а6 (4).
Чорныя: Кре5, Лf7, пп. b5, с4, с7, h4 (6).
Выйгрыш.
1.a7! (1.Кc6+? Kрd6! =) Лf2+! 2.Kрg1! (2.Kрh1? Лf8! 3.Кc6+ Kрf4! 

або 2.Kрh3? Лf3+ 3.~ Л:a3 з перавагай чорных) Лf8 3.Кc6+ Kрf4! 
4.Кb8 Kрg3! (4…c3? 5.a8Ф c2 6.Фc6!) 5.a8Ф h3 6.Фh1! (6.Ф~?? 
h2+ 7.Kрh1 Лf1х) Лf2! (6…c3? 7.Фh2+!) 7.Ф:h3! Kр:h3 8.Kр:f2 
Kрg4! 9.Кa6! (9.Kрe3? c5! 10.Кa6 Kрf5 11.К:c5 Kрe5 12.Кe4 Kрd5 
13.Кc3+ Kрc5 14.Кa2 Kрb6 15.Kрd4 Kрa5 16.Kрc3 Kрa4 17.Kрb2 
Kрa5 з пазіцыйнай нічыёй, 9.Кc6? Kрf4! 10.Kрe2 Kрe4! =) с6! (9…
Kf4 10.К:c6) 10.Kрe3 Kрf5 11.Kрd4 c3! 12.Кb4! Kрe6 13.Kрc5 Kрd7 
14.К:c6! (14.Кc2? Kрc7! 15.Кd4 Kрb7 16.К:c6 c2 17.Кa5+ Kрa6 18.Кb3 
c1Ф+ 19.К:c1 Kрa5 20.~ Kрa4 21.~ Kр:a3 =) c2 15.Кe5+ ~ 16.Кd3 з 
выйгрышам.

Седзячы дома…
Ва ўмовах пандэміі чэмпіён свету Магнус Карлсен зладзіў у 

інтэрнэце анлайн-турнір васьмі мацнейшых гросмайстраў па 
хуткіх шахматах з прызавым фондам 250 тысяч долараў. Удзельнікі 
змагаліся па кругавой сістэме, а потым чацвёрка лепшых згуляла 
матчы плэй-оф. М.Карлсен спачатку заняў 3-е месца, але пасля 
перамог у паўфінале і фінале і заваяваў галоўны прыз. Вось дзве 
партыі з гэтага турніру.

Магнус Карлсен – Аніш Гіры
1.d4 Кf6 2.c4 e6 3.Кf3 d5 4.Кc3 Сb4 5.cd ed 6.Сf4 Кe4 7.Лc1 Кc6 

8.Кd2 g5 9.Сe3 К:c3 10.bc Сa3 11.Лb1 f5 12.g3 Сd6 13.Лg1 0-0 14.h4 
f4 15.gf g4 16.Лb5 Кe7 17.f5 h5 18.Сg5 c6 19.Лb2 Л:f5 20.e4 Л:g5 21.hg 
Кg6 22.e5 Сf8 23.Сd3 Кf4 24.Кf1 Ф:g5 25.f3 К:d3+ 26.Ф:d3 Фc1+ 
27.Крf2 Ф:b2+ 28.Кd2 Сf5 29.Ф:f5 Ф:d2+ 30.Крg3 Ф:c3 31.Крh4 Ф:d4 
32.Лg3 Сg7 33.f4 Лf8, 0:1.

Магнус Карлсен – Дзін Ліжэнь (паўфінал)
1.d4 Кf6 2.Кf3 d5 3.Сf4 e6 4.Кbd2 c5 5.e3 Фb6 6.Лb1 Сd6 7.c3 cd 

8.cd С:f4 9.ef Кc6 10.Кb3 a5 11.a3 a4 12.Кc1 Сd7 13.Кa2 Кe4 14.Кc3 
Фc7 15.g3 К:c3 16.bc Кa5 17.Лc1 Кb3 18.Лc2 Фd6 19.Сd3 Ф:a3 20.0-0 
f6 21.Лe1 0-0 22.Фb1 Фd6 23.Лce2 h6 24.f5 ef 25.Кh4 Лae8 26.К:f5 
С:f5 27.Л:e8 Кd2 28.Л:f8+ Кр:f8 29.Ф:b7 Кf3+ 30.Крh1 К:e1 31.С:f5 
Кf3 32.Сg6 Кg5 33.Фc8+, 1:0

Партыю даслаў чытач
Наш сталы чытач і адданы прыхільнік старадаўняй гульні 

Славамір Буката паспаборнічаў з шахматным сімулятарам 
«Chessmaster10» і перамог яго.

Славамір Буката – «Chessmaster10»
1.е4 е6 2.d4 d5 3.Kc3 de 4.K:e4 Kd7 5.Cd3 Kgf6 6.Kg5 c5 7.K1f3 

h6? 8.K:e6 Фе7 9.0-0 fe 10.Cg6+ Kрd8 11.c4 cd 12.Cf4 e5 13.Ле1 
Kg4 14.Cg3 Фd6 15.Фс2 Фb6 16.Фf5 Kdf6 17.K:e5 K:e5 18.Ф:е5 Cd7 
19.Лаd1 Cb4 20.Ле2 Фс5 21.Фf4 Ф:с4 22.Лс2 Фе6 23.Ф:d4 Ca5 24.Фс5 
Сb6 25.Cc7+ C:c7 26.Ф:с7+ Кре7 27.Фс5+ Крd8 28.Cf5, 1:0.

Праверце адказы
Задача М.Бельчыкава і М.Быкава, змешчаная ў «Народнай Волі» 

5 мая, рашаецца: 1.Фс4! (не рашае 1.Ф:d7? Сd6! або 1.Фе3? Лf4!). 
У пазіцыі з партыі белыя перамаглі шляхам 1.Ф:b5! (калі 1…Ф:b5, 
то 2.С:f6 Ле1+ 3.Л:е1 Фс6 4.g5 з непазбежным матам, а калі 1…
Фе3, то 2.Ф:е8+).

Першымі правільна рашылі Мікалай Шклярэўскі, Ігар Ананіч, 
Славамір Буката, Сяргей Галкін, Васіль Жуковіч, Віктар Жук.

Вадзім ЖЫЛКО.

З  ПЕРШыХ  вУСНАЎ

Вольга Корбут 
адсвяткавала юбілей

У мінулыя выхадныя 
славутай беларускай 
гімнастцы споўнілася 

65 гадоў.

«Вашы дасягненні на 
гімнастычным памосце ўвайшлі 
ў гісторыю сусветнага спорту, 
– павіншаваў спартсменку 
Нацыянальны алімпійскі камітэт. 
– У 17 гадоў вам удалося заваяваць 
тры залатыя медалі на Алімпійскіх 
гульнях у Мюнхене, а праз чатыры 
гады – зноў падняцца на верхнюю 
прыступку алімпійскага п’едэстала 
ў Манрэалі. За гады кар’еры вы 
па праве заслужылі званне адной 
з найвялікшых спартсменак XX 
стагоддзя».

Нагадаем, што зараз Вольга 
Корбут жыве ў ЗША, хаця зрэдку 
і наведваецца ў Беларусь.

Канадскі трэнер 
патрабуе грошай

Былы настаўнік хакейнага 
мінскага «Дынама» Гордзі Дуаер 
судзіцца з беларускім клубам.

У 2018 годзе сталічныя 
«Зубры» пад кіраўніцтвам 
канадскага спецыяліста паказвалі 
не самую лепшую гульню – выдалі 
рэкордную серыю паражэнняў 
з 11 матчаў. Пасля гэтага клуб 
скасаваў кантракт з Дуаерам, была 
інфармацыя, што з канадцам да 
канца не разлічыліся.

Днямі генеральны дырэктар 
мінскага «Дынама» Дзмітрый 
Баскаў распавёў pressball.by, што 
паміж клубам і былым галоўным 
трэнерам сапраўды існуюць 
пэўныя фінансавыя рознагалоссі, 
разгляд гэтай справы зараз 
ідзе ў судзе. Вердыкт пакуль не 
вынесены.

Уладзімір ШАНТАРОВІЧ:
«Няма гарантыі, што і ў наступным   

  годзе пройдзе Алімпіяда…»
Галоўны трэнер зборнай Беларусі па веславанні на байдарках і каноэ распавёў 

«Народнай Волі» пра тое, чаму «сёння не варта апускаць рукі».

фУтБОл

БАТЭ ўмацоўвае пазіцыі
Адбыліся матчы 9-га тура чэмпіянату Беларусі 

па футболе.

Каманды Гульні Выйгрышы Нічыі Паражэнні Мячы Ачкі
БАТЭ 9 6 1 2 19–9 19
Тарпеда-БелАЗ 9 5 3 1 12–5 18
Энергетык-БДУ 9 6 0 3 12–9 18
Слуцк 9 5 1 3 15–14 16
Шахцёр 9 4 3 2 11–3 15
Іслач 9 5 0 4 11–13 15
Дынама (Бр) 9 4 1 4 12–10 13
Рух 9 3 4 2 7–5 13
Дынама (Мн) 9 4 0 5 12–10 12
Віцебск 9 3 3 3 7–9 12
Славія 9 3 2 4 10–14 11
Гарадзея 9 3 2 4 6–10 11
Мінск 8 3 1 4 12–16 10
Нёман 8 2 2 4 9–11 8
Смалявічы 9 0 4 5 6–14 4
Белшына 9 0 3 6 7–16 3

Турнірнае становішча

Вось іх вынікі: «Тарпеда-БелАЗ» 
(Жодзіна) – «Гарадзея» – 3:1, «Энергетык-
БДУ» – «Дынама» (Брэст) – 2:1, «Шахцёр» 
(Салігорск) – «Славія» (Мазыр) – 
2:0, БАТЭ (Барысаў) – «Слуцк» – 3:0, 
«Белшына» (Бабруйск) – «Віцебск» – 1:1, 
«Дынама» (Мінск) – «Іслач» (Мінскі раён) 
– 1:0, «Рух» (Брэст) – «Смалявічы» – 0:0.

Дарэчы, Беларуская федэрацыя фут-
бола прыняла рашэнне аб пераносе 
матча гэтага тура паміж «Мінскам» і 
гродзенскім «Нёманам» на больш позні 
тэрмін у сувязі з тым, што ў футбаліста 
«Мінска» падазрэнне на наяўнасць 
каранавіруса.

Фота: fcbate.by.

Чатыры гады таму падначаленыя 
Уладзіміра Шантаровіча на Алімпіяду не 
патрапілі, і гісторыя была, мякка кажучы, 
непрыгожая.

Вясной 2016 года пры падрыхтоўцы да 
Гульняў у Рыа-дэ-Жанейра зборная Беларусі 
паехала на трэніровачны збор у Францыю. 
Далей падзеі разгортваліся, як у дрэнным 
кіно: падазрэнні ў захоўванні і ўжыванні 
забароненых прэпаратаў, жорсткі вобшук…

У выніку Міжнародная федэрацыя каноэ 
дыскваліфікавала нашу нацыянальную 
каманду на год. Адпаведна, на Гульні зборная 
не паехала, хаця мела рэальныя шанцы на 
некалькі медалёў. У тым ліку і залатых.

А ў студзені 2017 года Міжнародны 
арбітражны спартыўны суд у Лазане цалкам 
апраўдаў зборную Беларусі і зняў з яе 
дыскваліфікацыю. Аднак, як кажуць, цягнік 
ужо сышоў.

Галоўны трэнер беларускай каманды 
Уладзімір Шантаровіч не хаваў эмоцый, калі 
каментаваў гэтую справу, і называў тых, хто 

яе арганізаваў, «злачынцамі».
«Парупіліся канкурэнты», – выказваў 

меркаванне Уладзімір Уладзіміравіч. І дадаваў, 
што зборная возьме сваё на наступнай 
Алімпіядзе ў Токіа.

Але зноў не склалася. Як вядома, 
Гульні-2020 з-за пандэміі каранавіруса 
перанесены як мінімум на год…

– Нягледзячы на ўсе выклікі лёсу, 
каманда зараз праводзіць на вяслярнай базе 
ў Мазыры цэнтралізаваную падрыхтоўку, – 
кажа Уладзімір Шантаровіч. – Працуем, як 
звычайна, без нейкіх паслабленняў.

– Міжнародных спаборніцтваў пакуль 
не прадбачыцца?

– Так, бо нават межы закрыты. Але ў 
любым выпадку напрыканцы гэтага месяца 
Міжнародная федэрацыя каноэ афіцыйна нам 
паведаміць пра тое, што чакае каманды ў 
бліжэйшай перспектыве.

Усё будзе залежаць ад каранавіруса, бо 
зараз усе дарослыя спаборніцтвы, а таксама 
маладзёжныя і юнацкія адменены.

Магчыма, калі сітуацыя нармалізуецца, 
у гэтым годзе правядуць чэмпіянат свету па 
неалімпійскай праграме, але гэта, як кажуць, 
віламі па вадзе пісана.

– А ўнутраныя спаборніцтвы пройдуць?
– Мы рыхтуемся і да чэмпіянату краіны, і 

да Кубка Беларусі.
– Колькі медалёў планавалі заваяваць на 

Алімпіядзе ў Токіа?
– Задача была выйграць не менш за тры 

ўзнагароды.
– Крыўдна, што мы зноў «праплываем» 

міма Гульняў?
– Дык «праплываем» не толькі мы. 

Крыўдна венграм, палякам, французам, 
спартсменам з Германіі. Але жыццё на гэтым 
не заканчвецца, не варта апускаць рукі. Калі 
моцныя, то выжывем. А калі ты слабы – сядзі 
на канапе, абурайся, і больш ад цябе нічога не 
патрабуецца.

Таму будзем настройвацца на новую схему 
работы. Няма ж стопрацэнтнай гарантыі, што 
і ў наступным годзе Алімпіяда адбудзецца. 
Думаю, і Міжнародная федэрацыя каноэ, і 
Міжнародны алімпійскі камітэт разглядаюць 
розныя варыянты развіцця падзей. Сітуацыя 
ж з пандэміяй пакуль не вырашана.

А нам застаецца толькі спадзявацца на 
лепшае і працаваць. Не будзе Алімпіяды ў 
Токіа – дачакаемся Гульняў у Францыі. Ніхто 
не памёр – ужо добра. Жыццё працягваецца.

– Заробкі для трэнераў і спартсменаў у 
такой сітуацыі захоўваюцца?

– Пакуль у дыяпазоне гэтага года ўсё 
захавалася на ранейшым узроўні. Што далей? 
Я не ведаю. Напэўна, спартсмены выступяць 
на чэмпіянаце Беларусі, пакажуць пэўныя 
вынікі, ад якіх і будуць адштурхоўвацца пры 
вызначэнні будучых заробкаў.

Вядома, што ў спартсменаў аплата працы 
залежыць ад паказаных вынікаў, а таму 
былыя перамогі трэба пацвярджаць. Што і 
можна будзе зрабіць падчас нацыянальнага 
першынства.

– У камандзе ўсе здаровыя?
– Дзякуй Богу, праблем ні ў кога няма.

Алесь СІВЫ.

«Хай свеціцца імя тваё, Беларусь!»
Каханне, любоў да Беларусі, да маці, да роднай мовы 

ў вершах народнага паэта Беларусі Рыгора Барадуліна.
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2.Час. 3.Косы. 4.Глава. 
5.Ярка. 6.Лён. 7.Малітва. 
11.Беларуска. 12.Евангелле. 
16.Байка. 17.Зорка. 20.Пагорак. 
21.Жанчына. 24.Скарб. 26.Сказ. 
27.Хата. 28.Кут. 30.Сын.

Лявон ЦЕЛЕШ.
г.Дзяржынск.

мАЗАІКА

мАЗАІКА

Ізноў гульня…
Чэмпіянат Беларусі па хакеі на траве працягнецца ў чэрвені.

Як стала вядома, жаночае 
першынство працягнецца 5–6 
чэрвеня. Камандам засталося згуляць 
шэсць тураў, пасля чаго чатыры 
лепшыя дружыны будзе чакаць 
серыя плэй-оф: у паўфінальнай серыі 
для выхаду ў фінал трэба атрымаць 
дзве перамогі, у фінальнай – тры 
перамогі.

Му ж ч ы н ы  пач н у ц ь 
спаборніцтвы 6–7 чэрвеня. Ім трэба 
згуляць шэсць тураў, пасля чаго 
чатыры лепшыя каманды таксама 
сустрэнуцца ў паўфінальнай і 
фінальнай серыях.

На пачатку красавіка чэмпіянат 
Беларусі быў прыпынены з-за 
каранавіруса.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права ўступаць 
у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца 
ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай 
інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб 
дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на  ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства «Выдавецтва  
«Беларускі Дом друку». ЛП №93/106 ад 30.04.2004.  Пр-т Незалежнасці, 79/1, 220013, г. Мінск. Падпiса на ў друк 
10.08.2020 у 17.00. Аб'ём 4 друк. ар ку шы. Ты раж  22 040 экз. За каз № 2504.

ИЗ ПЕРвыХ УСт дУХОЎНАЕ
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21 Тады Ісус паклікаў дзіця, 
паставіў яго сярод іх і сказаў: 
праўду кажу вам, калі  
не навернецеся і не станеце  
як дзеці, не ўвойдзеце  
ў Царства Нябеснае.
Святое Евангелле паводле Мацвея, 18: 2–3 

Святы Аўгусцін сказаў: 
«Калі не паверыце — не зразумееце».
Дык зразумей, душа мая: 
дзеці — Божыя пасланнікі на зямлі, 
яны — жывы помнік 
Божай міласэрнасці, 
яны — рабы праведнасці. 
Хто з іх шукае гонару, 
той не варты яго.
Засцеражэм 
дзяцей нашых ад памылак,
якія мы самі зрабілі,
і Бог падможа ім стаць святымі.
А мы,
бацькі і выхавальнікі,
давайце павольна-павольна сталець,
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22 Зірніце на птушак нябесных: 
яны не сеюць, і не жнуць, і не 
збіраюць у жытніцы; і Айцец 
ваш Нябесны корміць іх.

Святое Евангелле паводле Мацвея, 6: 26 

Уладар нябесны!
Калі чалавек гаспадар на зямлі,
калі ён частка Тваёй прыроды,
то чаму адзін ён
у поце здабывае сабе хлеб?
Чаму птушак, звяроў, 
якія не сеюць, не жнуць, 
Ты корміш?
Чаму птушкі лёгкія ў палёце? 
Чаму ім заўсёды весела? 
Вольнымі птушкамі 
ўлятаюць у душу 
словы Уладара Нябеснага: 
«Каб быць задаволеным жыццём, 
навучыся, Чалавек, 
цешыцца тым, што ёсць. 
У беднасці нараджаюцца 
багатыя думкі.
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бо вельмі ж хутка 
прыходзіць старасць,
якой ніхто не жадае.
Давайце, як вучыць Сын Божы,
павернемся да дзяцей нашых,
зразумеем, палюбім іх шчыра,
не стомімся слугаваць ім,
па-добраму зайздросціць ім,    
бо незайздросная доля ў таго,
каму ніхто не зайздросціць.
Давайце будзем як дзеці,
інакш не ўвойдзем 
у Царства Нябеснае.
За дзяцей нашых 
памолімся
на ўсходзе дня,
на захадзе сонца.

Амін.
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Станеш багатым,
калі будзеш жадаць 
толькі неабходнага, 
калі страціш цікавасць да таго, 
чаго не маеш і мець не зможаш. 
Не рабіся рабом багацця, 
прага да яго — смала, 
якая склейвае духоўныя крылы. 
Спакуса нажывы заўсёды стукаецца
ў твае дзверы, 
але ж ад цябе залежыць, 
ці ўпусціш ты яе. 
Запомні, Чалавек, 
багаты той,
хто любіць раздаваць...» 
Твая праўда, Уладар: 
канцы з канцамі 
можна зводзіць без канца. 

Амін.

Уладзiмiр ЛIПСКI

«Памiлуй i ўзвысь»
Малiтвы.

(Працяг. Пачатак у №№ 53-62.)
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Гатэль у ацалелым даваенным доме 1910 года, 
дзе спыняўся прэзідэнт Польшчы і вядомыя рэжысёры

У сувязі з COVID-19 робім усё неабходнае:

вул. Смольна 14 Варшава

Jaroslaw Chołodecki, г. Варшава, Польшча

bbwarsaw.com дэзынфікуем пакоі і ўсе паверхні;
сняданкі падаем ва ўласным дворыку;
частуем нашых гасцей уласнай гароднінай, кавай і мёдам з даху гатэля;
прапаноўваем бясплатныя ровары як альтэрнатыву грамадскаму транспарту

Для тых, хто шукае адметнае месца для начлегу

ООО «ИРВИНГА ГРУППА» УНП 191751509

Хто такі Брэндан Козун?
Мінскае хакейнае “Дынама” дасягнула дамоўленасці аб падпісанні кантракта з канадскім хакеістам.

Светлана Зеленковская 
пережила стремительные роды

Младшего сына Мирона известная белорусская актриса родила очень быстро. За полчаса до его рождения 
она еще собиралась в магазин и на тусовку с друзьями – на роды не было даже намека!

Владимир ЯПРИНЦЕВ:
«И после болезни ежедневно 
пробегаю 10 километров…»

Бизнесмен и чемпион мира по самбо рассказал «Народной Воле» о легендарном борце Александре Медведе, 
о государстве и чиновниках, о жизни после того, как переболел коронавирусом.

На днях стало известно, 
что Министерство культуры 
Беларуси отменило тендер на 
создание фильма для детей и 
юношества, проект не получит 
государственного финансиро-
вания. Победителем тендера 
был признан проект Андрея 
Кудиненко «Десять жизней 
Медведя», посвященный био-
графии легендарного белорус-
ского спортсмена.

Как сообщает TUT.BY, кар-
тина в жанре мелодрамы долж-
на была рассказать о жизни 
Александра Васильевича – 
борца вольного стиля, трех-
кратного олимпийского чем-
пиона.

– Я не хочу винить все 
государство в том, что не наш-
ли финансирования на фильм 
об Александре Васильевиче 
Медведе, – говорит Владимир 
ЯПРИНЦЕВ. – И даже не 
исключаю, что, возможно, в 
Министерстве культуры есть 
чиновники, которые никогда о 
Медведе не слышали.

Поэтому здесь не государ-
ство виновато, а конкретные 
люди. Вот, например, при-
летаем мы в какой-нибудь 
аэропорт, и таможенник или 
пограничник, у которого дома 
неприятности или он просто 
не выспался, встречает вас 
с суровым лицом. И мы уже 
виноваты только потому, что у 
него плохое настроение. А мы 
думаем: «Ага! Виновата стра-
на и Таможенный комитет!» 
Но это же не так, правильно?! 
Этого таможенника воспиты-
вали мама, папа, школа. Где-то 
недовоспитали…

Но я на днях встречался 
с друзьями-борцами, и все 

просто уверены, что юбилей-
ный, 50-й, турнир на призы 
Александра Медведя пройдет 
очень красиво и благород-
но. И мы даже не думали о 
том, что нам кто-то должен 
помогать, что нам чем-то обя-
зано Министерство культу-
ры. Мы знаем, что Александр 
Васильевич – наш кумир, и 
таким он останется для всех 
нормальных людей.

– Если на фильм не хвата-
ет денег, может, тогда стоило 
бы обратиться к обществен-
ности, к бизнесменам, чтобы 
они помогли профинансиро-
вать проект?

– Когда я слышу фами-
лию Медведь, то у меня мороз 
по коже идет. Он для меня 
– настоящая легенда! И я, 
например, считаю унизитель-
ным просить на фильм у того 
же Министерства культуры. 
Лучше я сам поступлю так, как 
должен поступить.

И, вы знаете, борцы – это 
такие люди, которые в первую 
очередь на Бога и на себя наде-
ются. Может, у Министерства 
культуры на самом деле 
финансовые проблемы, откуда 
я знаю? Почему я должен на 
них надеяться? Только на себя!

Кстати, бывший министр 
спорта и туризма Юрий 
Леонидович Сиваков лично 
предлагал мне быть у него 
заместителем, но я сказал, что 
не достоин. Не хватает «вер-
тикальных» знаний. Считаю, 
что председателем Федерации 
самбо я был достойным, а вот 
на должность замминистра 
спорта еще нужно подучиться, 
как Чапай говорил.

– Как считаете, фильм о 
Медведе все равно появится?

– Уверен в этом. Если не 
Министерство культуры сде-
лает, то обязательно найдут-
ся люди, которые осуществят 
этот проект.

Как уже говорил, в сен-
тябре этого года будет юби-
лейный турнир на призы 
Александра Васильевича, и 
не сомневаюсь, что, несмотря 
на пандемию в мире, приедет 
очень много друзей легендар-
ного спортсмена. Как говорят, 
нельзя остановить планету, 
которая крутится. Поэтому 
уверен, что и финансирование 
найдется, и фильм будет.

– Если уж затронули тему 
пандемии… Вы же сами весной 
переболели коронавирусом, как 
себя сейчас чувствуете?

– Болезнь мои планы, без-
условно, поменяла. На прошлой 
неделе, например, я должен 
был с друзьями совершать вос-
хождение на Эльбрус, но увы… 
Врачи не рекомендовали, хотя 
я не сомневаюсь, что поднялся 
бы. Но это уже гордыня. Когда 
ты говоришь, что ты какой-то 
особенный, то это неправильно. 
Надо спокойно ко всему отно-
ситься и реально оценивать 
ситуацию. И надо видеть зна-
ки, которые тебе посылает Бог. 
Так что походы в горы пока что 
пришлось отложить на более 
поздний срок.

Кстати, друзья на Эльбрусе 
все равно побывали и даже 
подняли на вершину мою 
фотографию! Сказали мне: 
«Ты, брат, был с нами!» Мне 
это, конечно, очень приятно.

– Владимир Геннадьевич, 
знаю, что вы большой люби-
тель бега. От пробежек после 
болезни не отказались?

– Не отказался и дистан-
цию оставил прежнюю – в 
среднем ежедневно пробегаю 
по 10 километров. А вот темп 
уменьшил.

Врачи говорят, что неже-
лательна интенсивность в 
движениях, рывковая работа. 
Ходить и бегать надо в одном 
темпе, чтобы легкие раскры-
лись, продышались и кровь 
насытилась кислородом.

– Сейчас медицинское 
обследование проходите 
регулярно?

– К сожалению, нет. Не 
обследуюсь, пока, как говорят, 
жареный петух в одно место 
не клюнет. И это плохо.

– В сентябре в Минске пла-
нируется полумарафон, раньше 
вы принимали в нем участие. 
Сейчас какие планы на забег?

– Хочется, безусловно, но 
буду смотреть на состояние здо-
ровья и исходить из тех реко-
мендаций, которые дадут врачи.

К тому же осенью в Минске 
пройдет чемпионат мира по 
самбо среди ветеранов, мы удо-
стоились такой чести. Как гово-
рится, не было бы счастья, да 
несчастье помогло. Нидерланды 
должны были принять первен-
ство, но из-за пандемии оно не 
состоялось. Теперь фестиваль 
борьбы пройдет в «Стайках».

– Говорят, что осенью 
может начаться вторая волна 
коронавируса…

– Я об этом не думаю, 
как будет, так и будет. 
По-прежнему постоянно мою 
руки и соблюдаю рекоменда-
ции медиков.

У меня выработались анти-
тела, и я свой человеческий 
долг выполнил – пошел и сдал 
плазму. И по крайней мере двум 
человекам она пригодилась…

Алесь СИВЫЙ.
Фото: tribuna.com.

лЕГІЯНЕРы

ЧАСтНАЯ жИЗНЬ

Як паведамляе прэс-служба клу-
ба, 30-гадовы форвард Брэндан 
Козун папярэднія сезоны правёў у 
КХЛ, выступаючы за фінскі “Ёкерыт”, 
яраслаўскі “Локомотив” і магнітагорскі 
“Металлург”. Усяго ў КХЛ нападаючы 
правёў 308 гульняў, на яго рахунку 230 
ачкоў (86 галоў і 144 галявыя перада-
чы). Пагуляў хакеіст і ў НХЛ, правёў 20 
матчаў за “Таронта”. У складзе зборнай 
Канады станавіўся бронзавым прызёрам 

маладзёжнага чэмпіянату свету 2010 года 
і бронзавым прызёрам Алімпіяды-2018.

“Беларускі клуб можна павіншаваць з 
гэтым трансферам, – піша sport-express.
ru. – Канадзец павінен быў выступаць за 
кітайскі “Куньлунь”, дэталі кантракта 
ўжо былі абмеркаваны. Але тут свет 
абваліўся з-за каранавіруса, кітайская 
каманда апынулася на мяжы знікнення, а 
пераезд у Расію адбыўся толькі на ўмове 
сур’ёзнага скарачэння бюджэту. Кажуць, 

што Брэндану адразу прапанавалі на 50 
працэнтаў менш, чым ён атрымліваў 
раней. Ігрок адмовіўся і знайшоў іншы 
варынят у КХЛ.

Дарэчы, апошні сезон у Брэндана быў 
не вельмі ўдалы, бо пераход адбыўся з-за 
сквапнасці, а не таму, што так было 
лепш для кар’еры. Былы віцэ-прэзідэнт 
магнітагорскага “Металлурга” Генадзь 
Вялічкін даў шмат грошай – легіянер, 
зразумелая справа, пагадзіўся. Але ў 

выніку ўсё апынулася ганьбай. Пасля 
47 ачкоў у Яраслаўлі ён набраў усяго 23 
за “Металлург”, і на яго гульню многія 
пляваліся.

Зрэшты, асудзіць Козун за пераход 
нельга. Ён у гэтай лізе, каб зарабіць 
пабольш грошай. Упэўнены, што Брэндан 
спатрэбіцца Мінску, ды і наогул ата-
ка беларускай каманды з кожным днём 
становіцца ўсё больш сімпатычнай…”

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

«Спонтанность, легкость и 
полное доверие – именно это 
пришло в мою жизнь с рож-
дением Мирона, – рассказала 
Светлана в «Инстаграме». – Я 
наконец-таки увидела, почув-
ствовала, открыла и узнала 
себя. Теперь я в ладу с самой 
собой. И наслаждаюсь полно-
той и достаточностью. И всё 
хорошо.

Мирон – это Ракета! 
Мирон – это Свобода выбора 
и радостное, захватывающее 
приключение!

Рекордно стремительные 
роды. От первой схватки до 
появления Мирона – 40 минут. 
Я на полном серьезе. Когда 
начались роды, собиралась на 
уже традиционный субботний 
Эко-Уикенд. Состояние было 
таким легким, ненапряжным 
и совсем не напоминало роды. 
О том, что Мирон появится 
через 40 минут, я даже помыс-
лить не могла. Наносила 
последние штрихи по маки-

яжу и подкручивала волосы, 
подбирала одежду. Но всё ста-
ло очень быстро развиваться, 
хотя и совсем не было боль-
но. Где-то на 15-й минуте я 
всё-таки поняла, что это уже 
не шуточки, и стала вместе 
с няней Наташей собирать 
вещи и параллельно звонить 
в «скорую». Только я туда 

позвонила, как почувствова-
ла, что «скорая» не успеет... 
Спокойная, как удав, напра-
вилась к теперь уже «священ-
ному» дивану, Наташа успе-
ла бросить плед, понимая на 
ходу, какая ответственность 
сейчас на нее свалится. Мы обе 
были прекрасны и сильны, мы 
это сделали легко и спокойно. 

Мирон неожиданно родился 
дома. Роды очень смело и уве-
ренно приняла наша доблест-
ная няня Наташа. В середине 
родов я додумалась позвонить 
моей подруге и крестной годо-
валого Феди, которая при-
нимала роды у меня в 2019 
году, она сориентировала нас 
с Наташей, как дальше быть 
с Мироном, и уже подготав-
ливала нас к перерезанию 
пуповины. «Скорая» приехала 
спустя 20 минут после родов 
и, слава Богу, пуповину пере-
резали медики, а не мы садо-
выми ножницами…”

Мирон – четвертый сын 
Сергея Михалка.

Вместе со Светланой 
Зеленковской музыкант вос-
питывает шестилетнего 
Макара и годовалого Федора.

В первом браке с солист-
кой группы «Мантана» 
Алесей Берулавой в 1995 году 
у Михалка родился сын Павел.

Алина ВЕТРОВА.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права 
ўступаць у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць 
дру ка вац ца ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі 
сродку масавай інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь 
(па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.).
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 (017) 363-66-04

Вось дык  
злодзей!

Бібліяклептаманам назы-
ваюць чалавека, які крадзе 
кнігі. Адзін з самых вядо-
мых бібліяклептаманаў – 
Стывен Блумберг, які скраў 
больш за 23.000 рэдкіх кніг 
з 268 бібліятэк. Каб скласці 
сваю калекцыю, якая ацэнь-
ваецца прыкладна ў 20 
мільёнаў долараў, Блумберг 
выкарыстоўваў самыя раз-
настайныя метады: часам ён 
прабіраўся ў бібліятэку цераз 
вентыляцыйную сістэму і 
нават шахту ліфта.

Правапіс 
рэфармаваўся 

двойчы
У 1918 годзе мовазнаўца 

і грамадска-палітычны дзеяч 
Браніслаў Тарашкевіч выдаў 
“Беларускую граматыку для 
школ” кірыліцай і лацінкай. 
Гэта была першая практыч-
ная граматыка. Канешне, 
былі ў яе і пэўныя недахо-
пы, якія дапрацоўваў у сва-
ёй граматыцы Язэп Лёсік. 
Распрацаваны ім правапіс 
называецца класічным, 
або “тарашкевіцай”. З 1933 
года ў выніку разгортван-
ня русіфікацыі замацавала-
ся так званая “наркамаўка”. 
Гэты правапіс рэфармаваўся 
двойчы: у 1956-м і ў 2008 год-
зе. Апошнім варыянтам мы 
карыстаемся сёння.

Калі чытаеш – 
менш міргаеш

У сярэднім мы міргаем 17 
разоў у хвіліну, 14.280 разоў за 14 
гадзін у дзень, 5,2 мільёна разоў 
на год. Калі чалавек чытае, ён 
міргае менш, таму нашы вочы 
вельмі стамляюцца.

Зялёны колер 
вачэй – рэдкі

Мяркуецца, што толькі 2 
працэнты насельніцтва све-
ту маюць зялёныя вочы, што 
азначае, што іх менш за тых, 
у каго радужная абалонка мае 
кары, чорны, блакітны, шэры 
колер. Гэта можа быць па 
шэрагу прычын.

Разумныя 
дэльфіны

Дэльфіны ведаюць свае 
– прыдуманыя самастойна – 
імёны, ведаюць, як клічуць 
сяброў і знаёмых. Знаёмячыся, 
прадстаўляюцца. І потым 
звяртаюцца адзін да аднаго па 
імёнах.

Врач назвала количество 
сала, которое можно 

съесть за день без вреда
Есть его необходимо в первой половине дня

Врач-диетолог Маргарита Королёва назвала коли-
чество сала, которое можно съесть за день без вреда 
для здоровья. Об этом специалист сообщила в беседе 
с ФАН.

Королёва отметила, что сало является полезным 
для здоровья мужчин и женщин продуктом. Дело в 
том, что он богат арахидоновой кислотой, которая 
влияет на построение гормонов. Помимо прочего, 
она оказывает положительное воздействие на репро-
дуктивную функцию человека.

Также этот продукт полезен для иммунитета, что 
особенно важно во время распространения вирусных 
инфекций.

Специалист сообщила, как необходимо есть сало, 
чтобы не нанести вред здоровью. По ее словам, чтобы 
избежать задержки жидкости из-за потребления этого 
соленого продукта, его следует есть в первой половине 
дня и в небольшом количестве: «Небольшого кусоч-
ка, 50–100 граммов в день, вполне достаточно для 
того, чтобы получить всю пользу из этого продук-
та. Зимой сало может приниматься на регулярной 
основе, изо дня в день. Маленький кусочек сала можно 
положить на какой-нибудь хрустящий хлебец».

Віктара Ганчарэнку выціснулі з ЦСКА
А яшчэ напярэдадні футбольныя спецыялісты і прадстаўнікі СМІ гадалі: ці дапрацуе беларускі трэнер у армейскай камандзе да канца сезона?

Вясной мінулага года, пас-
ля таго як ЦСКА прайграў 
піцерскаму «Зениту» 0:4, Віктара 
Ганчарэнку ўжо адпраўлялі ў 
адстаўку, а ў СМІ пачалося такое 
цкаванне, што Віктар Міхайлавіч 
махнуў на ўсё рукой і з’ехаў у 
Беларусь.

Затым, безумоўна, эмоцыі 
ўлягліся і ў трэнера, і ў яго 
крытыкаў, і ўсе сышліся на тым, 
што Ганчарэнка павінен вярнуцца ў 
каманду і працягваць працу.

Нядаўняе паражэнне ЦСКА ад 
«Зенита» не стала каталізатарам 
для новай порцыі крытыкі 
ў адрас Ганчарэнкі, бо яго і так 
крытыкавалі літаральна штодзень.

Хто толькі не шпурляў камяні ў 
агарод беларускага трэнера!

«Я першы сказаў, што Ганчарэнка 
не спраўляецца са сваімі абавязкамі, 
гэта бачна, – заявіў футбольны агент 
Дзмітрый Сялюк. – За ўвесь час пра-
цы ён не дасягнуў выніку. ЦСКА з ім 
становіцца ўсё горш, горш і горш.

Яшчэ мінулым летам яго трэ-
ба было адпусціць. Кіраўніцтву ўжо 
трэба зразумець: чым даўжэй яны 
будуць трымаць яго, тым горш буд-
зе камандзе. Тое, што чырвона-сінія 
кагосьці часам перамагаюць, нічога 
не азначае. На ўзроўні Лігі Еўропы 
яны не могуць выступаць.

Які сэнс яго трымаць? 
Ганчарэнка – гэта дробны трэ-
нер для дробнай каманды, ўзровень 
«Уфы», «Тамбова» альбо беларускага 
клуба. Чым хутчэй ён сыдзе, тым 
лепш. Віцю час ісці на выхад!»

Вядомы расійскі журналіст 
Васіль Уткін выказаўся пра 
Ганчарэнку больш далікатна: «Калі 
казаць пра яго трэнерскія здольнасці 
ў ЦСКА, то, на мой погляд, тут 
адбываецца цікавы феномен.

Праца ў ЦСКА паказвае: у 
Ганчарэнкі ёсць столь, у якую ён 
упіраецца. Упіраецца Віктар у пер-
шую чаргу ў тое, што рана ці позна 
калектыў перастае яго цярпець. Ён 
не прыхільнік гнуткай палітыкі, 
калі што, то адразу закручвае 
гайкі.

Між тым любая амбіцыйная 
каманда – гэта складанае, штод-
зённае выбудоўванне адносін з 
амбіцыйнымі людзьмі.

Я думаю, што шанцаў у 
Ганчарэнкі мала…»

На мінулым тыдні некато-
рыя расійскія СМІ паведамілі, 
што кіраўніцтва ЦСКА мае намер 
пакінуць Ганчарэнку на пасад-
зе галоўнага трэнера да заканчэн-
ня дзеяння кантракта (пагадненне 
з беларускім спецыялістам павінна 
было закончыцца летам гэтага года).

Але ўчора стала вядома: 
Віктар Ганчарэнка пакінуў паса-
ду галоўнага трэнера ЦСКА «па 
пагадненні бакоў».

Нагадаем, што Віктар Ганчарэнка 
ўзначальваў маскоўскую каман-
ду са снежня 2016 года. Пад яго 
кіраўніцтвам чырвона-сінія 
заваявалі Суперкубак Расіі і 
двойчы станавіліся сярэбранымі 
прызёрамі расійскай Прэм’ер-лігі.

Алесь сВЯТлАНіЧ.

ЦІКава

поЛЕзно знаТь ГРоМКоЕ ДЕЛо

У академика Александра Белецкого  
забрали полмиллиона долларов
Деньги изъяли в доход государства по решению суда.

Как сообщала «Народная Воля», в феврале 
2019 года Минский городской суд признал 
61-летнего профессора, члена-корреспон-
дента НАН Беларуси, академика, лауреата 
Госпремии виновным в получении взяток.

Экс-директора РНПЦ травматологии и 
ортопедии Александра Белецкого задержали 
летом 2018 года. Бывший председатель КГБ 
Валерий Вакульчик рассказывал, что при 
обыске в гараже и по месту жительства у него 
нашли не только коллекцию дорогого алкого-
ля, но и 500 тысяч долларов наличными. Их 
арестовали. Белецкого приговорили к семи 
годам и шести месяцам лишения свободы с 
конфискацией имущества.

Когда в Уголовный кодекс были внесены 
изменения, согласно которым исключалось 
дополнительное наказание в виде конфиска-
ции, академик обратился в суд.

«В связи со вступлением в силу закона 
Республики Беларусь от 19 июля 2019 года 
прошу прекратить исполнение приговора в 
части конфискации имущества и освобо-
дить меня от дополнительного наказания», 
– зачитывали в суде заявление Александра 
Белецкого.

«С учетом установленных по делу обсто-
ятельств Белецкий подлежит освобождению 
от назначенного дополнительного наказа-
ния в виде конфискации имущества, – цити-
ровал TUT.BY решение судьи Валентины 
Зенькевич. – Следует отменить арест, 
наложенный на имущество осужденного».

В решении суда, как отмечалось в публи-
кации, было перечислено всё, что вернут вра-
чу: две памятные монеты чемпионата мира по 
хоккею 2014 года; памятную монету святите-

ля Николая Чудотворца; деревянную коробку 
с блюдцем, подстаканником и ложкой; более 
125 тысяч долларов на счетах в банках; авто 
BMW X3; гараж и квартиру в Минске; здание 
в Ратомке; парковочное место; 65 тысяч евро; 
354.600 долларов; облигации на сумму в 15 
тысяч долларов; iPhone.

«Невероятно! Суд вернул осужденному за 
взятки академику Белецкому полмиллиона 
долларов!» – такие заголовки моментально 
разлетелись по интернету.

Но, как оказалось, долго радоваться ака-
демику и его семье не пришлось. По иску 
представителя Генеральной прокуратуры 
денежные средства почти сразу взыскали в 
республиканский бюджет.

В Генеральной прокуратуре отказались 

подробно прокомментировать данное дело, 
сославшись на то, что, мол, неудобно высту-
пать с комментариями, когда уже есть реше-
ние суда. Но объяснили, что деньги были 
взысканы в госбюджет на основании норм 
закона о борьбе с коррупцией «в интересах 
государства».

«Есть нормы закона, которые позволяют 
это сделать, – говорят в прокуратуре. – И 
это далеко не единичный случай. Академик 
Белецкий далеко не единственный, с кем так 
поступили».

Поскольку Генеральная прокуратура при 
подаче искового заявления освобождена от 
уплаты госпошлины, ее, по решению суда, 
должен оплатить Белецкий. Стоит заметить, 
что это было еще в феврале минувшего года.

Успела ли семья Александра Белецкого 
воспользоваться деньгами, которые суд 
постановил вернуть? Как проходила проце-
дура их возвращения и повторного изъятия? 
Средства перечислили на расчетный счет или 
привезли, грубо говоря, в том же чемоданчи-
ке, в котором их изъяли из гаража?

Как выяснила «Народная Воля», после 
того как на изъятые деньги следователь нало-
жил арест, они находились на хранении у 
государства. Физически после решения суда 
эти деньги никто семье Белецкого не возвра-
щал. Их вернули только юридически в связи 
с тем, что отменили конфискацию, но по иску 
Генеральной прокуратуры их сразу же и взы-
скали в республиканский бюджет.

Сейчас Александр Белецкий отбывает 
наказание в витебской исправительной коло-
нии № 3 в поселке Витьба.

Марина КОКТыШ.
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(па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.).
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Дэградацыя

Как распознать проблему
В среднем взрослый человек должен спать по 7–9 часов 

в сутки.
Тот, кто страдает бессонницей, может испытывать ряд 

неприятных ощущений и сталкиваться с нездоровыми 
последствиями:

– усталость, раздражительность и чрезмерная сонли-
вость в дневное время,

– увеличение веса и сложности в похудении,
– ослабление иммунитета,
– повышение артериального давления и увеличение 

риска возникновения диабета и сердечных заболеваний,
– обострение психических заболеваний, в том числе 

депрессии и тревожного состояния,
– снижение концентрации и работоспособности.
Как же определить, что вы страдаете бессонницей? Вот 

ее основные симптомы при условии, что они наблюдают-
ся не день и не два:

– вы долго лежите в постели ночью и не можете уснуть,
– просыпаетесь несколько раз за ночь без причины,
– просыпаться рано утром и не можете снова заснуть,
– чувствуете себя уставшим после сна,
– не можете уснуть днем, даже если ощущаете уста-

лость,
– вы раздражительны и с трудом концентрируетесь в 

течение дня.
Прежде чем давать советы, как быстро уснуть, нужно 

разобраться с главными причинами бессонницы.
Нерегулярный график сна

Постоянные изменения в рабочем графике, периоди-
ческие недосыпы в будни или пересыпы в выходные 
дни – всё это вызывает проблемы со сном. Попробуйте 
ложиться и вставать каждый день примерно в одно и то 
же время, даже в выходные. Если обычно вы просыпае-
тесь в 7 утра, то в дни отдыха вставайте не позднее 8–9 
часов. Так вы поможете вашему организму установить 
режим сна и отрегулировать циркадный ритм (внутрен-
ние часы). Сонливость и прилив сил будут ощущаться 
только в определенные часы.

Нездоровое питание
Имеет смысл проанализировать свой рацион.
Рафинированные углеводы. Исследования показали, что 

употребление большого количества рафинированных 
углеводов, например, белого хлеба вместо цельнозерно-
вого, может усугубить бессонницу.

Алкоголь. Некоторые думают, что выпивка помогает 
уснуть, но это не так. Алкоголь снижает качество сна и 
вызывает дневную сонливость. Плюс ко всему напитки 
с градусом сбивают циркадный ритм, что вызывает бес-
сонницу.

Кофеин. Многие люди используют кофеиновые напит-
ки в качестве тонизирующих, не задумываясь, что они 
могут нарушать сон. Так что не пейте кофе и другие 
напитки за несколько часов до сна.

Стресс
Бессонница может быть вызвана гиперактивностью – 

состоянием, когда ваш мозг просто не может расслабить-
ся. В возбужденном состоянии организм не может пси-
хологически подготовиться ко сну. Чтобы расслабиться, 
не сидите допоздна с рабочими проектами и старайтесь 
отпускать все тревожные мысли.

Депрессия или беспокойство
Больше половины людей, которые сталкиваются с 

депрессией и повышенной тревожностью, сообщают о 
проблемах со сном. Депрессия и тревога усугубляют 
бессонницу, а она усиливает депрессивное состояние и 
чувство тревоги.

Беременность
Бессонница во время беременности встречается часто. 

До 78% беременных женщин не могут нормально спать. 
Чаще всего проблемы со сном начинаются в третьем 
триместре.

Этому способствует ряд факторов:
– гормональные изменения,
– физический дискомфорт,
– частая необходимость пользоваться ванной.
К счастью, по мнению врачей, бессонница проходит 

сразу после родов.
Некоторые заболевания

Нарушения сна могут вызывать некоторые заболева-
ния. Например, апноэ. Это состояние, при котором чело-
век внезапно перестает дышать во сне. Согласно научным 
материалам, 38% людей с апноэ страдают бессонницей.

Еще один распространенный недуг, который становит-
ся причиной бессонницы, – синдром беспокойных ног. 
Это неврологическое заболевание вызывает неприятные 
ощущения в нижних конечностях и сбивает сонный 
настрой.

Есть и другие заболевания, которые вызывают бессонницу:
– нарушения гормонального фона и работы щитовид-

ной железы,
– неврологические расстройства, в том числе болезнь 

Паркинсона,
– кислотный рефлюкс и иные расстройства деятельно-

сти желудка,
– хронические боли.

Лекарственные препараты
Бессонница может быть побочным эффектом многих 

распространенных лекарств. Вот основные группы пре-
паратов, которые вызывают проблемы со сном:

– антидепрессанты,
– лекарства от повышенного давления,
– стероиды.

Два немедикаментозных метода борьбы 
с бессонницей

Гигиена сна
Хороший сон – это правильный настрой. Чтобы уснуть, 

нужно исключить любую гиперактивность перед сном. В 
этом вам поможет гигиена сна.

• Каждый день за час до сна отключайте все гаджеты и 
настраивайтесь на расслабление. Например, зажгите аро-
мосвечу и наденьте паровую маску для глаз.

• Не тренируйтесь за 4 часа до сна.
• Не смотрите телевизор за час до сна.
• Откажитесь от кофеина за несколько часов до сна.
• Не принимайте лекарства, которые содержат кофеин, 

перед сном.

• Не ешьте перед сном и не перекусывайте посреди ночи.
• Откажитесь от алкоголя на ночь.
• Не курите перед сном.

Когнитивно-поведенческая терапия
Этот метод состоит из двух частей – контроля стимула 

и ограничения сна.
Цель контроля стимула – устранить или взять под 

контроль факторы, которые вызывают бессонницу. Вот 
основные принципы контроля стимула:

• Просыпайтесь в одно и то же время, чтобы отрегули-
ровать свой циркадный ритм.

• Ложитесь спать только тогда, когда вам хочется. 
Важно различать усталость (состояние низкой физиче-
ской и умственной активности) и сонливость.

• Установите часы для сна. Придерживайтесь графика 
самостоятельно или с помощью специальных приложений.

• Не ложитесь в кровать, если не планируете спать. 
Ложитесь только в состоянии сонливости. Не нужно 
читать, смотреть телевизор или есть в постели.

Как работает ограничение сна? На первый взгляд звучит 
нелогично. На самом деле ограничение сна действительно 
помогает. Но, по словам врачей, его лучше практиковать 
под присмотром терапевта или психиатра. Ограничение 
сна включает несколько этапов:

1. Сначала вы анализируете в течение недели свой сон 
и записываете в дневнике, сколько в среднем вы спите.

2. Например: вы спите в среднем по 6 часов каждый 
день, при этом вставать вам нужно в 8 утра. Получается, 
что вы должны ложиться спать за 6 часов до времени 
пробуждения, а именно в 2 часа ночи.

3. Через неделю после начала терапии необходимо доба-
вить 30 минут ко сну. То есть в течение 2-й недели вы 
должны засыпать уже не в 2 часа ночи, а в 1.30.

4. На 3-й неделе терапии добавьте еще 30 минут и 
засыпайте в час ночи. Каждую неделю добавляйте по 30 
минут, пока не достигнете 8-часового здорового сна.

Во время терапии врач должен корректировать ваши 
шаги и следить за динамикой. Возможно, в первые 
несколько недель вы будете чувствовать усталость.

Как быстро уснуть без лекарств и выспаться
Выполните дыхательную практику
Самая популярная техника называется «4-7-8». Метод 

помогает успокоиться и расслабиться перед сном.
• Располагаем кончик языка за верхними передними зубами.
• Выдыхаем воздух через рот и издаем свист.
• Закрываем рот и вдыхаем воздух через нос, мысленно 

считая до четырех.
• Задерживаем дыхание и мысленно считаем до семи.
• Открываем рот и выдыхаем, мысленно считая до 

восьми.
• Повторяем этот цикл еще три раза.
Купите плотные шторы
Как быстро уснуть днем? Легко! Замените легкий тюль 

плотными затемняющими шторами. Задерните их – тем-
нота усиливает чувство сонливости, так как заставляет 
наш организм вырабатывать мелатонин – гормон, необ-
ходимый для здорового сна.

Занимайтесь спортом
Лайфхак: занимайтесь спортом по утрам, а не в конце 

дня. Физическая активность очень полезна для здорово-
го сна. Регулярно выполняйте физические упражнения, 
чтобы увеличить выработку серотонина и снизить уро-
вень кортизола.

Визуализируйте приятные воспоминания
Вместо того чтобы думать перед сном о проблемах 

и рабочих вопросах, представьте себя в месте, которое 
делает вас счастливым. Эта простая техника займет ваш 
разум хорошими мыслями и поможет расслабиться.

Слушайте приятную музыку
Приятные мелодии и звуки влияют на нервную систему 

и подготавливают организм ко сну. Те, кто по 45 минут 
слушает расслабляющую музыку перед сном, быстрее 
засыпают, дольше спят, реже просыпаются посреди ночи. 
Музыка замедляет частоту сердечных сокращений и 
дыхания, снижает артериальное давление и даже рассла-
бляет мышцы.

Что нужно знать о снотворных препаратах
Чтобы быстро уснуть со снотворным, нужно сле-

довать инструкции к препарату и принимать его 
непосредственно перед сном. Но запомните: пробо-
вать сильнодействующие средства без консультации 
с врачом нельзя, так как это может быть опасно для 
жизни!

Расскажем о самых популярных веществах в составе 
снотворных, которые помогают быстро заснуть.

Мелатонин
Когда на улице темнеет, мозг вырабатывает гормон 

мелатонин. Гормон регулирует цикл сна-бодрствования, 
сообщая организму, что пора спать. Если мозг произво-
дит недостаточно мелатонина, то у человека возникают 
проблемы с засыпанием или со сном.

Тогда помогут снотворные, содержащие мелатонин. Они, 
как правило, наиболее эффективны для людей с нарушени-
ями сна, но чаще всего продаются только по рецепту.

Корень валерианы
Корень валерианы – достаточно распространенный 

ингредиент, который люди используют для улучшения 
сна и снятия беспокойства. Валериана доступна в аптеках 
в разных форматах: чай, капсулы, настойки и таблетки.

Теанин
Теанин – это аминокислота с седативными свойствами. 

Хотя нет стопроцентных доказательств, что теанин помо-
гает уснуть, многие используют его для снятия стресса и 
расслабления.

Магний
Добавка помогает активировать нейромедиаторы, отве-

чающие за сон, поэтому некоторые снотворные содер-
жат магний.

Побочные эффекты от снотворного
Если врач прописал вам снотворный препарат, то 

нужно понимать, что это решение проблемы на короткий 
срок. Большинство снотворных средств вызывает привы-
кание и негативные побочные эффекты. Вот некоторые 
из них:

– сонливость или головокружение в течение дня;
– путаница;
– проблемы с памятью;
– проблемы с балансом.

На гэтым тыдні нацыянальная зборная Беларусі 
ўпісала ў летапіс беларускага футбола яшчэ адну 
старонку – можна сказаць, чорную. Бо паражэнне ў 
адборачным матчы да чэмпіянату свету 2022 года ад 
каманды Бельгіі з лікам 0:8 – гэта не толькі найбуй-
нейшы правал за ўсю гісторыю беларускага футбола 
і “вялікая нечаканасць” (як сказаў галоўны трэнер 
каманды Міхаіл Мархель), а паказчык таго трагічнага 
стану, у якім знаходзіцца гэты від спорту ў нашай 
краіне. Калі і можна пра штосьці спрачацца, дык 
пра тое, гэта дно ці беларускі футбол яшчэ можа яго 
прабіць.

“Балельшчыкам можна толькі прынесці прабачэнні, 
– пасыпаў пасля гульні галаву попелам Мархель. 
– Гульня нам цалкам не ўдалася. З таго, што мы 
запланавалі, нічога не атрымалася рэалізаваць, таму 
і такі вынік. Я з сябе віны не здымаю, напэўна, нешта 
было не так. Але на хуткую руку рабіць высновы не 
трэба. Трэба ўсім астыць і прааналізаваць, чаму так 
адбылося.

Футбалістам, калі не хапае майстэрства, 
трэба неяк матываваць сябе. Гэтая гульня пака-
зала, што матывацыі ў ігракоў не было. Апусцілі 
рукі і практычна перасталі гуляць. Для мяне як 
для галоўнага трэнера гэта вялікая нечаканасць. 
Такіх правалаў мы не маглі нават у страшным 
сне сабе ўявіць”.

Што адметна, ледзь не большасць балельшчыкаў у 
гэтай сітуацыі не спачувае нацыянальнай камандзе. 
У першую чаргу з-за таго, што асноўныя футбалісты 
той жа зборнай, трэнеры і федэрацыя пасля выбараў 
не выказаліся наконт таго, што адбывалася ў краіне, 
а занялі, так бы мовіць, страусіную пазіцыю. А тых 
ігракоў, якія ўсё-такі выказалі сваё меркаванне, сёння 
ў камандзе няма.

Дарэчы, футбалісты зборнай Бельгіі перад 
матчам з беларусамі падтрымалі акцыю супраць 

парушэнняў правоў чалавека ў Катары і выйшлі на 
гульню ў майках з надпісам “Футбол за перамены”. 
Калі б нашы ігракі апранулі такія майкі, то сёння, 
відаць, ужо і Мархель вылецеў бы са свайго крэсла, 
як корак з бутэлькі шампанскага, і іншыя адказныя 
асобы з федэрацыі на чале з Уладзімірам Базанавым.

Футбалісты зборнай Бельгіі перад матчам нават 
схілілі калені ў падтрымку гэтай акцыі, але беларускія 
ігракі не падтрымалі сваіх калег і засталіся стаяць. 
Відаць, ізноў-такі каб іх затым не абвінавацілі ва 
ўдзеле ў палітычнай акцыі. Як напісаў хтосьці на 
форуме: “Даволі складаная задача – высветліць, што 
складаней: быць анучай у жыцці альбо на полі?”

Бельгійцам затым спатрэбілася ўсяго 90 хвілін, каб 
не толькі паставіць беларусаў на калені, але і добра 
патыцкаць іх носам у траву.

Разбор палётаў, безумоўна, яшчэ будзе. Гэтае 
гістарычнае паражэнне яшчэ доўга будуць успамінаць 
і футбалістам, і галоўнаму трэнеру. Але вось пытанне: 
чаму той жа Мархель пасля такой ганебнай гульні не 
заявіў аб сваёй адстаўцы? Чаму кіраўніцтва Федэрацыі 
футбола на чале з Уладзімірам Базанавым не сказалі: 
“Гэта мы давялі нацыянальную каманду да стану 
дэградацыі, а таму сыходзім у поўным складзе”. А калі 
гэта не яны давялі, то навошта наогул патрэбна такая 
федэрацыя, якая не кіруе ніякімі працэсамі?

Але ўсе маўчаць, усе вінавата апускаюць вочы 
долу, але не спяшаюцца пакідаць цёплыя месцы. 
Яны яго пакінулі б ужо даўно, калі б сказалі праўду 
пра тое, што адбываецца ў краіне. Але ж не для таго 
маўчалі…

Таму і на калені нашы футбалісты не станавіліся 
ў знак салідарнасці з калегамі, і майкі з надпісам 
“Футбол за перамены” не апраналі. Гэтага ім не 
даравалі бы. А паражэнне з лікам 0:8? Тут, як кажуць, 
можна перагарнуць старонку. І – да новых вышынь у 
гэтым каньёне!

Па гарызанталі: 1.«Чаканне радасці 
таксама ёсць …» (Г.Лесінг). 4.Паводле 
павер’яў, вярба – …, якая, каб урата-
вацца ад замужжа са старым, ператва-
рылася ў дрэва. 9.Тое, што і стос. 11.«Не 
я б’ю, вярба б’е, за … Вялікдзень. Будзь 
здаровы, як вада, і багаты, як зямля!» – 
пажаданне, з якім у Вербную нядзелю 
сцябалі адзін аднаго галінкамі асвеча-
най вярбы; сёлета Вербніца – Вербная 
нядзеля – адзначаецца 25 красавіка. 
12. … – лепшыя лекі (прык.). 16.Тое, 
што і бурштын. 17.Мокры красавік 
– добрая … (прык.). 18.Васіль … – 
прозвішча народнага героя Беларусі. 
20.Дабравешчанне (7 красавіка) без 
ластавак – … халодная (прыкм.). 
21.Грашовая адзінка Бразіліі. 23.Аматар 
тэатра. 26.Магчымасць. 27.Чутнасць 
гукаў музыкі ў памяшканні. 28.Цела 
парыць – … дарыць (прык.).

Па вертыкалі: 1.Кіраўнік вышэйшай 
навучальнай установы. 2.Даўгахвосты 
папугай. 3.Лік, які дзеліцца на два 
без астатку. 5.Беларускае мужчынскае 
імя. 6.Пара дня. 7.Дзікі горны баран. 
8.Кожны гад мае свой … (прык.). 10.« 
Белыя бярозы // Разам зашапталі: // 
«Мы цябе, …, //Ўсю зіму чакалі» – з 
верша В.Вярбы «Пралеска». 13.«Як …, 
вярба // Хіліць голаў над ім, // І гляд-
зяцца кусты // Пышным верхам сваім» 
– з верша Я.Коласа «Ручэй». 14.Спражка 
на папрузе. 15.«Ці не паэт назваў цябе 

пявучаю, // Вярба мая, … мая?» – з 
верша Н.Мацяш «Вярба». 19.« Заўтра 
будзе Вербніца, // У … людзям верыц-
ца» – з верша І.Чыгрына «Вербніца». 
20.Дзе вада, там і … (прык.). 22.«… 
ачнуўся, лес Вялікадне святкуе» – з вер-

ша Н.Гілевіча «… ачнуўся». 23.Стаіць 
вярба ў канцы сяла, на той вярбе – 
… кветачкі (прык.). 24.17-я літара грэ-
часкага алфавіта. 25.Вярба бездараж 
вядзе, гоніць з ракі апошні … (прык.). 
26.Шырокая прастора.

Адказы на крыжаванку
Па гарызанталі: 1.Радасць. 4.Дзяўчына. 9.Кіпа. 11.Тыдзень. 12.Смех. 16.Янтар. 

17.Ралля. 18.Талаш. 20.Вясна. 21.Рэал. 23.Тэатрал. 26. Шанс. 27.Акустыка. 28.Здароўе.
Па вертыкалі: 1.Рэктар. 2.Ара. 3Цот. 5.Ясь. 6.Час. 7.Архар. 8.Яд. 10.Пралеска. 

13.Матулька. 14.Клямар. 15.Сястра. 19.Шчасце. 20.Вярба. 22.Лес. 23.Тры. 24.Ро. 
25.Лёд. 26.Шыр.

Лявон ЦЕЛЕШ. г.Дзяржынск.

НА ЗАМЕТКУ

Прощай, бессонница!


